
Қàçàíà,Қàçàíà,апта
Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т

СЕНБІ 
№76 (4470)

апта
e-mail: aikyngazeti@gmail.com

www.facebook.com/aikyn.kz

@aikyngazeti

www.aikyn.kz

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
НЫҒАЯ БЕРМЕК

13.07.2024

16

QAI  YN

Қасым-Жомарт Тоқаев Астанада �ткен ШЫҰ 
саммитіне Біріккен Араб �мірліктерінің �кілді 
делегациясының қатыс қаны үшін алғыс айтты.

Мемлекет басшысы елі міз БА�-мен к�пжақты 
ынтымақ тастықты дамытуға ерекше мән беретінін 
атап �тті.

Кездесуде бұған дейін жоға ры деңгейде қол 
жеткізілген сау да-экономика және ин вес тиция 
салаларындағы уағ даластықтарды жүзеге асыру 

барысы талқыланды. Сондай-ақ Қазақстан мен 
БА� арасындағы  стратегиялық инвестициялық 
жобалар туралы бірлескен декларация аясындағы 
жұмыстарды жалғастыру қажет екеніне назар 
аударылды.

Сонымен қатар энергети ка және к�лік-
логистика, ақпарат тық технологиялар мен жа-
санды интеллект салаларындағы ынтымақтастық 
перспективалары қарастырылды.

Мемлекет басшысы БА�-ні� �аза� станда�ы елшісі М�хаммед Саид М�хаммед әл-Арикиді 
�абылдады.

сені сені 
сақтадым!сақтадым!

�аза� «Жігітте де жігіт 
бар, азаматы бір б"лек, 
жыл�ыда да жыл�ы бар, 
�азанаты бір б"лек» 
деп тегін айтпаса керек-ті. 
Махамбет жырау: «Ар�ыма�тан 
ту�ан �азанат, �азанаттан 
ту �ан �азмойын» деп 
жырласа, зерт теу-
шілерді� уә-
жіне ж'гінсек, 
«�азан» де ген 
с"з бір жа-
�ынан «'л кен» 
деген ма�ы на 
беріп, екіншіден 
�аси етті әрі тума деген ��ым-
ды жеткізіп т�р. Я�ни, асыл-
т��ымды. Осы ма�аламызда 
асылт��ымды отанды� жыл�ылар 
туралы с"з етпекпіз. Б��ан се-
беп – к'ні кеше Мемлекет 
басшысы �асым-Жомарт 
То�аевты� �аза� ты� жыл�ы 
т��ымын са�тау және "сімін 
молайту мәселелері бойынша  
за��а �ол �ой�аны. 
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Ж�ЛДЫЗДАР
ЖАРҚЫРАҒАН

Ж�ЛЖ�Л
Биыл Германияда "ткен Еуропа чемпионатыны� 

ж"ні б"лек. Неге десе�із,  сіз бен біз бірінен-бірі 
"ткен жас таланттармен танысты�. Бай�аса�, 

жа�ында кейбірі «мекенжайын» ауыстырып, 
топ-клуб сапында доп тебеді. 

Ерекше білім беру �ажеттіліктері бар балаларды 
бейімдеу – "зекті және "те к'рделі мәселе. Ал 
инклюзивті білім беруді дамыту одан да �иын. 2021 
жылы Мемлекет басшысы «�Р кейбір за�намалы� 
актілеріне инклюзивті білім беру мәселелері бойынша 
"згерістер мен толы�тырулар енгізу туралы» за��а �ол 
�ой�ан еді. Б�л за� �абылдан�ан�а дейін Президент 
елімізде ерекше білім беру �ажеттіліктері бар 
балалар саны артып келе жат�анын және осындай о�у 
�йымдарыны� ж�мыс істеуі бойынша �олданыста�ы 
барлы� норма ескіргеніне назар аудар�ан еді. 

(Жалғасы 8-9-бетте)

ӘЛЕМІ БӨЛЕК ӘЛЕМ

АЛИМЕНТ ҚОРЫ ҚАЖЕТ ПЕ?АЛИМЕНТ ҚОРЫ ҚАЖЕТ ПЕ?
ҚАЗАҚСТАНҒА

Елде 'ш ж'з мы��а жуы� ана мен әке алимент 
даулап ж'р. Де мек, осы�ан жете�абыл к" кек ад ам оны 
т"леуден �ашып ж'р. Алименттер бойын ша �а рыз был -
тырды� "зінде 21 мил лиард те� геден асыпты. Про бле-
ма ау �ы мын осыдан а��ару �а болады. Са рапшылар 
мен де  п ут ат тарды� байламынша, мемлекет арала-
с ып, бір шара �абылдамаса, т'йт кіл тек ушы �а береді. Сон-
ды� тан 'кіметтік ж�мыс тобы жа�а ин с ти тутты – Алимент 
�ор ын ��ру мә  селе сін пысы�тау�а кірісті. 
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ЖАҢА ЗАҢҒА 
БАСТАМАШЫ БОЛДЫ

Қазақстан Сенаты ТМД ПАА 
аясында отбасылық-тұр-
мыстық зорлық-зомбылыққа 
қарсы іс-қимыл туралы заңға 
бастамашы болды.

Сенат Т�рағасы Мәулен 
�шім баев Ресейдің Санкт-
Петер бург қаласында �ткен 
Х БРИКС Парламенттік форумы-
на қатысты. Екі күнге жалғасатын 
форум аясында халықаралық 
қатынастар жүйесінің тиімділігін 
арттыру, к�пжақты сауда жү-
йе сін нығайту, жаһандық дағ-
дарыстардың салдарына қар-
сы тұру мәселелерінде Пар-
ламенттердің р�лі, сондай-ақ 
гу манитарлық және мәдени 
са ла ларда парламентаралық 
ын тымақтастықтың келешегі 
талқыланып жатыр.

Мәулен �шімбаев кездесуге 
қатысушыларға ілтипат біл-
діріп, аталған форум әлем елеу-
лі сын-қатерлермен бетпе-бет 
келіп отырған кезеңде �тіп 
жат  қанына назар  аударды. 
Бү гінде экономикалық және 
климаттық дағдарыстардың 
салдарынан геосаяси шиеленіс 
о д а н  ә р і  у ш ы ғ ы п  т ұ р ғ а н ы 
белгілі. Қазақстан Парламенті 
Сенатының Спикері осындай 
жағдайда текетіресті азайту 
және әлемде қауіпсіздік пен 
тұрақтылықты қамтамасыз ететін 
тиімді шешімдер табу маңызды 
міндет екенін атап �тті.

«Қазақстан Республикасының 
Президенті  Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев қасаң дүние-
таным стереотиптерін еңсеру 
және ашықтық пен сындарлы 
ынтымақтастық нег іздер ін 
нығайту қажеттігін үнемі айтып 
келеді. Қазақстан қауіпсіз және 
теңгерімді әлем құруға арналған 
тың тәсілдер ұсынатын БРИКС 
сияқты маңызды халықаралық 
ұ й ы м д а р м е н  с е р і к т е с т і к т і 
одан әрі арттыруды белсенді 
түр  де қолдайды. Бұл ұстаным 
Қазақстанның халықаралық және 
�ңірлік тұрақтылықты нығайтуға 
бағытталған саясатымен үндес», 
– деді Мәулен �шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т�рағасы 
сенім дағдарысын еңсеру және 
халықтар мен мемлекеттер 
ара сындағы байланыстарды 
одан әрі нығайту ісінде пар-
ламенттік дипломатияны ба-
рынша тиімді пайдаланудың 
маңыздылығына тоқталды. 
Осы ған байланысты Мәулен 
�шімбаев парламентаралық �зара 
іс-қимылдың бірқатар негізгі 
бағытын атап �тті.

Сонымен қатар Палата Спи-
кері �з с�зінде Орнықты даму 
мақсаттарына қол жеткізуде 
парламентаралық �зара іс-қимыл 
маңызды р�л атқаратынын тілге 
тиек етті. Ол бұл бағыттағы 
жұмысты одан әрі арттыру үшін 
Қазақстанда Орнықты даму 
саласындағы ұлттық мақсат-
тар мен міндеттердің іске асы-
рылуына мониторинг жүргізу 
ж�ніндегі Парламенттік комиссия 
құрылғанын айтты.

«Орнықты даму бағытында 
парламентаралық диалог ор-
нату үшін арнайы платформа 
құ руды ұсынамыз. Мұндай бас-
тама БРИКС және ТМД ел-
дерінің Парламенттеріне Ор-

нық  ты даму  мақсаттарына 
қол жеткізу жолында бірлесіп 
жұмыс істеуге мүмкіндік береді. 
8зара іс-қимылдың тағы бір 
п е р с п е к т и в а л ы қ  б а ғ ы т ы  – 
ғылым, жаңа технологиялар 
мен инновациялар саласы. Бұл 
сала біздің елдеріміздің бәсекеге 
қабілеттілігін арттыруда айрықша 
мәнге ие және экономикалық 
�судің маңызды факторы екені 
анық», – деді Сенат Т�рағасы.

Парламентаралық іс-қимыл-
ды жандандыратын келесі бағыт 
– цифрлық ынтымақтастықты 
нығайту. Мәулен �шімбаевтың 
айтуынша, киберқауіпсіздік, 
деректерді қорғау, электрондық 
коммерция саласындағы заң-
наманы жетілдіру бағыттарында 
депутаттардың бірлесіп жұмыс 
істеуі және цифрлық бағытты 
реттеу секторында тәжірибе 
алмасу ерекше маңызға ие.

Форум жұмысына �зербай-
жан, Армения, Беларусь, Бра-
зилия, Мысыр, Үндістан, Иран, 
Қытай, Қырғызстан, БА�, Ре-
сей, Тәжікстан, 8збекстан, 
Эфиопия және Оңтүстік Африка 
Парламенттерінің  �кілдері 
қатысты. Іс-шара кезінде Ресей 
президенті Владимир Путин с�з 
с�йлеп, форумға қатысушыларға 
ілтипат білдірді.

Сонымен қатар бүгін форум 
аясында Мәулен �шімбаев 
шетелдік әріптестерімен бірқатар 
екіжақты кездесулер �ткізді. 
8збекстан Республикасы Олий 
Мәжілісі Сенатының Т�рағасы 
Танзила Нарбаевамен кездесуде 
екі елдің парламентаралық байла-
ныстарын дамыту перспективасы 
және �ңірлік ынтымақтастықты 
одан әрі кеңейту мәселелері 
талқыланды. Атап айтқанда, 
тараптар «Орталық Азия – 2040» 
стратегиясын іске асыру ая-
сындағы бірлескен жұмыс туралы 
пікір алмасты.

Одан б�лек, Сенат Спи-
кері Иран Мәжілісінің Т�ра-
ғасы Мохаммед-Багер Гали-
бафпен кездесіп,  екі  ел  дің 
пар ламентаралық ынтымақ-
тастығын нығайту барысына 
тоқталды. Мәулен �шімбаев 
Қазақстан мен Иран арасындағы 

қарым-қатынас к�птеген салада 
қарқынды дамып келе жатқанын 
атап �тті. Бүгінде �зара сындарлы 
саяси диалог жолға қойылды, 
берік шарттық-құқықтық база 
қалыптасты. Экономикалық 
және мәдени-гуманитарлық 
байланыстар да нығайып келеді. 
Осыған байланысты тараптар 
екі мемлекеттің Парламенттері 
арасындағы ынтымақтастықты 
одан әрі  дамытуға  мүдделі 
екендерін білдірді.

Қазақстан Парламенті Се-
на  тының Т�рағасы Мәулен 
�шімбаев бастаған депутаттар 
ТМД елдерінің Парламенттік 
Ассамблеясы Кеңесінің оты-
рысына да қатысты. Шара ба-

рысында Достастық елдерінің 
депутаттары халықаралық күн 
тәртібіндегі �зекті мәселелерді 
талқылап, ТМД ПАА-ның 2023 
жылғы жұмысын қорытындылады.

X БРИКС Парламенттік фору-
мының екінші күні кеңейтілген 
форматтағы пленарлық оты-
рыс тың сессиясымен ашылды. 
Онда қатысушылар к�пжақты 
сауда жүйесінің б�лшектенуіне 
қарсы іс-қимыл мәселелерін 
және жаһандық дағдарыстардың 
с а л д а р ы н а н  т у ы н д а й т ы н 
сын-қатерлерді еңсеру кезін-
дегі Парламенттердің р� лін 
талқылады. Сондай-ақ мә дени-
гуманитарлық сала да ғы пар-
ламентаралық ынтымақ тастықты 
нығайту барысына назар аударды.

Сонымен қатар бұл күні 
Санкт-Петербургте ТМД Парла-
ментаралық Ассамблеясы Кеңе-

сінің отырысы �тті. Іс-шарада 
депутаттар �зербайжан мен Ре-
сейде �ткен кезектен тыс пре-
зидент сайлауына және Бе-
ларусьтағы Парламент сайлауына 
Ассамблеядан қатысқан бай-
қаушылардың жұмыс нәтижелерін 
қарады. Одан б�лек, 8збекстан 
мен �зербайжанда �тетін Пар-
ламент сайлауына дайындық ба-
рысы пысықталды.

Кеңес отырысында ТМД-
да модельдік заң шығарудың 
2023-2025 жылдарға арналған 
перспективалық жоспары да 
қаралды. Палата Спикері Мәулен 
�шімбаевтың тапсырмасымен 
Қазақстан Парламентінің Се-
наты аталған жоспарға отбасы-

лық-тұрмыстық зорлық-зом-
былыққа қарсы іс-қимыл тура-
лы модельдік заң әзірлеуді 
қосу ж�нінде ұсыныс жасады. 
Қазақстандық сенаторлардың 
бұл бастамасына ТМД ПАА-
дағы әріптестері қолдау білдіріп, 
біздің мемлекеттің заңнамалық 
жұмыстағы оң тәжірибесіне назар 
аударды.

« О т б а с ы л ы қ - т ұ р м ы с т ы қ 
зорлық-зомбылыққа қарсы іс-
қимылды заңнамалық тұрғыдан 
реттеу және оның алдын алу 
бағытында Қазақстанның ай-
тарлықтай тәжірибесі бар. Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
То қ а е в т ы ң  б а с т а м а с ы м е н 
биыл сәуір айында әйелдер 
мен балалардың құқықтарын 
қор ғауды арттыруға арналған 
заң қабылданды. Сондықтан 
Қазақстан Парламентінің Сенаты 

ТМД елдері үшін модельдік заң 
әзірлеу туралы бастама к�терді. 
Осы жылдың соңына дейін 
Сенат тиісті заңнамалық актінің 
жобасын Парламентаралық 
Ассамблеяның қарауына енгізеді. 
Аталған модельдік заңды ТМД 
елдерінің Парламент депутаттары 
�здерінің заң шығару қызметінде 
пайдалана алады», – деді Сенат 
Спикері.

Сондай-ақ Мәулен �шімбаев 
сапар аясыда бірқатар екіжақты 
кездесулер �ткізді.

Бүкілқытайлық халық �кіл-
дерінің жиналысы Тұрақты 
ко митетінің Т�рағасы Чжао 
Лэцзимен сұхбат кезінде Палата 
Т�рағасы Қазақстан-Қытай қа-
рым-қатынасын жоғары бағалап, 
екі елдің байланысына ҚХР 
Т�рағасы Си Цзиньпиннің жа-
қында Қазақстанға жасаған 
мемлекеттік сапары және оның 
Астанадағы ШЫҰ саммитіне 
қатысуы тың серпін бергенін 
айтты. Мәулен �шімбаев атап 
�ткендей, Мемлекет басшылары 
қол қойған бірлескен мәлімдеме 
жан-жақты стратегиялық серік-
тестікті одан әрі нығайта түсті.

Сонымен бірге Сенат Спикері 
Ресей Федералдық Жиналысы 
Федерация Кеңесінің Т�рағасы 
В а л е н т и н а  М а т в и е н к о м е н 
кездесті. Онда Мәулен �шімбаев 
Х БРИКС Парламенттік форумы 
халықаралық деңгейде маңызды 
бастамаларды ілгерілетуге ық-
пал ететініне сенім білдірді. 
Та раптар екі мемлекеттің қа-
рым-қатынасы барлық бағыт 
бойынша серпінді дамып келе 
жатқанын да тілге тиек етті. Атап 
айтқанда, �неркәсіп, ғылым, ауыл 
шаруашылығы, к�лік, туризм, 
білім беру және �ңіраралық �зара 
іс-қимыл саласындағы бірлескен 
жобаларды әрі қарай арттыруға 
мүдделі екендерін танытты.

Үндістан Халық палатасының 
Спикері Ом Бирламен кездесу 
барысында мемлекеттер арасын-
дағы берік экономикалық және 
мәдени байланыстар, сон дай-
ақ парламентаралық ынты-
мақтастықты жандандыру мәсе-
лелері с�з болды. Одан б�лек, 
сұхбаттасушылар �лемдік және 
дәстүрлі діндер к�шбасшылары 
съезі аясында рухани дипло-
матияны дамыту барысына тоқ-
талды.

Мәулен �шімбаев Қырғыз 
Республикасы Жогорку Кенеші-
нің Т�рағасы Нұрланбек Ша-
ки ев пен де кездесті. Диалог 
кезін де  бауырлас халықтар 
арасын дағы қарым-қатынастың 
жан-жақты сипатына баса мән 
берілді. Сенат Т�рағасы мұн-
дай тығыз  ынтымақтастық 
мемлекет басшыларының �зара 
сенім мен достыққа негізделген 
байланысының нәтижесі екенін, 
бұл екіжақты байланыстарға 
маңызды серпін бергенін айтты. 
Кездесу кезінде тараптар ТүркПА 
аясындағы ынтымақтастық пен 
ортақ міндеттерге және Ас-
самблеяның 8збекстанда �тетін 
алдағы отырысына да назар ау-
дарды.

Парламентаралық іс-қимыл ды жандандыратын 
келесі бағыт – цифрлық ынтымақтастықты нығайту. 
Мəулен Əшімбаевтың айтуынша, киберқауіпсіздік, 

деректерді қорғау, электрондық коммерция саласындағы 
заң наманы жетілдіру бағыттарында депутаттардың 
бірлесіп жұмыс істеуі жəне цифрлық бағытты реттеу 
секторында тəжірибе алмасу ерекше маңызға ие.
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Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі Бақтықожа Ізмұхамбетов жұмыс сапарымен Атырау 
облысына барып, өңірдегі әскери бөлім құрамымен, 
полицейлермен және Төтенше жағдайлар жөніндегі 
департамент қызметкерлерімен кездесті.

Тасқын Атырау өзен портына қалай әсер етті?

Наурыз басталғалы бері Атырауды әбі-
герге салған су тасқыны порт �міріне қалай 
әсер етті? Біз осы сұрақтың жауабын Аты рау 
�зен порты серіктестігінің дирек торы Аза-
мат Зұлқарнаевтан барып білдік.

Биыл Жайыққа мол судың келуі $зен 
портының �міріне айтарлықтай әсер ете 
алмаған болып шықты. Азамат Зұлқар-
наевтың айтуынша, порт жүктерді әлі де 
қабылдай алмай отыр. «Рас, Жайықтағы су 
деңгейі артты. Бірақ «Жайық-Каспий» 
каналының тамағы жүк кемелері қозғала 
алатындай стандарттарға сай әлі де терең-
детілуі керек», – дейді спикер.

«Рас, үлкен су келуіне байланысты, 
Жайық �зенінің Каспий теңізіне құйылатын 
тұсында қазу жұмыстары жасалды. Бірақ ол 
жұмыстар Жайықтағы судың бағытын 
теңізге қарай бұру мақсатында ғана жа-
салды. Біздің алаңсыз жүк тасымал дауымыз 
үшін теңіз тамағының бойына түп тереңдету 
жұмыстарын жасау маңызды», – дейді 

Атырау �зен порты серіктестігінің дирек-
торы Азамат Зұлқарнаев. 

$зен порты �кілінің айтуынша, теңіз 
тамағының тереңдігі кемінде 2-2,5 метр 
болуы керек. Сол кезде порт жүк қабылдап, 
жүк тасымалдау жұмыстарын жүргізе ала-
ды. Сондай-ақ теңіз тамағын тереңдету 
жұ мыстары атқарылады деген жоспар бар. 
Жобалық-сметалық құжаттама, қаржы б�лу, 
мердігер компанияны анықтау деген сияқты 
формалды жұмыстар кемінде бір жыл уақыт 
алуы мүмкін. «Дегенмен қазір дің �зінде 
Атыраудағы логистикалық компаниялар 
шет мемлекеттерге жүк тасы малдауға 
дайындық жұмыстарын жүргізіп жатыр. 
Яғни, теңіз тамағы терең детіліп, порт 
жұмысына кіріскен кезде, жүк қандай 
бағытта қалай тасымалданады деген мәсе-
лелер бойынша логистикалық компа ниялар 
арнайы маршрутты дайындауда. Атырау 
облысы �ндірістік аймақ болған дықтан, 
порттың қызметін негізінен мұнай-газ 
бағытындағы логистикалық компа ниялар 
қолдануға ниетті», – дейді А.Зұлқарнаев.

Сайып келгенде, су жолы ашылғаннан 
кейін жүктер келе бастайды. $зен порты 
бұрынғыша жұмысын жалғастырады деген 
үміт бар. Қазірдің �зінде жұмысы тоқтап 
тұрған �зен портында он шақты маман 
еңбек етуде. Олар негізінен порт айлағын 
күтіп-баптау жұмыстарын атқарып отыр.

«Қазіргі уақытта $зен порты �з терри-
ториямызда тұрған қойма, кеңсе, учаске, 
контейнерлерімізді бірнеше компанияға 
жалға беріп отырмыз. Сол арқылы жұ-
мысшылардың жалақысын т�леудеміз. 
Тех  никалық жағдайымыз, мамандарымыз 
қазірдің �зінде жүк тасымалына әзір.

Шыны керек, Жайық �зеніне мол судың 
келуі жүк таситын кеменің қозғалысына 
қолайлы жағдай туғызып отыр. Қазіргі 
проб лемамыз теңіз тамағының кеме қозға-
лысы стандарттарына сай терең детілуінде 
болып тұр», – дейді кейіпкеріміз.

Жылына 15 мың тонна жүк қабылдауға 
қуаты шақталған порттың қызметіне алыс-
жақын шетелдерден сұраныс к�п. Себебі 
осы �зен порты арқылы ірі �ндіріс ошақта-
рына қажет техникалық жабдықтардың 
негізгі б�лігі тасымалданады. Бірақ теңіз 
тамағының бітелуі порттың кең тыныста 
жұмыс істеуіне тұсау салып тұр.

«$зен порты арқылы тасымал жұмыс-
тарын жүргізуге берісі :зербайжан, әрісі 
Иран, Түркиядан қызығушылық та, тап-
сырыс та бар. Олар Қазақстандағы мұнай 
секторларында жиналған күкірттерді теңіз 
арқылы экспорттауға ниетті. Бірақ теңіздің 
тартылуы себепті кемелер қайраңдап қалып 
жатыр», – дейді директор. 

$зен портының «екінші тынысы» 
ашылатын болса, порт басшылығы жеміс-

к�к�ніс сақтайтын қоймалар салуды, «Аты-
рау – Астрахан» бағытында жүретін кеме 
ашуды, осы арқылы туризм бағытында 
жұ мыс істеуді жоспарлап отыр. Тіпті, «Қа-
ша ған» кен орнындағы жұмысшыларды 
порт арқылы тасымалдау да жоспарда бар. 

Шынын айту керек, жүкті �зен порты 
арқылы тасымалдаудың экономикалық 
тұрғыда да пайдасы жоғары. Мәселен, Аты-
раудағы $зен порты 2015 жылы Атырау мұ-
най �ңдеу зауытындағы қайта құру жобасы 
бойынша ауқымды емес жүктерді қабылдады. 
Сондай-ақ «Теңізшевройл» компаниясы, 
Қарабатандағы NСОС және Атырау жылу 
электр орталығы жобасы үшін де тасымал 
жұмыстарын атқарды. Ауыр габаритті жүк-
терді су жолымен тасымал даудың тиім ділігі 
сол, бір баржаға мың тоннаға дейін зат 
салып, оны жедел түрде қысқа мерзімде, 
тиімді бағамен алып келуге болады. Ал ауыр 
жүк к�ліктеріне құбыр сияқты ірі к�лемді 
жүктерді сыйдырудың �зі екіталай.

Теңіз тамағын тереңдету жұмыстарының 
нақты қашан басталатыны белгісіз. Деген-
мен сең қозғалды. Атырау �зен порты кең 
тыныста жұмысын қайта бастады деп сүйін-
ші лейтін күн де алыс емес.

Атырау облысы

Атырау портты қала екенін біреу 
білсе, біреу біле бермейді. Бірақ 
мұнайлы өңірдегі жалғыз порт бір-
неше жылдан бері банкроттың аз-ақ 
алдында тұр.

Күштік құрылым 
өкілдерімен кездесті

Кездесу барысында депутат 
әскери б�лімнің жеке құрамымен, 
олардың ма териалдық-техни ка-
лық жабдық талуымен және әс ке-
ри қызметшілердің жағ дайымен 
танысты.

Одан соң мәжілісмен облыс-
тық полиция депар таментінің 
қызмет кер лерімен жүздесті. Онда 
қала аумағындағы қоғамдық тәр-
тіп, тұрғындардың қауіп сіздігін 
қамтамасыз ету бойынша атқа ры-
лып жатқан жұмыстармен таны-
сып, қызметкерлердің ой-пікірін 
тыңдады. Бақтықожа Ізмұхам-
бетов полицияның қоғамдағы 
р� лін ескере келе, тәртіп сақшы -
ларына да мемлекет тарапынан 
әлеуметтік және құқықтық қолдау 
қажет екенін атап �тті.

«Қауіпсіз мемлекетті құру – 
мемле кеттік саясаттың негізгі ұс-
та нымдарының бірі. «AMANAT» 
партиясының сайлауалды бағдар-
ла  масына сәйкес, біз құқық қорғау 
органдары қызметкерлерін құ-
қық тық және әлеуметтік қорғауды 

арт тыру ж� нінде кешенді шара 
қабылдауды жалғас тырамыз. 
Полиция қызметі тиімді, есеп бе-
руге міндетті саналып, қазақ стан-
дық тардың қажеттілігін �теуге 
тиіс. Кәсібилік, имандылық пен 
адамгершілік полиция қызмет-
керінің ізгі қасиеттеріне айналуы 
керек», – деді ол.

Сонымен қатар Мәжіліс депу-
таты �ңірдегі Т�тенше жағдайлар 
департа мен тінің жеке құрамымен 
кездесті. Жиын барысында халық 
қалаулысы №13 маман данды-
рылған �рт с�ндіру б�лімінің ма-
териалдық-техникалық жабдық-
та луымен танысты. Кейін жеке 
құраммен кездесіп, оларды тол-
ғандыратын мәселелерді тың дап, 
Парламент қабырғасында атқары-
лып жатқан жұмыстар мен жаңа-
дан қабыл данған заңдар туралы 
ақпарат берді. Сон дай-ақ басқо-
суда жеке құрамның білік тілігін 
арттыруға және жұмыс жағдай-
ларын жақсартуға қатысты мәсе -
ле  лер тал қыланды.

Баян ЖАНҰЗАҚ

Акция Президенттің «Таза Қазақстан» жал-
пы ұлттық бастамасы аясында �туде. Биылғы 
6 маусымнан бастап партиялықтар жол бойын-
дағы учаскелер, �неркәсіптік аймақтар, тұрғын 
аудандар, әлеуметтік нысандар сынды түрлі 
аумақтарды қо қыстан тазартуда. $ткен аптадан 
бастап бел сенділер жағалау аймақтарын, 
жайыл  малар мен �зен арналарын, к�лдер мен 
су ай дын дарының айналасын тазар туға күш 
салуда.

Мәселен, елордада партия мүшелері мен 
«Жастар Рухы» жастар қанатының белсенділері 
Қарасу �зенінің айнала сындағы аумақты тұр-
мыс тық қалдық тардан тазартты.

«2 сағатқа жетер-жетпес уақытта 4 қап қоқыс 
жинадым. Қоршаған ортаның жай-күйіне нем-
құрайлы қарайтын демалу шылар пласти калық 
б�телкелерді, қап тамаларды, алюминий банка-
ларды, тіпті батареяларды да қалдырып кетеді. 
Ал бұл қоқыс жүздеген жыл бойы топы рақты 
у лап, суды ластайды. Курстас тары мызбен бірге 
әр апта сайын акцияға қаты су ға тырыса мыз. 
Себе бі бұл – менің туған қа лам. Оның таза болға-
нын қалаймын», – деді волонтер Рамазан 
Еркінбек.

Алматыда партиялықтар Казачка �зе ні нің 
жағалауын тазалады. Белсенділер шамамен 
1 тонна қоқыс жинады. Акцияға мегаполис 
тұрғындары да белсенді түрде атсалысып, 
табиғатқа жауапкершілікпен қарауға шақырды.

Ал Жетісу облысында «AMANAT» пар тия-
сының мүшелері Ақсу ауданына барып, Балқаш 
к�ліне құятын Ақсу �зенінің бойын қоқыстан 

тазартты. Барлық шыны, қағаз, пластик және 
металл қалдықтары қайта �ңдеуге жіберіледі.

«$кінішке қарай, кей азаматтар жауап кер-
шілікті сезінбей, �здерінен кейін қо қыс қалды-
рып кетеді. Осы себептен бұл жерлер қоқыс 
т�гетін орындарға айналды. Біз тек оны жинап 
қана қоймай, осы акция арқылы аудан тұрғын-
дарын тазалық мәдениетін сақтауға шақырамыз. 
Қорша ған ортаны қорғау – тек бірге шеше 
алатын мәселе», – деді Жетісу облысының мәс-
ли хат депутаты Данияр Ах молдаев.

Түркістан облысындағы партия мүшелері де 
игі істен шет қалмады. Бүгін «Денсаулық» 
бастапқы партия ұйымының мүшелері Бәйдібек 
ауданындағы Шаян �зенінің жағасын тазалауды 
ұйымдас тырды. Оларға қоршаған ортаға бей-
жай қарамайтын жастар мен жақын маңдағы 
ауыл тұрғындары да қосылды.

«Каратау тауларының етегінен бастау алатын 
Шаян �зені – жартылай ш�лейт аудандағы 
жалғыз бұлақ к�зі. $зен мен оның жағасының 
қоқыспен ластануы үлкен экологиялық апатқа 
әкеліп, барлық тіршілік иелеріне орны толмас 
зиян кел тіреді», – деді ақсақал Қанат Қайыркен.

Ұқсас іс-шаралар елдің басқа �ңір ле рінде де 
�тті. Бұл тек қоқыс жинау ғана емес, әр учаскеге 
мәслихат депутат тары, белсенділер мен бастап-
қы партия ұйым дарының басшылары бекітілген. 
Олар сол учаскелерде тәртіп пен тазалықты 
қамта масыз етеді, сондай-ақ қоқыс жәшіктерін 
орнату, аумақтарды к�галдандыру, жолдар мен 
тротуарларды ж�ндеу сияқты инфра құрылымды 
жақсарту мен дамыту мәсел елерін шешеді.

Еліміздің барлық өңірінде «AMANAT» партиясының «Таза бейсенбі» акциясы 
жалғасуда. Ол жаңа экологиялық сана қалыптастырып, азаматтардың қоршаған ортаға 
деген жауапкершілігін арттыруды көздейді.

«ТАЗА БЕЙСЕНБІ»: 
су айдындары қоқыстан тазартылды



апта
№76 (4470)
13 ШІЛДЕ 2024 СЕНБІ4 ДАМУ

Қазақстан мен Қытай басшыларының 
Қытайдың Шэньси қаласын Қазақстанмен, 
Орталық Азиямен және одан әрі Еуропамен 
байланыстыратын логистикалық орталық 
салу туралы келісімі аясында құрылған 
порттың ашылу салтанаты биылғы ақпан 
айында &ткен болатын. Шымкент пен Сиань 
қалалары арасында бауырластық қарым-
қатынас орнатудың 1 жылдық мерейтойы 
қарсаңында Қазақстан Республикасының 
Сиань қаласындағы Бас консулдығының 
қолдауымен Шымкент қаласының әкімі 
Ғабит Сыздықбеков бастаған ресми және 
іскерлік делегация 24-25 маусымы аралығында 
Сиань қаласында болды.

Брифинг барысында Айдын Мейрам-
бекұлы делегацияның Сиань қаласындағы 
алғашқы ұлттық тағамдар желісі «Жеті тан-
дыр» мейрамханасы жобасының іргетасын 
қалау рәсіміне қатысқанын айтты. Одан соң 
Бас консулдық ғимаратында «Шымкент-
Сиань қалалары кәсіпкерлерінің сауда-
экономикалық форумы» &ткен. Оның ая-
сында қытайлық жергілікті 30-дан астам және 
қазақстандық 20-дан астам кәсіпкерлер 
арасында денсаулық сақтау, IT, металлургия, 
қоғамдық тамақтану, білім, ауыл шаруашы-
лығы, электр жабдықтарының және құрылыс 
материалдарының &ндірісі сияқты салаларда 
В2В кездесулер ұйымдасты рылған.

;кім орынбасары сонымен қатар Шым-
кент қаласының делегациясы қытайлық 

6 ірі компания басшыларымен 
кездесу &т кізгенін, бірқатар жо-
баларды талқы лағанын атап &т ті. 
Мә селен, Jiangsu Xiandai Lighting 
Group Co., Ltd компа ниясымен 
болған жүзде суде жа рықдиодты 
к&п функ циялы к&ше шам     дары, 
ландшафт жа рық тары, сиг нал-
дық бай ланыс, электрлі және 
бақылау тіректері, жол қауіп-
сіздігі құралдары мен электро ме-
ха ни калық жабдық  тар, күн фо-
тоэлектрлік панель дер және тағы 
да басқалар қала лық ке  шен ді 
жаб   дықтардың &н ді  рісі бойынша 
жобалар тал қыланған.

«Сондай-ақ Shaanxi Jingzhao 
carspan компаниясымен автомобиль &нді-
рісінен сервистік қызмет к&рсетуге дейінгі 
толық циклді қамтитын автомобиль құрас-
тыру зауытын салу туралы, Қазақстан мен 
Қытай кәсіпорындары арасындағы ынтымақ-
тастыққа ықпал ететін ұйым саналатын 
«Қазақстан–Қытай кәсіпорындар альянсы-
мен» ынтымақтастық платформасын құру, 
іскерлік сапарларды ұйымдастыру және 
сауда-экономикалық форумдар &ткізу ар-
қылы екі елдің экономикаларының &ркендеуі 
мен дамуы жайы с&з болды.

Xian Typical Elevator Co., Ltd. компа-
ниясымен лифт &ндірісі бойынша зауыт салу 
жобасы қаралса, Shaanxi Foreign Trade Import 
and export Group Co., Ltd. компаниясымен 
к&терме сауданы, технологиялар мен азық-
түлік импорты мен экспортын, қойма қыз-
меттерін, к&лік қызметтерін, жеткізу тізбегін 
басқару қызметтерін, халықаралық кон-
тейнерлік тасымалдарды экспедициялау 
бойынша екіжақты ынтымақтастық мүм-
кіндіктері зерделенді.

«Ал China Communications Construction 
Company Limited (CCCC) Tianjin Dredging 
Co., Ltd. компаниясымен порттар мен су 
жолдарын тереңдету, жерді мелиорациялау, 
гидротехникалық құрылыстар мен ірге-
тастарды жобалау және тағы басқалар бо-

йынша екіжақты ынтымақтастық мүмкін-
діктері талқыланды.

Форум және екіжақты кездесулер нәти-
жесінде жалпы құны 17,6 млн АҚШ долла-
рына келісімдер жасалып, құжаттарға қол 
қойылды», – деді Шымкент қаласы әкімінің 
орынбасары Айдын Кәрімов.

Сонымен қатар сапар аясында Сиань 
қалалық партия комитетінің хатшысы Фан 
Хунвэй мырза және қала мэрі Е.Нюпин 
мырзамен кездесу &тіп, онда түрлі салалардағы 
екіжақты қарым-қатынастарды дамыту 
мүмкіндіктері мен сауда-экономикалық 
ынтымақтастықты одан әрі дамыту бойынша 
нақты бастамалар к&терілді. Кездесу нәти-
жесінде биылғы күзде Шымкент қаласында 
екі қаланың бизнес қауымдастығы &кілдерінің 
қатысуымен ауқымды форум &ткізу жос-
парланып отыр.

Сапардың екінші күні тұрмыстық қал-
дықтарды қайта &ңдеу зауытының қыз-
метімен танысумен жалғасқан.

«;рі қарай Сиань қаласының Эконо-
микалық және технологиялық даму аймақ-
тарын, сондай-ақ &неркәсіптік &ндіріс ны-
сандарын араладық. Лифт &ндірісі, темір 
бұ йымдар &ндірісі нысандарының барлығы 
арнайы озық технологиялармен жабдық-
талған. Бірлескен жобаларды жүзеге асыру 

үшін қытайлық компаниялар Шымкент 
қаласына жұмыс сапарымен келуге шақы-
рылды», – деп атап &тті қала әкімінің орын-
басары.

26 маусым күні Үрімші қаласында «Тату 
к&ршілік пен достық, &зара тиімді ынты-
мақтастық» тақырыбында &ткен «Қазақстан–
Қытай үшінші &ңіраралық ынтымақтастық 
форумына» еліміздің тарапынан Премьер-
Министрдің орынба сары Серік Жұманғарин 
бастаған бір топ делегация қатысты. Іс-
шараның бірінші б&лігінде екі елдің ресми 
&кілдері екіжақты ынтымақтастық бойынша 
с&з с&йлеп, қала әкімі Ғабит Сыздықбеков те 
қаланың әлеуметтік-экономикалық және 
инвести циялық ахуалы туралы баяндап &тті. 
Форум ның екінші б&лігінде екі елдің 
кәсіпкерлері арасында кездесулер жалғасып, 
маңызды құжаттарға қол қойылды.

Сонымен қатар форумның барлық қаты-
сушылары «Қытай–Еуразия» халықара лық 
ЭКСПО к&рмесін тамашалап, к&рмеде 
қытайлық нарыққа шығару мақсатында 
еліміз дің әр &ңірінен 40-тан астам компания 
&кілдері &з &німдерін ұсынғанын атап &тті.

Шымкент қаласы

Шымкент қаласы Өңірлік комму-
никациялар қызметі алаңында қала 
әкімінің орынбасары Айдын Кәрімов 
шымкенттік делегацияның Қытай 
Халық Республикасының Сиань 
және Үрімші қалаларына са пары 
барысы жайында баспасөз кон-
ференциясын өткізді.

ШЫМКЕНТТІК ДЕЛЕГАЦИЯ САПАРДАН ЖЕМІСТІ ОРАЛДЫШЫМКЕНТТІК ДЕЛЕГАЦИЯ САПАРДАН ЖЕМІСТІ ОРАЛДЫ

Абай өңірінің бес айдағы тынысы қуантады

АРАЛЫҚ Н�ТИЖЕ ПЫСЫҚТАЛҒАН 
МЕЖЕЛІ ЖИЫН

Биылғы 5 айда Абай облысының қыс-
қамерзімді экономикалық индикаторы 
102,7%-ды құрады. Аталған к&рсеткіш 
жалпы &ңірлік &німнің 60%-дан астамын 
құрайтын 6 негізгі саланың (ауыл шаруашы-
лығы, &неркәсіп, құрылыс, сауда, к&лік 
және бай ланыс) дамуын к&рсетеді. Межелі 
кезеңде 404,7 мың шаршы метр тұрғын үйді 
іске қосу жоспары орындалған, соған 
сәйкес алдағы жартыжылдықта 106,2% &сім 
күтілуде.

Алдын ала деректер бойынша, бүгінде 
облыс бюджетінің кіріс б&лігі 64 212,7 млн 
тең гені, ал жоспар 57 199,6 млн теңгені құ-
рады. Бұл бюджеттің орындалу к&рсеткіші – 

Назгүл НАЗАРБЕК

Құрылғанына 2 жылдан енді ас қан Абай облысының екінші тынысы ашы лып 
келеді. Оны көптеген көрсет кіш тер мен индикаторлардан көруге бо лады. 
Ішкі ғана емес сыртқы әріп   тестікте де аймақтың әлеуеті жо  ғары бағаланып 
отыр. Өңірдегі өнімді жұмыстар мен күн тәртібіндегі мәселелер облыс 
басшылығының жіті назарында.

112,3% деген с&з. 2024 жылға арналған 
об лыстың түзетілген жылдық бюджеті 
4 6 4  5 0 5 , 4  м л н  т е ң г е  б о л с а ,  о н ы ң 
322 695,7 млн теңгесі облыстық бюджетке, 
ал 141 809,7 млн теңгесі қалалар мен аудан-
дардың бюджет теріне тиесілі.

Осынау деректер мен дәйектер Абай 
облысының әкімі Нұрлан Ұранхаевтың 
т&рағалығымен таяуда әкімдікте &ткен оты-
рыста айтылды. Жиында бірінші жарты-
жыл дықтағы әлеуметтік-экономикалық 
даму қо рытындылары талқыланып, биылғы 
жыл дың екінші жартысына жоспарланған 
мін деттер қаралды. Отырыс барысында 
бірінші жартыжылдықтағы қаражатты 
игеру, құры лыс сапасын бақылау және 
Ұлттық құрыл тайдың ІІІ отырысындағы 

Мемлекет бас шысы тезистерінің негізгі 
бағыттарын тү сін діру бойынша жүргізілген 
жұмыстар туралы баяндалды.

«Отырыста қаралған барлық мәселе-
лерге мұқият мониторинг жүргізе отырып, 
тұрақты бақылау қажет. Жұмыс &те к&п 
және әр мәсе леге жауапкершілікпен қарау-
ға тиіспіз. Жүйелі әрі жоспарлы жұмыс 
туындаған мәсе лелерді тиімді шешуге және 
&ңірдің әлеу меттік-экономикалық да муын-
да оң нә ти  желерге қол жеткізуге мүм кіндік 
бе      ре        ді», – деді Нұрлан Ұранхаев.

Абай облысының бақылау басқармасы 
жыл басынан бері жеке және заңды тұлға-
лардан, мемлекеттік және құқық қорғау 
органдарынан түскен 1 122 &тінішті қара ған. 
Жоспардан тыс 32 тексеру жүргі зіліп, н ә-
тижесінде 94 әкімшілік құқықбұ зушы лық 
туралы хаттама жасалып, 32 нұсқама енгі-
зілген. 14 нысанда жобалық-сметалық 
құжат таманың бұзылуы, рұқсат беру құжат-
тарының жоқтығы анықталды. Олар дың 
сегізі сот шешімімен б&лшектелетін бола ды.

Сондай-ақ жиында жаңадан пайда-
лануға берілген су құбырларының сани-
тарлық-эпидемиологиялық қорытындысын 
алу және &ндірістік бақылау шеңберінде 
ауызсудың сапасына бақылау жүргізуді 
қамтамасыз ету мәсе лелеріне де назар ауда-
рылды. Мәселен, 179 елді мекенді ауыз-
сумен қамтамасыз ететін 135 су құбыры 
об лыстың Санитарлық-эпидемиологиялық 
бақылау департаментіне қарайды. Бұл – 
75,4 пайыздық к&рсеткіш.

Отырыс барысында облыс әкімі бас-
қармалар мен департаменттердің басшы-
ларына тиісті тапсырмалар берді. Сондай-ақ 
қарастырылған барлық мәселелерді мұқият 
бақылаудың маңыздылығын атап &тті.

ҚЫТАЙ ДЕЛЕГАЦИЯСЫ �ҢІРДІҢ 
ТУРИСТІК �ЛЕУЕТІМЕН ТАНЫСТЫ

Абай облысы туралы с&з еткенде оның 
экономикалық қуаты агросектордан 
бастау алып, туризмдегі потенциалына 

жалғаса ты нына назар аудармай кетуге 
болмайды. Оның бір дәлелі – осы аптада 
&ңірге Қытай деле гациясы келіп, оның 
туристік әлеуетімен та  нысқаны. ҚХР 
ШҰАА делегациясы Абай облысына са-
пары аясында &ңірдің туристік әлеуе-
тімен, Аяг&з–Тачэн үшінші теміржол 
желісінің құрылыс барысымен танысты. 
Күн тәртібінде Бақты шекара бекетінде 
инфра құрылымын салу және жүк кедендік 
ресімдеу ж&ніндегі жос парларды үй-
лестіру және тағы да басқа мә селелер 
қаралды.

Қытайлық тарап сапар аясында облыс 
әкімінің орынбасары Димитрий Гариковпен 
кездесті. Кездесу барысында екі ел арасын-
дағы жолаушылар қатынасын жандандыру, 
шекара бекеттерінде &ткізу мүмкіндігін 
жос парлау, &зара іс-қимыл тетіктері, тран-
сше каралық &неркәсіптік ынтымақтастық, 
ло гистика мәселелері талқыланды.

Естеріңізде болса, 2023 жылдың 20 жел-
тоқсанында Абай облысында «Бір белдеу, 
бір жол» тұжырымдамасы аясында ұзын-
дығы 272 ша қырым болатын жаңа Бақты–
Аяг&з теміржол желісінің құрылысы бас-
талған болатын. Облыс әкімдігі Бақты 
құрғақ портын салуды қоса алғанда, мем-
лекет мұқ тажы үшін жер учаскелерін 
резервке алу жұмыстарын жүргізді. Қазіргі 
уақытта жоба лау-сметалық құжаттаманы 
әзірлеу шең берінде техникалық-эконо-
микалық негіз демеге түзету енгізілуде. 
Жоба 2027 жылға дейін аяқталады деп 
күтілуде.

Делегация &кілдері майлы дақылдарды, 
тазартылған май мен басқа да &німдерді 
&ндіріп, экспорттайтын Qazaq Astyq зауы-
тына, сондай-ақ ірі қара мал &сірумен, 
к&к&ністерді &ндірумен, &ңдеумен және 
сақтаумен айналысатын «АГРОФИРМА 
«Приречное» ЖШС-ға барып, олардың 
жұмысымен танысты.

Н.ҚОСАЙ
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ТЕКТІНІ ЖАЗБАЙ ТАНЫҒАН
Осыдан 6 мың жыл бұрын Қамбар ата 

т�лі тұңғыш рет Қазақстан жерінде қолға 
үйретілгені ғылыми дәлелденген. Осылай-
ша, бабаларымыз қамыс құлақ, б�кен қабақ, 
жібек жал, күпшек сан, құйма тұяқ деп си-
паттап, Қабанбай мінген Қубастың, Ақан 
сері тақымдаған Құлагердің, Қобы лан-
дының Тайбурылының ізі болар таза қанды 
арғымақтарды шығарды. Күнделікті 
тұрмыста, жортуыл-жорықтарда мінуге 
жарамды, табындық жағдайда бағуға 
қолайлы; сондай-ақ тез семіріп, тез ет жи-
найтын, сүті мол, да ланың ыстығы мен 
суығына к�нбіс жыл қы тұқымын �сіруге 
қазақтар ерекше мән берген. Жылқы 
тұқымын осындай талапқа сай етіп, әрі экс-
тенсивті, әрі интенсивті жолмен к�бейткен 
жылқысының саны он мыңнан асып 
жығылатын жылқылы байлар қазақ дала-
сында аз болмаған.

Кең-байтақ жайылымдардың болуы, 
ондағы қыр ш�птерімен ақ от, қара от тардың 
алуандығы мен молдығы малшы қауымның, 
әсіресе, айғырдың құтпанын, биенің мама-
сын таңдап, қанын аздырмай саралай білетін 
�мір тәжірибесі мен бейнеті к�п еңбектері 
даланың қатал таби ғатына бейімделген 
қазақы жылқы тұқы мының �сіп-�нуіне 
айрықша сеп болды. 

Дегенмен тәуелсіздіктің алғашқы жыл-
дары  қазақ жылқысының санын к� бей тіп, 
сапасын �сіруге баса назар аударылған жоқ. 
Соның салдарынан ас ыл тұқымды жылқы-
лардың бірі – Қостанай жылқысына 2014 
жылы тұқымды дамытуға бағытталған мем-
лекеттік қолдау тоқта тылғаннан кейін саны 
күрт азайып, жойылу алдында тұр. Сонау 
1889 жылы патша лық Ресей �кіметі қазақтың 
қазанатын негізге ала отырып, Қостанай 
жылқы зауытын құрады. Екінші дүниежүзілік 
соғысқа, аштыққа, репрес сияға қарамас тан 
Қостанай тұқымының селекциясы үздіксіз 
жалғасты. 60 жылғы сұрыптау нәтижесінде 
1951 жылы Қостанай жыл қысы зауыт 
тұқымы ретінде танылады. Кеңес �кіметі 
уақытында Қостанай жыл қысы КСРО-ның 
ең үздік жылқы тұқым дарының қатарына 
қосылды. Бүкіл одақтық жарыстардың бір-
неше дүркін чемпионы болған аттар да осы 
зауыттан шыққан. Екінші әлем соғысы 
кезінде де бірнеше жүздеген бас жылқы 
Қазақ станнан алынған. Соғыс аяқтала са-
лысымен маршал Буденныйдың бұйры-
ғымен Қазақстанда 19 жылқы зауыты салы-
нады.  Онда қазақ жылқылары Дон 
жылқылары мен будандастырылған. 1969 
жылы елімізде 44 мыңнан астам Қостанай 
жылқы тұқымы тіркелген, яғни барлық 
асыл тұ қым ды жылқының жалпы санының 
9,7 %-ын құраған. Алайда бүгінде Қос танай 
жылқы тұқымының ресми тіркелген саны 
270 бастан аспайды, ал Адай жылқы 
тұқымының 1 300 басы тіркелген.

Қостанай жылқысын сақтап қалу жо-
л ындағы қадамдар былтыр  басталған. 
Ұлттық спорт қауымдастығы Қостанай 
жылқы тұқымын сақтау және дамыту тура лы 
арнайы жиын �ткізіп, жиналыстың шешім-

Қазақ 
«Жігітте де жігіт 

бар, азаматы бір бөлек, 
жылқыда да жылқы бар, 

қазанаты бір бөлек» деп тегін 
айтпаса керек-ті. Махамбет жырау: 

«Арғымақтан туған қазанат, Қазанаттан 
туған қазмойын» деп жырласа, 

зерттеушілердің уәжіне жүгінсек, «Қазан» 
деген сөз бір жағынан «үлкен» деген мағына 

беріп, екіншіден қасиетті әрі тума деген ұғымды 
жеткізіп тұр. Яғни, асылтұқымды. Осы 
мақаламызда асылтұқымды отандық 

жылқылар туралы сөз етпекпіз. Бұған себеп 
– күні кеше Мемлекет басшысы Қасым-

Жомарт Тоқаевтың қазақтың жылқы 
тұқымын сақтау және өсімін 

молайту мәселелері бойынша  
заңға қол қойғаны.
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дері бұрынғы Премьер-Министрдің орын-
басары Ералы Тоғжановқа жеткізілген бо-
латын. Нәтижесінде, Ералы Лұқпанұлы да 
бұл мәселеге жіті назар аударып, түйінді 
сұрақтың күрмеуін шешуге белсене кірісті. 
Аз уақыттан кейін Үкіметте Премьер-Ми-
нистр орынбасарының т�рағалы ғымен 
Қостанай жылқысы тұқымын сақтау және 
дамыту бойынша үлкен жиын �тті. Пәрменді 
әрекеттер нәтижесінде, Қостанай жылқысын 
сақтап қалу, дамыту үшін арнайы Жол кар-
тасы бекітілді. Мұндағы мақсат біреу ғана: 
әр мемлекеттің �зіне ғана тән ұлттық брен-
ді болады. Еліміздің әлемге мақтануға лайық 
ұлттық брендінің бірі – осы қазақтың 
қазанаты. 

ЗАҢДА ҚАНДАЙ ЖАҢАЛЫҚТАР БАР?
Осылайша, «Қазақстан Республика-

сының кейбір заңнамалық актілеріне мініс 
және мініс-жегін жылқылардың отандық 
тұқымдарын сақтау және �сімін молайту 
мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтыру енгізу туралы» заңға қол 
қойылды. Құжат мініс және мініс-жегін 
бағыттарындағы жылқылардың отандық 
тұқымының �сімін молайту, сондай-ақ 
оның қасиеттерін сақтай отырып, мал басын 
ұлғайтуға және осы бағытта асылдандыру 
жұмыстарын жүргізуге бағыт талған. Соны-
мен қатар заңның бастапқы б�лігіндегі 
«асылтұқымды мал» және «тұқым стандар-
ты» ұғымдарына түзетулер енгізіледі. Осы-
лайша, тұқым стандартына сәйкес келетін 
және Республикалық палатада тіркелген таза 
тұқымды жануарлар ғана асылтұқымды 
жануарға жататын болады. Фенотиптік және 
�німді к�рсет кішке қойылатын минималды 
талаптар ғана емес, сонымен қатар басқа 
к�рсеткіш тер де қамтылатын «тұқым стан-
дарты» ұғымдары нақтыланады.

Заңда асылтұқымды жылқыларды �сіруді 
ынталандыру мақсатында Қазақ стан 
аумағында �сірілген мініс және мініс-жегін 
бағыттарындағы жылқылар дың отандық 
тұқымдарын сақтау және �сімін молайту 
мақсатында жұмсалған шығындарды �теу 
к�зделді.

Қорыта айтқанда, заңның қабылдануы 
шетелдік селекция �ндіретін асылтұқымды 
айғырларды сатып алу шығындарын суб-
сидиялауға, аналық мал басымен селекция-
лық-асылтұқымдық жұмыс жүр гіз уге және 

жылқыларды ұстау шығын дарын �теуге 
мүмкіндік береді.

«БҰЛ ЗАҢДЫ ҰЗАҚ УАҚЫТ КҮТТІК»
Бұл заң Мемлекет басшысына жетпей 

тұрып, Мәжіліс пен Сенатта ұзақ талқы-
ланды. Мәселен,  сенат отырысында сенатор 
Iли Бектаев: «2014 жылға дейін елі мізде 
17-асылтұқымды жылқы заводтары мен 
156-асылтұқымды шаруашылық қызмет 
істеген екен.  Кейіннен бұл шаруа-
шылықтардың к�пшілігі жойылып кетті. 
Jкінішке қарай, жылқы шаруа шылығын 
�ркендету мәселесі к�п уақыт тан бері Үкімет 
назарынан тыс қалып қойды. Бү гінде 
Республикалық палатада  т іркелген 
асылтұқымды жылқылардың басым б�лігі 
�німділік бағытындағы, жүк тартатын жегіске 
арналған жылқылар болып отыр, ал мініс 
және мініс-жегін жылқы түрінен 290 бас қана 
қалды», – десе, сенатор Ернұр Iйткенов: 
«Мемлекет тарапынан б�лінетін субсидияның 
жалпы сомасы – 701 миллион теңге. Бұл 
қаражат алдағы 5  жыл  ға   жыл сайын 140 
миллион теңгеден берілетін болады. 
К�рсетілетін мемлекеттік қолдау шаралары 
асылтұқымды жылқылардың гендік қорын 
сақтауға, дамы туға және қалпына келтіруге, 
отан дық жылқы шаруашылығын жетілдіруге 
ықпал етеді деп сенемін», – деп қуанышты 
жаңалығын б�ліскен еді. Осы заңды талқылау 
аясында жұмыс тобының арасында болып, 
заң түзетулеріне араласқан жанның бірі 
Ұлттық аграрлық ғылым академиясының  
академигі, ғылым докторы, Мұғалжар жылқы 
тұқымының авторы Нәбидолла Кикебаев та 
бар еді. Ол жаңа заңның қабылдануы �те 
ұтымды шешім болды деп есептейді.

«Бұл заң Үкіметтің үлкен жақсылығы 
болды. Бұрынғы жылқы зауыттары жабы-
лып, асылтұқымды жылқы басы 10-15 
пайыз дық к�рсеткіштен бүгінде 1 пайызға 
бір-ақ түсті. Бұрында к�птеп ашылған 
жылқы зауыттары жылқы тұқымын асыл-
дандыруда к�п жұмыс атқарған еді. Тіпті, 
асыл тұқымды емес жылқыларды да асылдан-
дыруға ықпал жасады. Қазіргі кезеңге келер 
болсақ, соңғы жылқы зауыттың �зі 
2000-жылдары жабылып қала жаздап, әрең 

әупіріммен аман алып қалып, «Қазақ 
тұлпары» деген жаңа атау беріп, 
жүйелі жұмыс істегеннің �зінде 2014 
жылдан бері қарай қайта құлдырай 

бастады. Оған себеп, ғылыми, 
селекциялық жұмыстарға 
ешқандай қаражат б�лмей 

қойды. Содан соң ғалымдар 
кете бастады. Соның салдарын 

біраз жыл �ткен соң бір-ақ түсінді 
біздің жұрт. Ақыры белсенділер мен депу-
таттар Мәжілісте к�теріп назар аудара ба-
стады. Дүниежүзілік малдың генефонды 
деген болады. Сол гене фонд тың �зін сақтау 
ж�нінде үлкен жұмыстар жүріп, Керқұланды 
Қостанай жеріне әкеліп жерсіндіріп,  
халықаралық жұмыстар істеп жатқанда, 
�зіміздегі бар асылтұқымды жылқыларға 
жағдай жасай алмауымыз �те ұят болып еді. 

Селекциялық жұмыстар деген – үздіксіз 
дамып отыратын ғылым. Малды асылданды-
ру, малды сұрыптау, дамытумен айналысады. 
Осыны Үкімет үнемі жүргізіп отырса, 
сұранысқа керек жылқылар туа бастайды. 

Түйін:
БҰҰ Азық-түлік және ауыл шаруашылығы ұйымының мәліметіне сүйенсек, шартарапта 

57 миллион жылқы жайылып жүр. Соның 10,6 миллионы АҚШ-қа тиесілі. Мексика да тұлпары 
к=п ел саналады. Онда Қамбар атаның 6,4 миллион тұқымы бар. Бразилияда да жылқылар 
жетерлік (5,7 миллион). Сол секілді Моңғолия мен Қытай да ер қанатын к=птеп =сіретін елдер 
қатарында. Кейінгі жылдары Қазақстан бұл тізімге қосылды. Тізімдегі алғашқы үштікті қуып 
жете алмасақ та, жылқы саны ж=нінен к=рші елдерден кем түспейміз. Ауыл шаруашылығы 
ғылымдарының докторы, профессор Игорь Нечаевтың жариялаған мақаласына сүйенсек, 
1916 жылы қазақ даласында 4,6 миллион бас жылқы жайылып жүріпті. Ұлттық статистика 
бюросы деректеріне сәйкес азаттыққа қол жеткізген тұста 1,6 миллион тұлпар қалған екен. 
Mкінішке қарай, 2001 жылға дейін біртіндеп азайып, милионнан кеміп кеткен еді. Енді жаңа 
заңның ықпалымен Қамбар ата т=ліне деген к=зқарасымыз дұрысталып, асылтұқымды жылқылар 
кең-байтақ дала т=сінде үйір-үйірімен кісінесе-шұрқыраса шапқылап жатқанын к=руге жазсын.

Наурызбек САРША

СЕНІ САҚТАДЫМ!
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ҚАЗАНАТ,ҚАЗАНАТ,
Енді сең қозғала бастады. Бұрын Спорт ми-
нистрлігі  жылқыларға ауыл шаруа-
шылығының малы ретінде ғана қарап келді. 
Енді спорт жылқылары болғандықтан, спорт 
ретінде де қарай бастады. Мысалы, биылғы 
�тетін Дүниежүзілік к�шпенділер ойынының 
�зіне үлкен к�кпарларға жылқыларды  
қырғыз ағайындардан әкеліп жатыр. Соның 
барлығы �зімізде �сіру үшін атқарылып 
жатқан шаралар деп білемін. Жылқы малына 
к�зқарасымыз түзелер деп, енді ғылыми 
жұмыстар да жүйеге түсе бастайды деп сене-
мін», – дейді Набидолла Ақанұлы. 

Ал профессор, ауыл шаруашылығы ғыл ым-
дарының кандидаты, доцент, жылқы 
шаруашылығы саласының маманы Қайрат 
Исхан бұрын тек �німді бағыт тағы жылқы-
ларды асылдандырып кел генімізді енді оған 
мініс және мініс-жегін жылқылардың 
қосылғанына қуанып отыр.  «Қазір елімізде 
4 млн 400 мың бас тай жылқы болса, енді оның 
сапасын арттыруда жаңа заңның қабылдануы 
дер кезінде қабылданған шешім болды.  Бұрын 
тек  �німді бағыттағы жылқыларды асылдан-
дыру  заңы ғана болатын. Бүгінде елімізде 
4 жылқы тұқымы бар. 4 млн 400 мың бастай 
жылқының 98-99 пайызы �нім ді бағыттағы 
жылқылар тұқымы болса, 1-2 пайызы ғана 
спорттық жылқылар тұқымы. Егемендік алған 
тұста шетелдерден спорттық бағыттағы таза 
қанды жылқылар кіре бастады. Сонымен 
қатар түрлі ат спорты ойындары ұйымдас-
тырылып, бүгінде спорттық бағыттағы 
жылқылардың даму үрдісі байқалып келеді. 
Демек, біз селекциялық жұмыстар дың 
арқасында осы екі түрлі жылқыға жағдай жа-
сап, ары қарай дамуына ықпал ете білуіміз 
қажет», – дейді  Қайрат Жәлелұлы.
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АЛИМЕНТ ҚОРЫ ҚАЖЕТ ПЕ?АЛИМЕНТ ҚОРЫ ҚАЖЕТ ПЕ?
ҚАЗАҚСТАНҒА

К�КЕК �КЕ ҚАПТАҒАН ЗАМАН
Ұлттық статистика бюросының мәлі -

м етінше, 2009 жылғы Қазақстан халқының 
ұлттық санағы республикада әйелдердің 
52,2%-ы «отанасы» болып табылатынын 
к!рсетті. Ал 2021 жылы жүргізілген ұлттық 
санақ қорытындысында некедегі әйелдер-
дің үлесі 58,9%-ға дейін !скен. 

Ешқашан тұрмыс құрмаған нәзік болмыс 
иелерінің үлесі осы онжылдықта 28,2%-дан 
25,7%-ға дейін т!мендеді. 'йелдердің 8,4%-ы 
немесе 595 280-і жесір қалған және кейін 
ешбір ермен к!ңіл қоспаған.

Бұл ретте Қазақстанда әйелдердің 7%-ы 
немесе 494 328 әйел ресми түрде ажырас қан. 
Олардың үлкен б!лігі қолында қалған ба-
лалары үшін әкесінен қаржылай к!мек 
алмайды немесе алатыны жеткіліксіз.

Мысалы, еліміздегі ең шағын үш !ңір дің 
бірі саналатын, 696 мыңдай ғана тұр ғыны 
бар Абай облысында жыл басынан бері 
алимент т!лемеген 215 ата-ана анық талды.

– Борышкерлер мен алимент т!лемей-
тін дерді іздестіру – к!ші-қон қызметінің 
бір бағыты. Осы жылдың басынан облыс 
по  лицейлері қабылдап жатқан шаралардың 
нәтижесінде іздеуде жүрген, алимент т!-
леу ден жалтарған 245 адамның 215-і анық-
талды. Жүргізілген талдау к!рсеткендей, 
алиментті тек ер адамдар емес, сонымен 
бірге балаларының тағдырына қызығушы-
лық танытпайтын кейбір ана да т!лемей-
ді, – дейді облыс ПД к!ші-қон қызметі 
бас тығының орынбасары Бауыржан Иман-
ғажанов.

Мәселен, екі баласының алдында қа-
р ызға батқан 35 жастағы келіншек к!рші 
об л ыс та қашып жүрген жерінен ұсталды. 
Ондайларға полицейлер «атқарушылық 
құжатты орындамағаны үшін» деп, хаттама 
тол тырып, заң жүзінде әкімшілік және қыл-
мыстық жаза қолданылады.

БАС ҚОРҚАҚ, ҚОЛ БАТЫР МА?
Премьер-Министрдің оң қолы, яғни 

орын басары Тамара Дүйсенова жуырда 
Мем лекеттік алимент қорын (МАҚ) құру ды 
қарастырып жатқандарын жеткізді. Он ың 
айтуынша, қазіргі кезде 'ділет министр-
лігінде құрылған топ мұндай қордан неше 
адам қанша к!лемде қаржы алуға мұқтаж 
болатынын қарап, есеп-қисабын жасау 
үстінде. 

– 'йелдердің қаншасы әкелердің жал-
таруы кесірінен алимент алмайтыны, тағы 
қаншасы алиментті толық к!лемде алмай-
тыны, сондай-ақ әкелердің жұмыссыз 
қалуы не шетелге жұмыс іздеп кетуі салда-
рынан қаншасына алимент т!леу тоқта-
тылғаны есептеліп жатыр. Мұндай !зекті 
ақпарат Мемлекеттік алимент қорын құру 
үшін қажет. Ол қор қанша адамға қанша 
м!лшерде к!мек к!рсетуі тиіс? Бүгінде 
керекті қаражат сомасын анықтап алу ма-
ң ызды, – деді Тамара Дүйсенова.

'йтпесе, оның айтуынша, Үкімет МАҚ 
- тың құрылғанын жариялап, оған белгілі 
бір қаржы б!ле алады. Бірақ ол қаржы «үш 
ай дан соң таусылып қалуы мүмкін». Неме-
се зәру аналардың басым б!лігі к!мек тен 
қағылуы ықтимал. «Сондықтан 'ділет 
министрлігінің есептемелері дайын бол-
ғанын күтейік, содан кейін шешім қабыл-
даймыз. Жалпы, !з міндетіне адал емес 
не месе жұмыссыз жүрген әкелердің балала-

ры үшін алиментті мүлдем алмайтын неме-
се жеткілікті к!лемде алмайтын әйелдер 
қор дан т!лем алудан үміттене алуы мүм-
кін», – деді вице-премьер журналистерге.

Алайда дәл осы кезде Парламент депу-
таттарына жазбаша жауабында Премьер 
Олжас Бектенов алимент қорын құруды 
құптамайтынын жеткізді. Ол мұндай қадам 
елдегі ажырасулар санын арттырып жібе-
р еді деп қауіптенеді. Айталық, күйеуі 
жұмыс істемейтін болса, әйелі аталған қор-
  дан к! мек қаржы алу үшін онымен некесін 
фиктивті бұзуы мүмкін. 

– Мемлекеттік алимент қорын құру 
идеясы жаңа туындаған жоқ, бұрыннан 
тал қыланып келеді. Ұсынылып отырған 
бастаманы Үкімет қолдамаған. Қолдамау-
дың негіздері келесі: біріншіден, балаларға 
әлеуметтік к!мек бойынша мемлекет онсыз 
да шаралар қабылдайды. Сонымен бірге Ата 
заңның 27-бабына сәйкес, балаларына 
қамқорлық жасау және оларды тәрбиелеу – 
тікелей ата-ананың етене құқығы әрі мін-
деті! Екіншіден, мұндай қорды құру – али-
мент т!леуді тоқтатқан борышкерлер 
санының !суіне, некелерді жасанды түрде 
бұзудың артуына, ата-ана лық міндеттерін 
орындаудан жаппай жал таруға соқтыруы 
мүмкін, – деді Үкімет бас шысы Олжас 
Бектенов. 

Оның айтуынша, Мемлекеттік алимент 
қор ын қалыптастыратын қаржы к!здері де 
«күмәнді, даулы». Сарапшылар оның бір 
б!лігін борышкер ата-аналардың мүлкін 
тәркілеп, сатудан түскен қаржымен толты-
руды ұсынады. Шынында, ондай борыш-
керлердің иелігінде құнды мүлік болмай 
шығады. Қолданыстағы тәжірибе бойынша 
құқық қорғау органдары онсыз да жосық-
сыз «алиментшілердің» авто к!ліктерін 
тар тып алып жатыр, одан қарыз к!лемі 
тіп ті де қысқармады. 

Сайып келгенде, МАҚ-тың күні қал-
пымен мемлекеттік бюджетке қарап қал-
мақ, соған салмақ салмақ. Ал бюджеттің 
тап шы лығы биылғы жылы 3,5 триллион 
теңгеге жетіп қалды. 

«Шетелдің тәжірибесін талдау к!рсет-
кендей, мұндай институтты құру мемлекет-
тік бюджеттен мол қосымша қаражат б!луді 
талап етеді. Қорды басқаратын арнайы 
құрылым құру, қосымша штаттық бір лік 
б!лу және басқасы қаржыны қажет етеді. 
Осы айтылғанды ескеріп, одан г!рі атқа-
рушы !ндіріс аясында алименттерді !ндіріп 
алудың қолданыстағы тетіктерін күш ейткен 
ж!н деп санаймыз», – деді Премьер 
О.Бектенов. 

Оның орынбасары болса, қаржы таппай 
қиналған аналарды үміттендіріп қой ды. 
Сарапшылар 'ділет министрлігінің есеп-
темелерін күтуге шақырды. Онысы Бек-
тенов тің үзілді-кесілді кесімін !згертер ме 
екен? 

БАЛАМ ДЕГЕН ЖҰРТ БОЛМАСА...
Жоғарыда әйелдердің 7%-ы немесе 

494 328 әйел ресми түрде ажырасқаны ай-
тылды. Сонымен қатар 'ділет министрі 
Азамат Есқараевтың айтуынша, 2023 жылы 
сот орын даушыларының !ндірісінде 
«қашқын» алиментшілерден қаржы 
!ндіртуге қатысты 288 мыңнан астам іс 
жатқан. Бұл – атқару !н дірісіндегі құжат-
тар дың үлкен б!лігін құрайды.

Министрдің дерегінше, орындауда жат-
қан атқару істерінің арасында 16 345-і – 
проблемалық. Соның ішінде 58%-ы (9 490 
құжат) бойынша қарыз 4,7 миллиард тең-
гедей: ол ара-тұра, ішінара !теледі. Қалған 
42%-ы (6 855 құжат) бойынша 8 миллиард 
тең ге қарыз мүлдем !телмейді. 

«Талдау к!рсеткендей, алименттерді 
т!л ем еуге негізінен борышкердің ресми 
жұмыс орнының, табыс к!зінің, !ндіруге 
тұрарлық мүлкінің жоқтығы себепкер. Бір-
ақ ауқатты, материалдық мүмкіндігі бар 
бір қатар борышкер де !з балаларына күтім 
жас аудан қасақана бас тартады, мүлкін түр-
лі тәсілмен жасырып бағады. Бұларға 
әкімшілік, қылмыстық жауапкершілік қа-
рас тырылған. Проблемалы атқару !ндіріс-
тері бойынша сот орындаушылары мәж-
бүр леп !ндіру шараларын қабылдайды. 
Мүлкі, тұрақты табысы болмаса, ондай 
борышкерлерді жұмысқа орналастыру үшін 
әділет департаменттері әкімдіктермен бір-
лесіп, бос орындар жәрмеңкесін !ткізіп 
тұрады», – деді министр А.Есқараев. 

Ол тек қана алименттерді !ндірумен 
айналысатын мамандандырылған кеңсе-
конторалар құруды ұсынады. Қазірдің !зін-
де басқа шаруаға алаңдамай, тек осы сала-
мен ғана айналысатын бірқатар жеке сот 
орындаушысы бар к!рінеді. 'ділет ми-
нистрі ЖСО кеңселерінің бір салаға ма ман-
дануы тәжірибесін барлық !ңірге тарату 
маңызды дейді. 

Алимент т!лемеу үшін еркегі болсын, 
әйелі болсын, түрлі қулыққа басады: сот 
орындаушысына және алимент алушыға 
хабарламастан, жұмыс орнын ауыстырады, 
жұмыс берушісімен келісіп, шынайы табы-
сын жасырады, тұрғылықты орнын !згер-
теді, тіпті шетелге табанын жалтыратады. 
Ақыр соңында отбасының жұртында бала-

Елде �ш ж�з мы�а жуы� ана 
мен әке алимент даулап ж�р. Де-
мек, осыан жетеабыл к� кек 
ад ам оны т�леуден �ашып ж�р. 
Алименттер бойын ша �а рыз был-
 тырды� �зінде 21 мил лиард те�-
геден асыпты. Про бле ма ау �ы-
мын осыдан а�ару а болады. 
Са рапшылар мен де  п ут ат тарды� 
байламынша, мемлекет арала-
с ып, бір шара �абылдамаса, т�йт-
кіл тек ушы а береді. Сон ды� тан 
�кіметтік ж$мыс тобы жа�а ин с-
ти тутты – Алимент �ор ын �$ру 
мә  селе сін пысы�тауа кірісті. 

ларымен жалғыз қалған адам оларды асы-
р ауға жеткілікті қаржы таппай, азап шегеді. 

Мәжіліс депутаты Магеррам Магер-
рамовтың айтуынша, Үкімет !ткір әлеу-
меттік проблеманы шешу үшін түрлі қате 
жолдарды байқап к!ріп, айнала адасып, 
ақыры ескі «қазығын тапты». Тіпті, «Али-
ментті т!леу бойынша 30 қадам» сияқты 
арнайы бағдарлама қабылдап к!рді. Заң-
нама да талай түзеп-күзелді, жаза қат ай-
тылды. Нәтиже шықпады. 

– Республикалық сот орындаушылары 
палатасының қабылдаған шаралары да зая! 
Балаларға алимент !ндірту проблемасы 
жыл !ткен сайын тек ушығып барады. Бұл 
мәселені VI шақырылған Парламентте к!-
тергенбіз. Ол кезде алимент қарызы 2 мил-
лиард теңгені құраған еді. 2023 жылы али-
мент бойынша қарыз 20 миллиард 796,6 
мил лион теңгеден асты! 2024 жылғы 1 
қаң тардағы жағдай бойынша алиментті 
!н діруге қатысты 8 мыңнан астам сот 
шешімі мүлдем орындаусыз қалған. 
Сондықтан біз шет елдер дің тәжірибесіне 
сәйкес, Мемлекеттік алимент қорын құру 
керек деп табандаймыз, – деді депутат. 

Оның ұсынуынша, МАҚ 3 айдан к!п 
уақыт алимент алмайтын барлық балаға 
т!ленуі қажет. Қор бюджеттен тыс түсім-
дер  ден қалыптасады. Біріншіден, алимент 
т!леуден жалтарғандардың қаржылай 
табыстарының белгілі бір б!лігі қорға !н-
діріледі. Екіншіден, олардың тәркіл енген 
құнды мүлкін аукционда сатудан түскен 
түсімді де қорға бағыттау ұсын ылады. Сон-
дай-ақ ел болашағы балаларға қамқорлығы 
ретінде қазақ жерінің қой науындағы бай-
лы     ғын қазып-к!сіп алып жатқан шетелдік 
және отандық инвесторлар, басқа ірі ком-
паниялар қорға демеуші болса игі.  

Сарапшылардың дәйектеуінше, қор 
арқылы мемлекет балалардың үлкен б! лігін 
қамқорлығына алып, олардың билік пен 
қоғамға ызалы емес, риза, отан сүйгіш аза-
мат болып !суіне ықпал етер еді. 

Лудомандардың үлкен б!лігін алимент-
шілер құрайтыны белгілі. Олар есіл-дерті 
құмар ойын болып, соның соңына түсіп 
кеткендіктен, отбасынан айырылып жата-
ды. Осы орайда таяуда Парламент арнайы 
заң қабылдап, борышкерлердің, алиментті 
т!леуден жалтарушылардың бірыңғай 
тізімінде тұрған тұлғалардың құмар ойын-
дарға қатысуына, бәс тігуіне тыйым салып 
тастады. Алайда бұдан тастанды балалар дың 
жағ дайы жақсармасы анық. Ендеше 
олардың жағдайын оңалтудың !зге пәрмен-
ді шаралары қажет. 

Айхан ШӘРІП
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Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

Елімізде кәмелет 
жасқа толмай жүкті 
болып, жасанды 
түсік жасататындар 
мен ана атанатын 
жасөспірімдер саны 
артып барады. 
Дүниежүзілік 
медициналық 
көрсеткіштер 
бойынша 19 жасқа 
дейінгі жүктілік ерте 
деп саналады.

Бірақ біздің елімізде 12-15 жас ара-
лығындағы, тіпті 10-12 жастағы қыз бала-
ның жүкті болып қалғаны туралы ста-
тистика бар. Дәрігерлер ұсынған де ректер 
бойынша, елімізде жылына 130 мыңға 
жуық жасанды түсік жасалса, олардың ең 
жасы – 13-14 жастағы жас!спірім қыздар. 
Ал 14 жастағы жас!спірімдердің 10 пайызы, 
15-17 жастағы жас!спірімдердің 21 пайызы 
кемінде бір рет жыныстық қатынаста 
болған. Сондай-ақ Қазақстанда жас!спірім 
қыздар арасындағы жасанды түсік Еуро-
памен салыстырғанда 3-4 есе к!п. 

Халқымыз «Қыз бала – ұлттың ұяты, 
халықтың шырайы» дейді. Алайда ерте 
етегі ашылып, балалық шақта ана атанып 
отырған қыз баланың тағдырына алаңдаған 
кім бар? Енді ғана желкілдеп !сіп келе жат-
қ ан жеткіншектің қылығын ұят санамас 
бұ рын, оның бойына адами құндылықтар 
мен ұлттық тәрбиені сіңіру үшін не істедік? 
Олардың сезімдері мен сенімдеріне ере-
сектердің !зі сызат түсіруі мүмкін еке нін 
бір сәт болса да ойладық па? Тек қызда-
рымыздың ғана емес, ұлдарымыздың !з 
!мірін !ксікке толтырып, тағдырын талқан 
етуінің себебі не? К!біне жүгенсіз кеткен 
жас!спірімдерді сынап-мінеп, кінәлап 
жатамыз. Үзіле жаздап, үлбіреп тұрған 
тағдырдың тауқыметіне к!з жұма қарай-
мыз. 6лі толық пісіп-жетілмеген жас ағза 
үшін жүкті болу, !мірге ұрпақ әкелу немесе 
жасанды түсік жасатудың психологиялық, 
физиологиялық салдарына бас қатырдық 
па?

Мамандардың айтуынша, жыныстық 
даму қыздарда 9-10, ұлдарда 10-12 жаста 
ғана байқала бастайды. Жүктілік кезінде 
жүрек-қан тамыры, эндокриндік жүйе 
және ішкі органдарда түрлі түзілістер 
жүреді. Жас аналарда к!бінесе плацен-
тарлық тапшылық, анемия, токсикоз 
туындайды. Балғын қыздардың ағзасы 
мұн дай жүктемеге дайын болмайды, құр-
сақ к!теріп, бала тууға бейімделмеген. 
Салдарынан, жас!спірім аналар дүниеге 
әкелген балалар ауруға бейім, әлсіз, !мір 
сүруге деген қабілеті мен құштарлығы !те 
т!мен болады. Ерте түсік жасату немесе 
ерте жүктілік, тіпті баланы дүниеге әкелу – 
жас ананың денсаулығына, !міріне т!нген 
үлкен қауіп әрі жанына түскен жазылмас 
жара екенін түсінгіміз келмейді де. Ара-
мызда «Ойнап жүріп от басқан» баласының 
!мірінің ойрандалғанын ойлаудан бұрын, 
жұрт алдындағы масқарадан «тығылып» 
қалуды ғана ойлайтын ата-аналар к!п. 

– Түсік жасату туралы шешімді ата-
аналардың к!пшілігі қолдайды. >йткені 
олар екі жаманның азын таңдадық деп 
санайды. Ерте жүктіліктің зиянды тұстары 
да жетерлік. Бірақ жас!спірім кезіндегі 
түсік жасату к!птеген жағымсыз жайтқа 
әкеледі. Жүктіліктің ерте факторы бола-
шақта тіпті бедеулікке әкелуі мүмкін. Егер 
жас ана баланы дүниеге әкелемін деп 
шешім қабылдаса, бірқатар салдарға тап 
болады. Жас кезіндегі жүктілік денесінде 
әлі де гормоналды !згерістер жүріп жатқан 
әйел ағзасы үшін қауіпті. Он үш-он жеті 
жасында қыздың ағзасы ана болуға әлі 
дайын емес, – дейді гинеколог дәрігер 
Самира Садыгова.

Ерте жүктіліктің ғылыми тұжырым да-
маларына тереңірек үңілер болсақ, бұл 
халқымыздың репродуктивті саулығына, 
болашақ ұрпақтың қан тазалығына зиянды 
әсерінің зор екеніне к!з жеткізер едік. 
Мамандар қазіргі күні елімізде бала туу 
к!р сеткішінің кеміп кеткенін, оның басты 
себептерінің бірі бедеулік екенін жиі айтып 
жүр. Ал бедеулік адам репродуктивті ден-
саулығына жастайынан, тіпті бала кезден 
мән бермегенінің салдары дейді. Жас 
ағзаның ер және әйел ретіндегі ерек-
шеліктері қалыптасып үлгермей жыныстық 
қатынасқа барып, мәжбүрлі түсік жасату, 
қалаусыз нәрестені дүниеге әкелу адамның 
денсаулығына, психологиясына, физио-

механизмдер жоқ. Сондықтан ауыр жұ-
мысқа жегіліп жүрген балалар құқығына 
қатысты айқын механизмдер, шаралар 
болу керек.

– Егер еліміз жастардың ерте жастан 
жыныстық қатынасқа түсуі нгемесе ерте 
жүктілік бойынша алдыңғы орында болса, 
қоғамдағы «Он үште отау иесі» деген 
секілді архаикалық түсініктердің әсері 
болуы мүмкін. Біздің қоғамда балалардың 
құқығына қатысты белгілі бір мораль 
оқылады да, к!біне баламен арада диолог 
болмайды. Тыйым туралы к!п айтылады. 
Бірақ не үшін тыйым салынғаны ай-
тылмайды. Мектепте валеология саба-
ғының сапасы сын к!термейді. Сондай-ақ 
баланың құқығын бұзу жағдайы к!біне 
ашық айтылмайды, кейбір инцидент 
болған жағдайлар «жабулы қазан күйінде» 
!зара келісім негізінде жабылып қалады. 
Дегенмен жалпы ерте жыныстық қа рым-

қатынас немесе ерте 
жүктілік мәселесінің 

ал дын алуға бо ла-
д ы ,  –  д е й д і 
Б.  Орын бетова. 
Оның ай туынша, 
мек тепте жыныс-

тық сауат  пәнін 
оқы татын болса, 
ал дымен пе догог 
м а м а н  н ы ң  д а 
жауап кершілігі 
мен сауатына 
мән берілуі ке-

рек. Мек тепте ғана емес, 
ата-анамен де жұмыс жүр-
гізілуі, қоғам ның да пі-
кі рі, к!зқарасы !згеруі 
тиіс.

– Мектепте жы ныс-
тық тәр бие туралы оқы ту 

дегеніміз – жы ныстық қа тынасқа түсуіне 
рұқсат беру деген с!з емес. Оқу шыға 
жыныстық қа тынас деген не, оның 
салдары, оған да йын дық мәсе лелері, ер 
мен әйел ор га  низмінің физиологиялық 
ерекшеліктері, ағзада бола тын !згеріс, 
ағзаның пісіп-жетілуі, психологиялық, 
әлеуметтік-құқықтық аспектілері түсін-
дірілуі, «Қызға қырық үйден тыю» қағи-
дасы ғана емес, ұлдардың да жауапкершілігі 
қамтылуы ке рек. Адам құқығының мәнін 
сақтау, адам ның абыройын, адамның қа-
лауын сақтау мә селесі бірінші бағалануы 
керек деп ойлаймын. Сондықтан биязы-
лық, пәктік дегеннен г!рі адамның құқы-
ғына, саналы таңдауына еркіндік берген 
дұрыс деп ойлаймын. Жас!спірім саналы 
түрде ерте жыныстық қатынастың немесе 
ерте жүк тіліктің әлі физиологиялық тұр-
ғыда дайын емес ағза үшін қаупін, зиянын, 
зардабын түсінгені абзал. Сонда ғана «Есік 
к!ргенді емес, бесік к!ргенді ал» қағидасы 
адамның денсаулығы мен қауіп сіздігі 
мәселесінің негізгі түп қазығы бола ала-
ды, – деді ол.

Қазақта «Ұяда не к!рсе, ұшқанда соны 
іледі» деген тәмсіл бар. Қазір жас!с-
пірімдердің жауапкершілігін с!з етке-
німізбен, олар белгілі бір деңгейде ересек 
адамдардың жауапкершілігін сезіне алды 
ма, осы мәселеге мән беру керек сияқты. 
Ал аумалы-т!кпелі к!ңіл күйдегі !тпелі 
кезеңде жас!спірімге тек ұят туралы ай-
тып, шектеу арқылы жауапкершілік талап 
етудің соңы әлеуметтік мәселеге айналып 
отырғанының куәсіміз. Ерте жастағы 
жүктіліктің салдары жас!спірімнің ден-
саулық мәселесі ғана емес, !зіне-!зі қол 
жұмсауға және құрсақта тұншыққан сәби 
!мірін қиюға дейін апаратын қылмыс әрі 
қасірет. Сондықтан ізгі қоғам игіліктері 
дегенді құр айтып қана қоя салмай, әркім 
!з бойынан іздегені дұрыс секілді.

3-4-сыныптан бастау керектігін алға тар-
тады. Олар 3-4 сыныптан бастап-ақ бала-
ларға жыныстық сауаттылық туралы оқыта 
беруге болады дейді. Егер 3-4-сыныптағы 
бала 8-9 жаста деп есептесек, оларды 
кішкентайынан жыныстық тәрбиеге 
үйрете беру туралы ұсынысты қолдай-
тындар «қазіргі балаларды бұрынғы бала-
лармен салыстырғанда физиоло гиялық, 
жыныстық !сіп жетілуі !те ерте әрі тез 
дамиды» деген уәж айтады. 

Білікті педагог, Еңбек Ері Аягүл Ми-
разова: «Бұл мәселені үшінші сыныптың 
баласы әрине қабылдамайды. Оған қызық 
к!рінуі мүмкін. Бі рақ балаға ерте бастан, 
ондай дүниені айту пайда бермейді. Ке-
рісінше, баланы бұзуы мүмкін» дейді. Егер 
қазақтың ұлттық !лшеміне салсақ, «бесік-
тен белі шықпаған балаға» кейбір құпия 
саналатын, ұят болып есептелетін, !зіндік 
шекарасы анықталған ұғымдарды «жа-
лаңаштауға» болмайды.

Десек те, жас!спірімді «болары болған 
іске» айыптау, кінәлау мәселені шешпейтіні 
белгілі. Бейсаналы жасаған әрекеті үшін 
ата-анасынан қорыққан жас!спірімнің 
жасанды түсік жасату арқылы мәжбүрлі 
түрде адам !лтіру секілді қылмысқа дейін 
барып жатқаны ең үлкен қауіп екенін 
ескеруіміз керек. Журналист Бэлла Орын-
бетованың айтуынша, жалпы біздің қо-
ғамда баланың міндеті бар да оның құқығы, 
қалауы деген мәселелер қарас тырылмаған. 
Мәселен, балаға біріншіден психологиялық 
тұрғыда ержету немесе бойжету деген не 
екенін ұғындыру керек. Ересек !мір тек 
жыныстық қарым-қатынас емес, жас!с-
пірімнің адам ретінде !зін-!зі релиза-
циялауы, !зінің қандай да бір потенциалын 
іске асыруы, қабілетінің, мүмкіндіктерінің 
шексіздігі туралы ұғымдарды сіңіруіне 
жағдай жасалуы керек. Яғни, баланың 
шығармашылық, білім немесе кәсіп секілді 
басқа да мүмкіндіктерінің толық ашылуына 
фундамент қалануы керек. Қазіргі капи-
талистік ортада балалардың к!бісінің 
түсінігінде жұмыс істеуге, ақша табуға 
тырысу культі, материалдық құндылық 
культі қалыптасқан. Заң бойынша белгілі 
жаста баланың жұмыс істеуге құқығы бар. 
Бірақ қандай жұмыс істейтіні туралы 

логиясына, қала берді, халқымыздың са-
лауатты сапасына кері әсерін тигізетін ең 
қасіретті фактор екені даусыз. 

Егер статистиканы с!йлетер болсақ, 
елімізде 21 мың ВИЧ дертін жұқтырған 
адам болса, соның 40 проценті – 15-29 жас 
аралығындағы жастар. Акушер-гинеколог 
Галина Гребенникованың айтуынша, 
15 жаста аяғы ауыр болған бойжеткендердің 
қайтыс болу қаупі ересектерге қарағанда 
20 есе к!п. Бұл сандардың ұлт саулығы, 
ұрпақ саулығы мәселесіндегі зардабын 
айтпасақ та түсінікті... Қазір мектеп 
бағдарламасына жыныстық тәрбие сабағын 
енгізу туралы мәселе қоғамда қайта-қайта 
талқыланып келеді. Бірақ жыныстық білім 
мен тәрбиені жүйелі, сауатты түрде қалай 
жүргізуге болатыны туралы нақты шешім, 
айқын бағыт-бағдар жоқ.

Жалпы, 2019 жылдан бері мектептерде 
жаратылыстану, биология сияқты жалпы 
пәндерге тақырып ретінде адамтану 
бағытында жыныстық тәрбие курсы ара-
кідік енгізіліп жүр. Алайда нақты бағ  д ар-
ламасы бекітілмегендіктен, қайбір жыл-
дары салауатты !мір салтын қалып тастыру 
орталығы сынды мекемелердің мамандары 
мектепте !з дәрістерін оқып, мүшеқап 
жарнамасын жүргізіп, оқу шыларға таратып 
бергені туралы шу шықан-тын. Ата-аналар 
үдере түрегеліп, наразы болғаны бар. Бұ-
рын анатомия са бағы 8-сыныптан баста-
латын болса, енді мамандар бұл пәнді  

жасырылғанжасырылған
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Жыл сайын Қазақстанда 14 мыңға 
жуық бала «мүгедектік» статусын алады. 
Билік соңғы үш жылда бұл к�рсеткіш тек 
�сіп келе жатқанын айтып отыр. Кішкен-
тай отандастарымызға жиі-жиі туабіткен 
даму ақаулары, психикалық бұзылулар, 
эндокриндік аурулар және қатерлі ісік 
секілді диагноз қойыла бастады.

«ЕРЕКШЕ» БАЛА ЕЛДЕ К
П
Қазір елімізде 109,5 мыңға жуық 

мүгедек бала тұрады. Билік бұл дина-
микаға алаңдаулы. Соңғы бес жылда 
ин клюзивті білім берумен қамтылған 
балалар саны 32,7%-дан 53%-ға дейін 
артты. Бірақ жалпы білім беретін 
мектептердің 14%-ы инклюзивті білім 
беруге әлі де дайын емес. 

Қолданбалы мінез-құлықты талдау 
маманы, «Алуа» орталығының негізін 
қалаушы Жанна Қалиеваның айтуынша, 
қазір барлық бақшаларда дерлік Аутистік 
спектрінің бұзылуы (ASD) бар балалар 
кездеседі. Сондықтан Психологиялық 
м е д и к о - п е д а г о г и к а л ы қ  к е ң е с т і ң 
(ПМПК) жұмысын жеңілдету керек. 

– Тіпті, кейбір функцияларды мек-
тепке �ткізген ж�н деп есептеймін. Се-
бебі қазір аутизмі бар балалар саны да 
артып келеді. Мен әрқашан америкалық 
статистикаға к�з жүгіртіп отырамын. 
Мысалы, 2023 жылы АҚШ Мемлекеттік 
ауруларды бақылау орталығының комис-
сиясы 2020 жылғы статистиканы жария-
лады. Оған сәйкес, сегіз жасқа дейінгі 
әрбір 36-шы бала аутизм спектрінің 
бұзылуынан зардап шегеді. Бұл – 2,8 
пайыз. Яғни, әр топта, әр сыныпта 
мұндай балалардың саны артып барады. 
Т�рт жылда бұл к�рсеткіш одан да арта 
түскені анық. Ерте жастан дұрыс қолдау 
к�рсететін инклюзивті білім к�птеген 
адамдарға ақыл-ой кемістігін болдыр-
мауға к�мектеседі, – дейді маман.

Жанна Қалиева – аутизмі бар ерекше 
баланың анасы. Оның айтуынша, 
Қазақстанның әр �ңірінде ерекше қажет-
тілігі бар балаларға білім беру мекеме-
лерінде жасалған жағдай әртүрлі. Деген-
мен Астана қаласының Білім беру 
басқармасы бұл жағынан �зге аймақтар-
мен салыстырғанда барынша к�п қолдау 
к�рсетіп келеді. 

– Менің қызым биыл 9-сыныпты 
бітірді. Жалпы орта білім алғаны жайын-
да сертификат алып, колледжге оқуға 
түсті. Ол жеке бағдарлама бойынша білім 
алды. Мектепте қолданбалы мінез-
құлықты талдау технологиясын қолдана 
отырып, сүйемелдеу әдісі негізінде 
барлық жағдайлар жасалды. Бұл оған 
мүмкіндігінше тиімді оқуға мүмкіндік 
берді. Сонымен қатар биыл қызыммен 
бірге бірнеше мектеп оқушысы бітірді. 
Сондай-ақ ол «Оқу-�ндірістік комбинат» 
жобасын да аяқтады. Қазір Қоғамдық 
тамақтану және қызмет к�рсету колледжі-
нің студенті. Онда наубайшы кондитер 
және тігінші мамандығы бойынша екі 
арнайы топ құрылған. Қызым тігіншілік-
ті таңдады. Яғни, екі жылдан кейін ол да 
кәсіп иесі атанады. Қазірдің �зінде ерек-
ше бала болса да, электр тігін машина-
сында тігін тіге алады. Бұл жағынан 
алғанда Астанада бәрі жақсы. Бірақ 
мұның бәрі әлі заңнамалық деңгейде 
бек ітілмегендіктен, аймақтарда да осын-
дай жағдай жасалған деп айта алмай-
мын,  – дейді ол. 

БІЛІМНЕН БҰРЫН ОРТА КЕРЕК
Маманның бұл с�зін Түркістан облы-

сы Жетісай ауданына қарасты №44 
«Жаңа дала» мектебі директорының оқу 
ісі ж�ніндегі орынбасары Гүлжамал 
Лесбекқызы да растап отыр. Ұстаз ерекше 
қажеттілігі бар балаларды дамытып �з 
қатарымен теңестіру үшін бір мұғалім 
мен психологтің еңбегі жеткіліксіз екенін 
алға тартады.

– Мүмкіндігі шектеулі балаларды 
оқытып жүрген маман ретінде �зекті 

мәселені қозғағым келіп отыр. Жас ерек-
шелігіне сай �з ортасынан алшақтап білім 
алу үдерісіне қатысып жүрген шәкіртімнің 
талпынысын, дамуын, талабын зерделей 
келе, бұндай балаларға к�п қолдау керек-
тігіне к�з жеткізіп жүрміз. Тек білім стан-
дартына сай жұмыс жасап, 42 әріпті таны-
тып, математиканың т�рт амалын меңгер-
туді ғана мақсат етіп алсақ, бұл балалардың 
мүмкіндіктері расымен де шектеліп қалады. 
Қазір біз бұл балаларды үйлеріне барып 
оқытып жүрміз. Қанша дегенмен мектептің 
базасында арнайы жабдықталған жеке 
кабинеттерде сабақ �тсек, нұр үстіне нұр 
болар еді. 

Оның айтуынша, ерекше қажеттілігі 
бар балаларға сабақ беретін мұғалімдерге 
к�п қолдау керек. Себебі мұғалім мұндай 
балалармен жұмыс істегенде қалыпты оқу-
шыларға қарағанда әлдеқайда к�п ресурс 
жұмсайды. 

– Сондықтан әдіс-тәсілдерді меңгеруге 
бағытталған курстар, шебер-сыныптар, 
тренинг сабақтар �ткізіліп, педагогикалық 
қолдау орталықтары жұмыс жасап отырса 
үлкен к�мек болар еді. Мұғалім сол курс-
тардан әдіс алмасып, �зін-�зі дамытып 
отырса, оқушының үнін тыңдап, қажетті-
лігін �тей алатын мұғалім болар еді. Бұл 
жағдайда тек педагог қана емес, психолог, 
әлеуметтік педагог, қосымша білім беру 
педагогтері, логопед, деффектолог сияқты 
мамандар кешенді жұмыс істеу үшін 
қолайлы орта қалыптастыру қажет деп 
есептеймін, – дейді ол.

Арнайы және инклюзивті білім беруді 
дамытудың ұлттық ғылыми-практикалық 
орталығының мәліметтеріне сүйенсек, 
елімізде 15 мыңнан астам балаға аутизм 
диагнозы қойылған. Аутизм спектрі 

инклюзивті білім беруді қолдаудың 708 
кабинеті, инклюзивті білім беру бойынша 
22 ресурстық консультативтік орталық 
ашылған.

КАБИНЕТ АШУМЕН 
ШЕКТЕЛМЕЙДІ

Жанна Қалиева инклюзивті білім беру 
мекемелерін арттыру болашақта аутизмі 
бар балалардың қоғамға енуіне жағдай 
жасайды деген пікірде.

– Астана қалалық әкімдігі тарапынан 
барлық балабақшаларда инклюзияны 
қолдау кабинетін құру мәселесі к�терілуде. 
Lйткені бүгінде Тіпті, Аутистік спектрінің 

бұзылуы жоқ болса да, Зейін жеткіліксіздік 
және гиперактивтілік синдромы бар бала-
лар жетерлік. Даун синдромы бар балалар 
да мінез-құлқының ауытқушылығы бар 
санатқа жатады. Бұл балаларға да АВА те-
рапиясы қажет. Себебі инклюзия ерте 
балалық шақтан басталуы керек. Мен бір 
жыл балабақша жұмысына жетекшілік 
еттім. Сол уақыт ішінде балалардың мінез-
құлқы мен әлеуметке араласуы бойынша 
�те жақсы жетістіктерге қол жеткіздік. 
Олар топта ғана емес, аулада да адамдармен 
жақсы тіл табыса бастады. Lкінішке қарай, 
еліміздің бірде-бір қаласында мұндай 
қолдау к�рсетілмейді, – дейді ол.

Дегенмен инклюзивті білім беру мә-
селесі мектептерде қосымша қолдау ка-
бинеттерін ашумен шектелмейді. Себебі 
«менталды мүгедектігі бар балалармен 
жұмыс істеуде қиындықтар туындайды» 
дейді маман. Оның айтуынша, инклюзив-
ті білім беру жағдайында оқушылардың 
тиімді дамуында құрдастарымен және 
ересектермен қарым-қатынас процесі 
ерекше р�лге ие. Бұл жерде ең басты 

жеткіліксіз дамуы. Сондықтан мұндай 
ортада олар бір-бірімен қарым-қатынас 
орната алмайды, дамымайды. Ал әдеттегі 
балабақша тобына қосылған кезде балалар 
олармен араласуға тырысады, белсенділік 
танытады. Егер аутизмі бар баланың басқа 
дағдылары дамыған болса да, мысалы, 
оқыса, жазса және т.б., арнайы түзету мек-
тептерінде ақыл-есі кем болып �седі. 
Нәтижесінде, ертең қоғамға кірігіп кете 
алмайды, – дейді Ж.Қалиева.

К�ктемде Оқу-ағарту вице-министрі 
Еділ Оспан БҰҰ-ның Женевадағы Мү-
гедектердің құқықтары туралы Конвенция-
сында Кедергісіз және Инклюзивті ортаны 

қалыптастыру үшін оқу орындарында ин-
клюзивті білім берудің үздіксіз жүйесінің 
ұлттық моделі енгізілетінін мәлімдеген еді. 
Бұл мемлекет тарапынан ауқымда жоба-
лардың жүзеге асырылып жатқанының 
айқын к�рінісі.

ТИІМДІ Т�СІЛ КЕРЕК
 2015 жылы Қазақстан Мүгедектердің 

құқықтары туралы конвенцияны ратифи-
кациялады және бұл құжат оларға сапалы 
инклюзивті білім алу құқығына кепілдік 
береді. Демек, ерекше қажеттіліктері бар 
балалар қажетті құралдармен, оқу материа-
лын меңгеруге, �зін-�зі күтуге және мінез-
құлықты бақылауға қажетті к�мек к�рсете 
алатын ассистенттермен қамтамасыз етілуі 
тиіс. Осы тұста Жанна Қалиева менталды 
мүгедектігі бар балалар үшін к�п жерде 
инклюзивті білім беру к�збояушылықтың 
деңгейінен әрі аса алмайтын тұстары бо-
лады деген пікірімен б�лісті. Оның ай-
туынша, интеллект сақталмаған кезде 
мінез-құлық проблемаларымен жұмыс 
істеу қиын.

(Басы 1-бетте)

бұзылған мектеп жасына дейінгі бала-
лар – 7 мыңға жуық. Ал 6 жастан 18 жасқа 
дей інгі науқастар – 9 мыңға жуық. Сарап-
шылар статистиканың себебін ерте жастағы 
аутизммен ауыратын балаларға психоло-
гия лық к�мек к�рсетудің жеткіліксіздігі 
деп атайды. Алайда Үкімет басшысы Олжас 
Бектенов ерекше білім беру қажеттіліктері 
бар балаларды психологиялық-педагоги-
калық сүйемелдеу бойынша қызметтер 
аясы кеңейіп келе жатқанын мәлімдеді. 
Мәселе, осы бағытта мектептер базасында 

шарт – психологиялық мәдениет пен 
толеранттылықты қалыптастыру.

– Мамандандырылған мекемелердің 
инклюзияға еш қатысы жоқ, бұл, керісін-
ше, сегрегация, яғни балаларды б�лу деп 
түсінемін. Егер аутизмі бар балалар арнайы 
түзету мектептерінде немесе арнайы 
бақшаларда оқитын болса, ол жерде бала-
ларда қарым-қатынас құруға қажеттілік 
болмайды. Олардағы негізгі проблема – 
ә л е у м е т т і к  ж е т і с п е у ш і л і к  н е м е с е 
әлеуметтік коммуникативті дағдылардың 

– Мәселен, бізде осы уақытқа дейін 
мыңдаған арнай кабинеттер құрылуда. 
Биылғы жылы инклюзивті мектептерде 
қосымша қолдау кабинеттері ашылады. 
Иә, балалар педагог-ассистенттердің 
сүйе мелдеуімен білім алады. Шын 
мәнінде, ТМД бойынша бұл ең жақсы 
әдістердің бірі болуы мүмкін. Бірақ, 
�кінішке қарай, психолог, логопед және 
дефектологтер балалардағы проблемалық 
мінез-құлықпен қалай күресуге болаты-
нын білмейді .  Rсіресе,  менталды 
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мүгедектігі бар балалармен жұмыс істеуде 
қ и ы н д ы қ т а р  т у ы н д а й д ы ,  –  д е й д і 
Ж.Қалиева.

Маман оның себебін АВА терапиясы 
инклюзивті білім беру бағытында міндет-
телмеуінен деп есептейді.

– Сондықтан инклюзия да формалды 
дер едім. Балаларды оқуға апарады, бірақ 
олардың мектепте не істейтінін ешкім 
қадағалап жатқан жоқ. Мен он жыл бойы 
осы салада жұмыс істеген адаммын. Қы-
з ым ның оқуын да )зім бақылап отырдым, 
бағыт-бағдар нұсқадым. Кейіннен бүкіл 
Қазақстанды аралап шыққанда, инклюзив-
ті білім барлық жерде тиімді жұмыс істе-
мейтініне к)зім жетті. Себебі бала тьютор-
мен жүргенде бала күтушісімен жүргендей 

болады. Сабаққа зейін қоймайды, сурет 
салып қана отырады. Ал ата-анасы оның 
мектепте үш сағат оқығанына қуанышты. 
Егер бала қобалжып, )зін-)зі ұстай алмаса, 
алып кетеді. Ары қарай психолог және 
логопед, дефектологпен жұмыс істейді. 
Бірақ, )кінішке қарай, оның мінез-
құлқымен күресудің технологиясы жоқ. 
Сондықтан сабақ осылай )теді, – дейді 
маман. 

СУҒА ЖҮГІРЕТІН БАЛАЛАР
Дүниежүзілік денсаулық сақтау 

ұйымының мәліметінше, әлемдегі 100 
баланың біреуінде аутизм спектрі бұзылған. 
Ұлттық статистика бюросының дерегі 
бойынша, Қазақстанда 12 мыңнан астам 
аутизмі бар бала )мір сүріп жатыр. Аутизм 
спектрінің бұзылуы ж)нінде мәліметтер 
әлемде әлі күнге бір ізге түскен жоқ. 
Ғалымдар мұндай бұзылысы бар неше адам 
тіркелсе, аутизмнің сонша түрі бар дейді. 
Себебі әр баланың  )мір жолы, мінез-
құлқы әртүрлі, оған қоса, бұл бұзылысты 
анықтау мен диагноз қою әдісі де әр мем-
лекетте әрқилы. 8йтсе де, ортақ бір дүние 
бар – аутизмі бар балалардың жағдайына 
жіті назар аудару керек, олардың шешілмей 
жатқан мәселесі к)п. Соның бірі – олардың 
қауіпсіздігі. 

9ткен айда Ақт)беде үйінен шығып 
кеткен 13 жастағы Кәрім Жетіруды жерлес-
тері бес күн бойы іздеп, ақыры жеткін-
шектің денесі Елек )зенінен табылды. 
Қостанай облысында жоғалып кеткен бес 
жасар Мадина Ерланқызының да мәйіті үш 
күннен соң )зеннен табылғаны есімізде. 
Бұл екі бейкүнәнің баспанасынан ұзап 
кетіп, қайта орала алмауының бір себебі 
– аутизмі бар, бағдары бұзылған. 9кінішке 
қарай, әлемде де, бізде де аутизмі бар ба-
лалар жоғалып жатса, басым к)пшілігі су 
жағасынан табылады: кейде тірі, кейде )лі. 
Неліктен? Ерекше балалардың суға әуес 
болатынын мамандар қалай түсіндіреді?

Жақында BBC жүргізушісі Крис Пэк-
хэм «Аутизмі бар адамдардың ішкі әлемі» 
атты деректі жоба ұсынды. Фильм кейіп-
керлерінің бірі – Мюррей – вербалды 
мүмкіндігі шектелген ерекше адам. Ол 
)зінің ішкі күйін сипаттаған кезде: «Мен 
ақпараттық тұман арасында )мір сүремін. 
Бір уақытта б)лмеде бірнеше адамның 
әңгіме-дүкен құруы менің санама едәуір 
салмақ түсіреді, сабырым кетеді. Су – 
күйзелістен арылуға к)п к)мектеседі. Се-
бебі ол менен ештеңе сұрамайды, жаныма 
тыныштық сыйлайды» дейтіні бар. 

«Аутизмі бар балалар сенсорлық қысым 
к)бейген уақытта оңашалануға, кімнің бол-
масын бақылауынан қашуға асығады. 
Олардың үйінен жырақ кетіп қалуының се-

бебі де – осы.  Мұндай жағдайда ерекше 
балалар «сенсорлық ықпалы т)мен», яғни 
тынышталуға септесетін жер іздейді, ал ең 
қолайлысы – су қоймалары. Аутизмі бар 
балаларға су терапиялық к)мек к)рсете 
алатынын ғылым дәлелдеді», – дейді  амери-
калық психотерапевт Лори Макилвэйн.

Біз пікір сұраған 11 жасар 8лібидің 
анасы Жамал Оразбаева да бұл фактіні 
растайды. «Аутистік спектрінде бұзылысы 
бар, әсіресе, вербалды қабілеті дамымаған 
балалардың миы ақпарат ағынынан қатты 
шаршайды.  Мәселен,  менің ұлым 
11 жаста, бірақ әлі күнге дейін с)йлемейді. 
Яғни, ол сыртқы ақпаратты тек жұтады, 
ешбірімен ел қатарлы ой б)лісе алмайды. 
Сондықтан оның миы біздікімен салыс-
тырғанда он есе шаршайды. 8ліби доста-
рымен ойын-сауыққа барған күндері, 
мектептегі мерекелік шаралардан, үйге 
қонақтар келіп-кеткеннен кейін, тіптен 
аулада 2-3 сағат ойнағаннан кейін психо-
эмоционалды күйі асқынып кетеді. Ол 
ашуланып, бір орында отыра алмай, ті-
зесін қанағанша тырналап, тыныш күйге 
түсе алмай қи налады. Сондай уақытта ол 
оқшау ланатын жер іздейді. Бірде үйге 
қонақ келіп абыр-сабыр болып жатқанда 
балам үйден шығып кеткен. Жүрегім бір 
жамандықты сезгендей болып, баламды 
іздеймін, үйде жоқ. Сол жерде шу ете 
қалып, жолдасымның достарымен бірден 
су жағалай іздеп кеттік. Алысқа кете 
қоймаған. Расында, үй маңын дағы кіш-
кентай арықтың жағасынан табылды, 
аяғын суға салып отыр екен. Ақ парат ты 
қорыта алмай шаршаған кезде аутизмі бар 
балаларға су к)п к)мектеседі. Біз ваннаға 
жылы су толтырып, оның сүйікті дино-
заврларын сонда саламыз. Ол кейде 
ваннаның сыртында, кейде киімімен 
ішіне түсіп алып, ойыншықтарымен 
сағаттап ойнап отырады. Одан кейін ап-
тасына үш рет бассейнге барады. Жаң-
бырлы күндері далаға шығамыз. Жауын 

тамшыларымен немесе жердегі шалшық 
сулармен ойнағанды ұнатады», – дейді 
8лібидің анасы. 

9кінішке қарай, біздің елімізде аутизмі 
бар балалардың қаншалықты жиі үйден 
кететіні, олардың к)біне қай маңнан табы-
латыны туралы ешқандай дерек жоқ. Бізде 
әлеуметтік желілерде жарияланып, қоғам-
дық резонанс тудырған жағдайлар ғана 
БАҚ беттеріне жарияланып, жаппай іздеу 
жұмыстары жүргізіледі. АҚШ-та жоғалған 
балаларды іздеумен айналысатын ұлттық 
орталықтың дерегінше, бұл елде үйінен 
шығып кеткен аутизмі бар балалардың 60 
пайыздан к)бі отбасына оралмайды, ал 
қайғылы жағдайдың 85 пайызы суға батып 
кеткен балаларға тиесілі. 

«2000 жылдардан бастап аутистік спек-
трі бұзылған балалардың жоғалу дерегі 
к)бейді. Мұндай ерекшелігі бар бала-
лардың бәрі )мірінде кем деген 1-2 рет 
үйінен кетіп к)рген. Себебі олардың 
ақпарат ағынына деген т)зімділігі біз 
ойлағаннан да әлсіз. Олар тек сыртқы 
дыбыстан, даланың шуынан ғана шарша-
майды. Кейбірінде иіске т)зімділік әлсіз 
болады. Олардың миы маңайдағы кез 
келген иісті қорытады және базар-дүкен 
сияқты жерлерде иістің к)птігінен миы 
шаршап, қашып кетуі мүмкін. Кейбір 
балалар к)ріністен шаршайды. Айнала-
сында түстердің к)п болуын, яки бұрын 
үйреншікті болған жерінің )згеріп кетуін 
ауыр қабылдап, содан қашады. Соңғы 
30 жылдықта аутизмі бар балаларды 
қоғамға бейімдеу ісі дендеп қолға алын-
ғандықтан, олар к)рініс, дауыс, иістің 
алуан түрлі болуымен жиі беттесетін бол-
ды. Бейімделе алмайтыны, яки ара-тұра 
бейімге к)не алмай, шаршайтыны басы 
ауған тыныштыққа кете барады. Мұндай 
ерекше балалармен жиі жұмыс істей 
бастаған соң біздің орталық олардың 
іздеудің арнайы хаттамасын бекітті. Оның 
ең басты қағидасы – үй маңындағы су 
қоймаларынан іздеу», – дейді орталықтың 
б)лім жетекшісі Джон Э. Бишоф.

ҚАУІПСІЗДІКТІ ҚАЛАЙ 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТЕМІЗ?

9кінішке қарай, соңғы уақытта елімізде 
аутистік спектрі бұзылған балалардың  
фактісі жиіледі. Жақында 8улиек)л ауда-
нында марқұм болған 16 жастағы бойжет-
кен Дарья Тайронинаға қатысты қылмыс-
тық іс қозғалды. 9скеменде үйінен шығып, 
шұңқырдан табылған Темірланның, 
Қосшыда жоғалған жеткіншектің оқиғасы 
тағы бар. Бұлар БАҚ беттерінен оқиты-
нымыз. Ал назарға ілінбей жатқандары 
қаншама?! 

Мамандардың айтуынша, мұндай ба-
лаларда қорқыныш сезімі т)мен болады. 
Олардың үйінен шығып кетудегі ниеті – 
тыныштық іздеу, яғни жан тынышын 
қорғау десек те, су жағалаған ерекше бала 
ондағы қауіпті сезіне алмайды. 

Балалар психологі Санжар К)жеков 
аман-есен табылған ерекше балалармен 
сұхбат жүргізген. «Су жағасынан табылған 
балалардың к)бі суға құлап кетпейді, олар 
)здері мақсатты түрде суға түседі. 9йткені 
абыржыған бала сумен тактилді жанасу 
арқылы тыныштала алады және сол күйін 
ұнатып, суға әдейі беттейді. Яғни, бұл 

жерде импульсивті к)ңіл күйі маңызды 
р)л ойнайды. К)біне-к)п жүзе алатын 
балалар батып кетпей, жағаға шығып 
отырады. Ал ондай машығы жоқтары 
батып кетеді», – дейді маман. 

Шетелдік мамандар аутистік спектрі 
бұзылған балаларға жүзуді үйде үйретудің 
маңызын жиі айтады. Бұл бір жағы – 
оның аласапыран кезінде тынышталуына 
септессе, енді бір жағынан қауіп туғанда 
қайғылы жағдайдың алдын алуға к)мек-
теседі. 

Психологтердің айтуынша, аутизмі 
бар балалардың ата-аналары балаларының 
үйінен шығып кетуінен қорқып, түрлі 
«экстремалды» шара қабылдауға дейін 
барады. Оның үстіне, күні бойы ақпарат 
қарқынын қорыта алмаған ерекше бала-
лар, әсіресе ел шырт ұйқыда жатқанда, 
түн ортасында тыныштық іздеп сыртқа 
шы ғып кетуге бейім келеді. 

«Баласы бір рет болсын жоғалса,  ата-
анасы қорқып қалады және кейін оны 
қорғаудың түрлі амалын істейді. Ниеті 
дұрыс, бірақ кей тұста артық қыламын 
деп тыртық қып жатады. Мәселен, 
баласының қасына ұйықтауға, яки 
б)лмесінің сыртына құлыптауға, тіптен 
т)секке байлап қоюға дейін барып жата-
ды. Бұл ерекше баланың психоэмоцио-
налды күйіне тіптен ауыр тиеді. 9йткені 
мұндай балалардың үйреншікті )мір 
салтын бұзбаған абзал. Аутистік спектрі 
бұзылған баланың әр ақпаратты қорытуы 
үлкен жұмыс. Кейбір ерекше балалар 
тіптен т)сегінің жапқышы ауысса, яки 
анасының шашының түсі )згерсе ашула-
нады. Сондықтан қамқорлық қыларда, 
олардың психоэмоционалды күйін 
бұзатын дүниеге абай болу керек. Маман-
дармен кеңесіп, шешім қабылдаған 
дұрыс», – дейді Санжар К)жеков.

8лібидің анасы да бір рет баласын 
жоғалтып алған соң одан қас-қағым сәтте 
к)з жазып қалудан қорқатын болған. 

«К)п жылдар бойы баламның б)лме-
сінде жерге т)сек салып ұйықтап жүрдім. 
Себебі ешкімге сене алмаймын. Кейі-
нірек түрлі гаджет шықты. Қазір қол-
сағаты бар, сол арқылы телефонмен 
бақылап отырамын. Кейде 8ліби сағат-
тың бауын кесіп тастайды. Неге екенін 
)зі түсіндіре алмайды. Ал сағатына басқа 
түсті, яки басқа материалдан бау салып 
берсең, ашуланып тақпай қояды. 
Сондықтан қолсағатқа да к)п сене бер-
меймін», – дейді Жамал Оразбаева.

Түйін:
 Елімізде аутизмі бар балаларды іздеудің 

бірыңғай хаттамасы жоқ. Олардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз етпек түгілі, 
қоғамға бейімдеудің 6зінде бірнеше мәселе 
бар. Сондықтан әзірге әлемдік тәжірибені 
назарға алып, аутизмі бар балалардың 
жоғалып кету ықтималдығы мен оның 
қайғылы салдары жайлы ата-аналарды к6п 
ақпараттандыру керек. ;йтпесе, <скеменде 
Темірлан жоғалған кезде оның анасы 6зі 
келіп қалар деген оймен полицияға бірден 
хабар бермеген еді. Ал бұл – 6те қауіпті 
синдром.

Кәмила ЕРКІН,
Айдана НҰРМҰХАН
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Ақынның 2022 жылы жарық к�рген сырға 
толы «Сыртолғау» жыр жинағы биыл Абай 
атындағы мемлекеттік сыйлықтың аламан 
бәйгесіне түсіпті. Жолы болсын! �бден 
лайық терең толғау, сыршыл лиризмнің 
жауһарлы наздары оқырманды қуанта 
алатынына сенім де зор. 

Жинақты тура ашып отырғанда, бірден 
к�зге жарқ етіп ілінген бірегей �лең тұр. &лең 
емес лирикалық сарын, �лшемі мен үлгісі, 
тіптен �згеше �рнекті, �ңге дүр. Мінеки, 
«Дерттізар» жыры! &леңнің есім-сойы тіптен 
салмақты. Құдды сан ондаған ғасырлар 
қатпарында жатқан қайран бабалардың зары 
сықылды!?

 «...Егіліп к�птен жүрегім, �зіңді аңсадым,
Т�гіліп кеткен білемін, сезім моншағын…
Боздайды желді үн бір тынбай
Бозінген сарын…
Жаздайғы елдің жұртындай 
езілген ша ғым…»
Т�бе-құйқаң шымыр етеді! К�зіңнен 

т�гілген шымқай мұнар арасынан ішкі 
бір ышқынысың да білінгендей!? &сиет 
жазбаған, жазған ақындар к�п. Ал мына 
мұңның шыңырауында тура күшті тебінмен 
айтылған метатаным (мetacognition) сұлбасы 
тұр. Ерекше ескертпедей серт!

 «...Айтатын күнде ғашықтың 
зарын білсе еді…
Қайтатын күнге асықпын,
Сағындым сені…
Сапарым бітпей алдымда 
жатқан сан мекен,
Атарын күтпей таңның да, 
аттансам ба екен…
Егіздер үшін ең ыстық неге сыңары?..
Мені ізде, құсым…
Кеңістік к�ресің әлі…
Бағыма біткен тұр гүлім
Уақытқа шыдар…
Сағына күткен бір-бірін
Бақыт та шығар…»!? 
Лирикалық түренді, �згеше реңді жыр 

1996 жылы жазылса керек. Демек, күрт түбірі 
түрлі түс, түген түрге б�лінген морф кілтеңі 
бар дүние! Бұл – енді �зекті жарып шыққан 
зар немесе �те тереңдегі лағыл сырлардың 
ұшқыны.

«Айлы түннен сүт еміп...» таң – дүниеге 
тамсану Қазыбек Иса ақынға берілген сый. 
Шын құдіреттен құлаған шым-шым әуендер 
дүбі – дала дауысымен еңіреп келердегі бір 
дүние – �лең! Емін-еркін самғап жеткен 
құсни жырдың ел есіне ұя салар тұсында, 
«уһілеген» әр жүректің дірілін сезгендей 
боласың! Содан кейін �зіңді иемденген бұла 
күшке қарай мұңлы к�зіңді жайып тұрып, 
«...ақынға тағы бір күн ғұмыр берші...» деп 
жалбарынғандайсың.

Ең бастысы, �лең жауған кештің кеспірі 
жұққан бозғылт іңірді, «...ақ жүзіне нұр 
жұқ қан...» ана кейпіндегі барқыт түнді, 
те зек жаққан ақ үйдің теңдессіз сүгіретін 
елестетесің! 

«…Апам жапқан таба нан,
 Ұқсап кетті Айға әлгі,
 Шоғы к�кке тараған,
Жұлдыздарға айналды... » 
Қазыбек Исаның �з үні. Бұл поэзиядағы 

ақық ойдың жұғыны!? Мүмкін оны тағы 
да �лең �рісіндегі бір қисында «рифма» 
дейтін ұғымға тіркеуге болады. Ғасырлар 
бойы үздіксіз бүткілұлттық әлемге айналған 
осы бір қазақы ып-ыстық ырғақтан түрлі 
мазмұндар �неді. Қарапайым рәміз секілді 
құйма теңеулерден құдіретті лептер еседі. 
Оқырмандар ақындарды шеберлігіне сай 
– «ешкімге ұқсамау» деген жағынан қарай 
алмайтын деңгейде емес қазір. Биік талғам 
да қалыптасқан. 

Алайда, Қазыбек Исаның �леңдеріндегі 
бейғажайып сызбаларды басқа тілді оқыр-
мандар �з тілінде оқыса – ұлттық �леңнің 
түрлі бояулары тағы бір белеске �те шығар 
ма еді!?

Осындай тосын реңді жырлардың белгілі 
бір таптауырын қағидаттардан аттап �туі 
– (transcendentalis) жаһандық жаңғыруы 
тек бүгін ғана ізденіс аймағында тұрған 
жоқ. Кезінде Қытай жауһарларын әлемге 
таңбалаған Дү Фү (712-770) секілді ұлы 
ғұламалардың үні басқа болса да, бояулары 
к�шпелі қауым біздікінен онша �згеше 
болмаған. Қазыбектің �леңдерінен тәңірге 
ұшатын к�шпелі тылсым табиғилық реңі 
бізге етене жаттаулы болса да, басқаға тіптен 
– соны.

...Тұманды күн. Түнеріңкі ол дағы,
 Тасырқатар тастақ жолдың тоңғағы...  
Қазыбек �зіне жолыққан мұң мен қуа-

ныш тың бәрін к�шпелі �ркениеттің сұлба 
сүгіреттеріне байлайды.

Қарап отырып, осы «тоңғақ» с�зінің 
қолданысына риза боласың! Жол бойындағы 
әсірекүлгін реңнің әйдік шырқауы – �леңде 
осылай зерленген. Ұшпалы ұйқас емес, 
қарлығаштың ұясы секілді жып-жылы шебер 
жасалған бедер. 

Бірақ мен мұнда қандай бір қалып 
пен жаттанды үлгі туралы айтып отырған 
жоқпын. &леңдегі ешкімге бой бермейтін 
арын мен екпіннің бірі – екіншісімен 
нақты байланыста болуы шарт емес. Ауада 
қалықтаған бұлттардың мұң болып к�рінуі 
– оны к�кірек к�зімен к�ре білер ақеспе 
хас таланты бар ақын елміз. Зәуде кейбір 
әлетте бей тылсыммен тілдесуші, ерекше 
жан нәзіктігімен ұштаса келетін сәтті саз 
шумақтары арқылы дарқан даламен сырласа 
алар қасиет қонған дарын иелерінің түп 
ортасында осы Қазыбектер жүр.

Ш�ліркеген байтақ алап, шырайнала жан 
біткеннің аңқасына бірдеңе жетпей тұрғанда 
ұмай дала к�гінен ұлпа аңсаған дүниеге жыр 
бұршақтары нәр болып жауады. 

 ...Кең дүниеге кеберсіген ерніме,
Қар ұлпасы қонбай жатып ериді... 
– деген бір тосын жолдар тура сезімге 

оралады. Алтайдың ақық иінді асқарларынан 
хабаршыға қайырылатын қайран тамшылар 
сынды. Табиғатпен табиғатша ымдасу!!! 
Түн мен таңның түйіскен жиегіндегі үлбір 
шуақтың �лең болып келер һәм жымдасу 
тұсы осы аралық. Ақынның әлемі басқа 
ғаламның бір үзігіндей дара. Ақын тек �з 
әлемінің ғана ықтиярында �мір сүреді.

 ...Саған дейін жазған �лең – 
 Желқобыздың желігі.
 Г�залыма арналған с�з ғазалым ғой ең ұлы.
 Ажарыңа ашылады нәзік ақын к�ңілі – 
 Күннің к�зі к�рінбесе – 
 Гүлдің қиын �мірі...
Қай кезде де ақын сезімі алысты аңсайды. 

Шарқ ұруы... Егер жақсы ақын жанүздігер 
жаңашылдыққа қарай жүгірмесе, үнемі 
қайталанса, онда күллі поэзия шегініске 
кетері хақ. Шегініс – �з қасіретімен орнайды. 
Қатерлісі – қаперлі ояу оқырманнан 
айырылу. 

Қазақ поэзиясындағы Тұманбай мен 
Жұмекеннің, Мейірхан мен Тыныштық-
бектің, Фариза мен Гүлнәрдің кезеңдері – 
елдің бүткіл әдебиет �рлеуіне ықпал еткенін 
байқауға болады. 

Тәңірден уақытша қарызға алған рухани 
ғұмырда �згенің жамаулы �ркениетінің жа-
мыл ғысы астында міңгірлеп жүру, жарамсақ 
ода жазумен машықтанудан ақын �зін аулақ, 
сергек ұстайды. 

«...Поэзия – мойнымдағы тұмар-ды, 
К�зіңді жұм – 
К�рме менің күнәмді...» –
дейді. С�йтеді де, �рнекті �леңіменен 

�зіне-�зі жауап береді. Бұл да ғибрат. Қай-
мана жұрттың кеудесінде тұмадай тұнған 
сыр ды ақын еппен, ұтымды ойларымен 
ақтара ж�неледі.

Қазыбекте отан туралы �лең атымен 
жоқ... Бірақ «Қарабұлақ» �леңінде: 

«...Басына кеп бір мезгіл байланады, 
Желіндері сыздаған бұлттары...» 
деген элегия түріндегі шырқау жолдары 

бар. Қазақтың қасиетті жер-суына деген 
саф сағыныш, махаббат сарыны! Ол – жер 
мен суды, ну мен құсты суреттеуге кел-
генде, бір тылсым «үнмен» к�сіліп-к�сіліп 
алады. Қазыбек ақын – қазақ жер-суының 
жоқшысы.

Бүгінгі қоғамдық су жаңа қарым-қа -
ты нас, эволюциялық �мірдегі терең �з-
герістерге сәйкес ұлттық поэзия да �з 
ас тарын �згеше �ңмен байыта бастады. 
Ендеше Қазыбектің жырлары шығыстық 
рауаяттан да – к�неславяндық һауаттан да, 
Кеңестік идеологияның уы сіңген ұрани 
қалыптан да, тіпті жаңа еуроцентристік 
үлгіден де �згешелеу, ұлттық сүрлеумен 
түрен тартып келеді. ХІХ ғасыр басында 
ағылшындар әлемінде найзағай болған үш 
ірі ақын – Жон Китс (1795-1821), Перси 
Биш Шелли (1792-1822), Жорж Байрондар 
(1788-1824) еске түседі! Ал қазақта – Қасым, 
Мұқағали, Т�леген. Алғашқы ағылшынның 
үшеуі – біздің соңғы үшеумен үндес. Тіпті, 
алдыңғысы да, соңғысы да бірінің соңынан 
бірі мына дүниені тастап, бақилық болса да, 
поэзия әлемінде жұлдыз кейпінде жанады.

Алайда ішінде Қазыбегі бар қазақ поэ-
зиясы м�рленген (иероглифтік) жүйеден ада 
келеді деген с�зден аулақтамыз. Бізде бергісі 
– бес, арғысы – жеті ғасырдың үні бар. Сол 
үшін тек поэзия әлемінде бағзы француздық 
аса сергек �ткен ұқсас ғасырлардағыдай 
ұксас жағдайда келе жатқандаймыз дейміз де. 
Мысалы, Омарғазы, Тыныштықбек, Мұрат 
Шаймарандардың идеограмматикалық 
сарынды поэзиясы келді. &лең жазатындарды 
сырт қарасаң, бәрі біртекті ұқсас. Ал ішкі 
«бойы» мүлдем б�лек. &йткені ол – Поэзия.

Бір кезде, әлем орта ғасырда да, желеу 
�леңдермен шала бүлінген. Біз де одан 
қа лыс қалмадық. &ткенді мансұқтаумен 
ар палысқан кезіміз Мағжандарға келіп ті-
ре лгенде ғана есімізді жидық. Бірақ толық 
емес...

Солай бұл орайда ақында қандай бір 
«жеңіс» туралы бедеу �леңдер к�рінбеді. 
«Жеңіс!» деп тымақты аспанға атып, біреу 
үшін к�ше тұрғызып, гүл қойған жылдардағы 
түссіз поэзияны да еміс-еміс естідік.

Демек, Қазыбек Исаның терең ойлы 
�леңдерінің басталуы мен аяқталуындағы 
аңыс қоңыр елдің қобызының сызылған 
жыртық сүгірет – тағдыры. Поэзияда 
кеңістік деген ұлы ұғым бар. Сол Кеңессіз 
кеңістікте біздің ақындар жаратушы туралы 
жартықұдайлық жырлар беріп жүр. Оны 

ұлы Тәуелсіздіктің шуағы деуге де келеді. 
Қазыбектердің осы тақырыпта жазған 
�леңдері болса, оны осы ғасыр екшемейді. 
Ол басқа дәуірдің қарекеті, еншісі, мүмкін 
ол да оқыстан туған �лең шумағындай мәңгі 
қалуы керек.

Ақында қара халықтық сана, к�птік 
пиғылда (таптық тұрғыда емес – Р.С) 
жазылған �леңдер де баршылық. Қара 
�леңдегі астарлы қаражібек сарын – соның 
жұғыны. Оның дәлелі – 

«...Ақ бесіктің әуелеткен әлдиін, 
4лі жалғап келе жатыр ән-күйім...»
Бұрынғыша, «аштық» жырланбайды, 

тоқтық – қанағатымен жақсы мәйегі бар 
қауымға ауысты да. Иә, енді жұртқа жаһани 
жариялы жырлар ғана керек.

Үндінің Жавахарлал Неруі айтқандай, 
«кедей-кепшіктің жер кепесінен жетіскен 
�нер тумайды, себебі поэзияның жеткен 
тұрағы ашқұрсақта емес, мәйекті ауқаттылар-
дың санасымен �зектес...» Жуырда ғана 
айтылған жаңа жадыдағы жарқын лепес пе 
дейсің, бірақ бағзыдан ұласқан к�мескі ой. 

Қазыбектер жүрген қазақ поэзия әлемі 
енді �з арасынан «одагерлер одағы» деген 
пәкін-шүкін мәжбүрлік жасаушы жүйені 
сиамегіз туғызуға болмайды. Мұндағы ең 
негізгі әңгіме – қазіргі қазақ поэзиясы 
туралы болып отыр. Дүниедегі ақындардың 
барлығы �з �мір сүрген дәуірін жақсы к�р-
меген-ді. Ал қазақ ақындарына ХХ ғасырды 
күшпен жақсы к�ргізді.

Сонау, тіпті Эпикур мен Хафиз де 
«жез�кше» аристократизмі туралы жырла-
ғанда �здерінің «мені» сол қоғамның құрбаны 
болғанын жасыра алмайды. 

Егер қазақ дүниесі �міршең екені рас 
болса, ең зау, ең тәңіри �нерді бағындыра 
алады. Поэзия үшін де қазақ әлемі «ұмытыл-
ған ұлт» секілді болып алыста қала алмайды.

Соңғы кездегі Қазыбек �леңдерінде 
«ақыл соты» туралы ойлар кездесіп қалады. 
Шынында, қазақ �леңі – «ақыл соты» секілді. 
Оның алдына барлық дүние жауап береді. 
Абай... Рух ұлығы ишара еткен... Ешбір 
конституцияда жазылмайтын әділ шешімдер 
м�рленеді. Осы ақынның «Ақиқат дауысы» 
�леңін оқуға кеңес берер едім. Бұл ырғақтың 
ішкі жанайқайы нағыз харизматизм! 

Қазыбек Исаның «Жапандағы жалғыз 
үй» атты �леңі к�шпелі �ркениеттің керемет 
бір бояулы ишараты секілді. Түземдіктердің 
ішкі тысына үңілу, қайда да бір кезігетін 
қара бұйра бояу емес, қара мекенін сағынып 
келе жатқан жыл құсының қаңқылы іспетті 
ғажайып дүние. Қара шаңырақ, қара бала, 
қара мекен философиялық ізіне түссең, ең 
үлкен масштабта бүгінгі Қазақстанды к�з 
алдыңа елестетесің. Қара �ңнің де қандай 
ғажайып бояу екенін іштей ұғынасың. 
Сезініс деп осыны айт. 

&леңнің �сетін кезі және �летін шағы 
болады. &летін шағы – жарамсақ ода, с�здің 
киесінен тыс әсірехаостық мағынасыздыққа 
ұрыну. &зінің �леңінің к�теремдігін білмей 
тұра, �зін �згеден �те биік санайтындар бар. 
Кем емес, арғы жағы ештеңе. Ұлы әдебиеттің 
саясында бәрі болады. К�шпелі киіз үйдің 
шаңырағынан к�к кеңістігін к�руге де. 
Жалпы, Қазыбек Иса ақынның мұраты – 
қаймана жұрттың мұраты. «Мұрат» деген бір 
�леңі бар. К�шпелі �мірден ұласқан к�шпелі 
�лең. &ркениет тоздырған �ңіне қарай 
кездейсоқ жазылған �тініштей... Даланың 
бетіне түскен жарақатты �зінің жүрегіне 
жабысқан кінәраттай сезіне алатындар ғана 
осындай ғазиз жырларды жаңбырлата алады.

Сыры терең «Сыртолғау» – бар рухты 
қазақ оқырмандары мен қарапайымды һәм 
зерделі жұртқа айтары бар ізденіс аңқыған 
ішкі арпалыстардың жиынтығы. Сол үшін 
құнды, дер шағында бағалануы керек дүние.

Ақынның жан дүниесі тек бір ғана заман 
және осынау уақыт аясындағы тағдырға 
алаңдайды. Бүгінгі қоғамдық геосаяси 
жорықтардың түгелі тек қана нағыз ақынның 
қантамырымен ұласып, �з ұясына қонады. 
Сол тұрғыда ақынды бағалау – халықты 
бағалау болмақ. Тек қана елдік һәм ерлік 
санамен арпалысып жүрген дара ойлы 
ақынның сағынышына сүйеніп �сіп келе 
жатқан халықтың үні кең кесілген сарас�з, 
тамаша лиризмде ғана қалады. Дана қазақтың 
даласындағы �шпес рухты оқырман тек қана 
адал бағалауды ғана бақылайды. Уақытты 
игеруге ниет еткен ақынның бақыты да осы!

Сұраған РАХМЕТҰЛЫ

ЖАДЫДАҒЫ ЖАДЫДАҒЫ 
ЖАҢА САМАЛ

Қазыбек Иса деген есім 
елімізге ғана емес, шетелдегі 
этникалық қазақтарға да 
ертеден бері етене таныс 
тұлға еді. Ел қамына «басын 
ауыртып», тіл мәртебесін 
көтергелі тіптен таныстың 
тағылымдық жағы арта 
түскен сықылды. Халықтың 
қалаулысы болудың бір 
жақсы жағы да осында. 
Ақынның кешегі Алаштың 
ақиығы Мағжандар салған 
сара жолмен саясат арқылы 
ұлттық мүддені қорғау 
күресіне бел шешіп кірісуі 
күрделі мәселе дейік. 
Дегенмен шет жайлап, 
шалғай жүрген қандастарға 
ақынның айтқан бір ауыз 
жылы сөзі де өте демеу екен. 
Сол тұрғыда Қазыбек Исаның 
алыстан да зор қолдау табуы 
тегін емес һәм бүгінгі астары 
тағдырға қатысты! 
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Автор Үргеніш шаһарын алудың әскери 
стратегиясын нанымды келтіреді – Үгедей 
Жейхун-дарияның арнасын бұрып, қамалға 
тасқын жіберуді, алынбас қамалдың 
қабырғаларын су шайғанда ғана барып 
әскер қаптатуды ұсынады. Пьеса кейіпкері 
Жошы образын жан-жақты ашуда автор 
Шағатай мен Үгедейдің қамалды алу 
үшін қала халқын қырып тастауға даяр 
аяусыз жауыздықтарын, ал Жошының 
қамал ішіндегі жас балалар мен кәрілерге 
жаны ашып, қант)гіске қарсы болуын 
суреттеу арқылы Жошының адамгершілік 
қырын бейнелейді. Осы к)ріністерде 
Шағатай, Үгедей және Жошының адами 
бет-бейнелері кейіпкерлердің нақтылы 
іс-әрекеттері арқылы ашыла түседі – 
Шағатай мен Үгедей әке бұйрығын 
орындамау қылмыс, Ұлы Жасақ Ережесін 
бұзуға болмайды деп тиран-әке алдында 
)здерінің жеке пікірлері жоқ, жазықсыз 
қала халқының тағдырынан г)рі жаны 
аман қалуын ғана ойлайтын орындаушы-
қасапшылар дәрежесінде болса, Жошының: 
«0кеміз «0р істің )з шешімі бар, соған сай 
әрекет етіңдер» деген с)зін алға тартуы 
арқылы басты кейіпкердің тұлғалық 
болмысын аша түсіп, ақылды, к)реген, 
әділетті адам екенін бейнелейді... Ақыры, 
қамал алынады, жауыздардың дегені 
болады, қала халқы жас, кәрісіне қарамай 
түгел қырылады. Жошы жүрегіне шемен боп 
қатқан бұл жауыздық Жошы образының 
даму перспективасын айқындайды... 

Жошының анасы меркіттердің қолына 
түскенін, Бектомыштың атасы Тоғырыл 
хан Жақамбыны аттандырырып, анасы 
екеуінің әулетімен табысу оқиғасын, 
Бектомыштың жетігенмен салған әнін 
естігенде Қыпшақтың кең сахарасы есіне 
түсуі сахналарын автор шебер суреттей 
отырып, Жошының ішкі күйзелісін, 
Үргенішті алғанда Үгедей мен Шағатайдың 
қала халқын қынадай қырғаны, жазықсыз 
елдің трагедиясы жанына батқан Жошының 
жан дүниесі иірімдерін, психологиясын д)п 
басып, күрделі образ сомдаған. Жошы 
образы әйелімен диалогында ашыла түседі, 
күрделене түседі. Қан шеңгелдеп туған 
Шыңғыс әмірін Тәңірдің бұйрығындай 
орындатуға дағдыланған тиран екенін, бұл 
жолда алдында туған баласы тұрса да, басын 
алар қатігез екенін біле тұра Жошы )з 
идеясы – әділдік идеясы жолында )з жанын 
құрбан етуге баратын адам екені Жошының 
әйелімен сахнасында нақтылана, шегелене 
түседі.

Драмалық шығарманың басты қағида-
сының бірі – оқиғаны интригаға құра 
білу. Интрига к)рерменді алдағы болар 
оқиғаларға ынтықтыра түседі, бұның аяғы 
немен тынар екен деп тағатсыздана күттіріп 
қояды. Осы тұрғыдан алғанда пьесада 
Құлан қатын образы )зінің күрделілігімен, 
тереңдігімен ерекшеленеді. Құлан қатын 
алғашқы к)рінгеннен бастап-ақ сарай 
интригасының басты кейіпкері боларына 
сендіреді. Автор Құлан қатын мен К)кеш 
бақсы образдарын шебер тапқан. Құлан 
қатын тақ таласы жолында Құлқан ұлын 
Шыңғыс ханның орнын басар мұрагері 
ретінде к)реді. Ал К)кеш бақсының 
зымияндығы тіпті тереңде – ол Есугейдің 
ұрқында кеткен атасы мен әкесінің кегін 
алуды, Темужиннің мойнындағы жеті 
атасының кегін қайтаруда қанға қан, 
жанға  жан деп, жауынан )ш алуды жатпай-
тұрмай ойлап жүрген жан. Тақ таласы, бақ 
таласы жолындағы осы жанкештілік екі 
кейіпкердің бойында тоғысып, шығарма 
шырғалаңын ширата түседі. 0рі, бір-біріне 
аса сене қоймайтын, сауысқандай сақ, 
керек кезде бірін-бірі сатып кетуге даяр осы 
екі кейіпкердің диалогтары да пьесаның 
тартыс атмосферасын күрделендіре түседі. 

Меркіттердің соңғы ханзадасы Қол-
туғанның тұтқынға түсіп, Шыңғыс хан-
ның құзырына келтірілген сахналарда 
Жошының образы айшықтала түседі. 
Ерді ер таниды – Жошы Қолтуғанның 
дала к)кжалындай қайсар, ер екенін 
таниды, садақ тартудан асқан мергендігін 
бағалай біледі, Шыңғыс ханнан сауға 

сұрап, Қолтуғанды )зіне серік етуіне 
рұқсат сұрайды. Шыңғыс ханның алдында 
Құлан қатынның: «Қолтуған елімнің соңғы 
ханзадасы, тектісі еді» деп шырылдап 
араша түсуі пьеса темпо-ритмін шыңылдата 
бұрай түседі. Қолтуғанның Шыңғыс ханға 
бас имеуі, жауының қанжарын жұлып 
алып, )зін-)зі тамақтан орып жіберіп қаза 
табуы да «жаным – арым садағасы» дейтін 
дала батырларының мінезін к)рсетеді... 

Шыңғыс ханның қас жауларының 
бірі, иен далада құйындай ұйытқып, 
жауларын сан мәрте сан соқтырып кеткен 
Жалаладдиннің ұлы, он үш жастағы қыр-
шын жасқа да Жошының араша түсуі, 
Шыңғыс ханның әлі бұғанасы қатпаған 
немересі Батудың қолына қанжар беріп 
«Жалаладдинің баласын жарып )лтір» деуі 
де оқиғалар шиеленіскен үстіне шиеленісе 
түсіп, сахна атмосферасы қыза түсуіне 
қызмет етіп отырады. 

Автор кейіпкерлерін ірі, кесек мінезді, 
батыр болмысты ете сомдаған – Шыңғыс 
хан )зі шығарған заңды орындамаған 
Жошыны )лім жазасына кесер тұста 
Т)ле, Үгедей, Жебе-ноян, Отшығын баһа-
дүрдің, Сүбедейдің араша түсуі жарты 
әлемді жаулаған Шыңғыс хан әулетінің 
шын мінезін, мәрттігін к)рсетеді. Кейін, 
Шыңғыс хан мен Құлан қатын сахнасында 
автор Шыңғыс ханның ауызымен «Ұл-
дарымның ақиқатты айтқанан қорық-
паймын. Шындықтан қашқан күні 
жү рер жолымыздан адасармыз...» деуі 
арқылы Шыңғыс ханның Жошының 
шыншыл мінезін жақтайтынын, )зінің 
Шағатай мен Үгедей жағында емес, «бас 
кеспек болса да тіл кеспек жоқ...» дей 
ала тын батыл да әділ Жошы жағында 
екенін білдіріп )теді... Шыңғыс хан мен 

Жошының арасындағы соғыс, қырғын, 
билік туралы пікір қайшылығы салмақты 
ой толғанысына толы. Автор кейіпкерлер 
диалогы арқылы адам баласы пайда бол-
ғалы тоқтамай келе жатқан соғыс, қан ға 
тоймас қылмысты билік табиғаты тура-
лы ой тастайды. Жошы қаһарлы әкеге 
әлемді қылышпен бағындырамын, жеке-
дара билік жүргіземін деу астамшылық 
екенін, қанды биліктің дәуірі қысқа 
боларын қаймықпай білдірсе, Шыңғыс 
хан )зінің, ұрпағының К)к Тәңірінің 
қалауымен құдіретті сәуледен жаралып, 
адамзат баласын билеуге бұйырылған 
ерекше жаратылыс екенін айтып, ал 
артық туған Шыңғыс хан үшін билікке 
жету жолында адам қанын т)гу тышқан 
мұрынын қанатқанмен бірдей екеніне 
сенімділігін жеткізеді. Жошының Кетбұға 
жыраумен сахнасында да Жошының қан-
т)гіске қарсылығы, Білге қаған, Тоны-
к)к, Күлтегіннің заманын еске алып, 
түр кі жұртының «қой үстінде бозторғай 
жұмыртқалаған» дәуірін аңсауы пьеса 
кеңістігінің к)кжиеген кеңейте түседі. 

Драматург К)кеш бақсы мен Құлан 
қатынның бір заманда Шілгер к)семнің 
Б)ртеге жасаған зорлығы Шыңғыс ханның 
ішіне шемен болып қатқанын ұтымды 
пайдалана отырып, Қаһан мен Б)рте 
бала ла рының арасына от тастап, әсіресе 
Жошының к)зін құрту үшін жасаған 
айлакерліктерін орынды қоса отырып, 
оқиғаны шиеленістіріп, сюжетті байыта 
түседі. К)кештің Б)рте туралы )сек 
таратып жүргенін естіген Шыңғыс хан 
бақсының «Ей, Темужин! Сен мені )лтіре 
алмайсың! Мен К)к Тәңірінің жердегі 
к)леңкесімін. ...Мені )лтірсең, К)ктің 
қаһарына ұшырайсың!» дегеніне пысқырып 
та қарамай, Отшығын баһадүрге )лтіртуі 

қаһанның әр ісін Құдай қолдайтынына, 
)зінің К)ктің таңдау түскен біртуар жан 
екеніне сенімді екенін білдіру арқылы 
Шыңғыс хан образының бояуын қанық 
қылып, әр қырынан аша түскен. 

Қаламгер, пьесаның финалында, 
заманында ұлы империя құрған, даналығы 
мен қайшылығы мол тұлғалардың бір-
біріне ұқсамайтын образдар галереясын 
жасауымен, оқиғалар легін тарихи фак-
тілерге сүйене отырып қисынды құру, 
тіл байлығын, бейнелі с)здерді орынды 
жеріне пайдалану арқылы шебер түйіндей 
білген. Автордың «Жошы хан» пьесасын 
жазарда шетел тарихшылары мен Қазақ-
стан тарихшыларының еңбектерін мұ қи ят 
зерттеп, жазушылық к)ркемдік при з-
масынан )ткізе зерделегені к)рініп тұр. 
Мол дерек, дәйектерді қорытып, сығымдап, 
ұзыннан-ұзақ тарихи фактілердің жетегінде 
кетпей, ең маңызды дегендерін іріктеп 
алып, бір жарым сағаттық қойылымға 
сыйғыза білген. Осының арқасында 
к)рермен Шыңғыс ханның т)рт баласына 
қайқы қылышымен )зіне қаратқан ұлан-
ғайыр жерді б)ліп беруін; Каспий теңізі 
мен Арал теңізіне, Ертіс )зенінен Орал 
тауына, Сырдария аймағы, Қойлық пен 
Сақасынның Бұлғардың жеріне дейінгі 
аймақ Жошының иелігіне берілуін, 
Жошының Ұлытауға Орда тігуін, )зі 
басқарған елді білімге, қазба байлықтарды 
игеріп, шетелмен сауда-саттық жасауға, ел 
басқаруда әділетті ту етуіне қанық болады. 
«Жошы хан» тарихи драмасын Астананың 
Қалибек Қуанышбаев атындағы Қазақ 
ұлттық драма театры сахналап, спектакль 
к)рермендердің зор ықыласына ие болды. 
Премьераны Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев келіп к)ріп, спектакль аяқталғанда 
сахнаға к)теріліп, авторы Думан Рамазанға, 
актерларға ризашылығын білдірді. Думан 
Рамазанның «Керей–Жәнібек» тарихи 
драмасы 0білхайыр ханның тепкісіне 
шыдамаған елді ертіп Жәнібек, Керей 
сұлтандардың қиын-қыстау заманда Қазақ 
хандығын құру жолындағы даңқты ерлігін 
суреттесе, «Абылай ханның арманы», 
«Кенесары – Күнімжан» тарихи драмалары 
да талай мәрте жер бетінен жойылып кету 
қауіпі т)нген, «Ақтабан шұбырынды, 
Алқак)л сұламалардан» аман қалған қазақ 
халқының тәуелсіздікке жетудегі тар жол, 
тайғақ кешуін, жанкешті тағдырынан сыр 
шертеді. 

Суреткердің бұл шығармасы классика-
лық үлгіде жазылған, тілі шұрайлы, қысқа 
берілетін монологтарға мол мағына сый-
ғызған, диалогтары шебер туынды. 

Қорыта айтқанда, жазушы-драма тург, 
тарихи драмалары республика театр-
ларының сахнасында жиі қойылатын Ду-
ман Рамазанның «Жошы хан» драмалар 
жинағы – Абай атындағы мемлекеттік 
сый лыққа әбден лайық еңбек. 

Асылбек ИХСАНОВ,
жазушы-драматург 

Думан Рамазанның «Жошы Хан» пьесасы Үргеніш шаһарын 
Жошы, Шағатай әскері қоршап тұрғанынан басталады. 

Жошымен бақталас Шағатай: «Қамалды қоршап тұрғанымызға 
бір ай болды, елші жіберейік деп қоймадың», – деп Жошының 
қолбасшылық дарынына әдейі күмән келтіре сөйлеп, қалың 
қолдың бір ай бойы қаңтарылып тұрғанына Жошыны кінәлайды. 
Автор «Қамалды алу жолын таппай тұрып бостан-босқа шабуыл 
жасай бергеннен не таптың, сарбаздарды қырып аламыз» деген 
Жошының уәжіне Шағатай қарсы шығып, қылышын ала жүгіруін 
суреттеу арқылы пьесаны әп дегенде конфликтіге құрады. Үгедей 
әкелген Шыңғыс ханның хатында қаһарлы Қағанның Үргенішті ала 
алмай тұрған екеуіне қатты ашулы екені айтылып, шығарма арқауы 
тіпті ширыға түседі, қаһанның хатынан кейін әке бұйрығын қапысыз 
орындап үйренген Шағатай ащы тілін Жошыға сұға түседі... 

КЛАССИКАЛЫҚКЛАССИКАЛЫҚ 
ҮЛГІДЕ ЖАЗЫЛҒАН

Автор 
кейіпкерлерін ірі, кесек 

мінезді, батыр болмысты ете 
сомдаған – Шыңғыс хан �зі 

шығарған заңды орындамаған 
Жошыны �лім жазасына 

кесер тұста Т�ле, Үгедей, 
Жебе-ноян, Отшығын баһа-

дүрдің, Сүбедейдің араша 
түсуі жарты әлемді жаулаған 

Шыңғыс хан әулетінің шын 
мінезін, мәрттігін 

к�рсетеді. 
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Тыңдарман арасында хит әнімен танылып, қағытпа қалжыңымен 
елге белгілі болған өнер адамдарының бірінен кейінгі бірінің ісі 
халықтың көзінше сотта жиі талқыланып кетті. Оған қоғамдық 
орындарда ерсі қылық көрсетіп, бейәдеп сөз айтуы себеп 
болған. Әртістердің әрекетіне қарап сахна адамының 
мәдениеті қайда деген сұрақтың 
туындайтыны анық. Халықтың 
сынына ұшыраған азаматтардың 
қылығы бірінші рет емес, 
былтыр да жұрттың дауын 
тудырып еді. Кей жұлдыздар 
«Атың шықпаса, жер өрте» 
дегендей-ақ жылына бір 
рет жаңа қырымен елді 
елең еткізетін синдромға 
шалдыққан сияқты.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ТҮЙТКІЛ

М�ДЕНИЕТСІЗ �РТІСТЕРДІ 
МЕДИАҒА ШЫҒАРМАҒАН Ж�Н
Ұшақ бортында бірінші танымал 

әзілкеш Қабатовтың, кейін Қайраттың шу 
шығаруы к�пшіліктің қызу талқысына 
түсті. Жазалары бірнеше тәулікке қама-
луымен �телді. Ал 7 жылға жүргізу куә-
лігінен айырылған Т�реғалидің де 
жағдайын ел біледі. Жұрт алдында жүріп 
ашуға булығып, ақылынан адасқанның 
тірлігін жасаған �нер адамдары кінәсін 
мойындап, жазасын �теуде. Ашығын 
айтқанда, мұндай жағдайларға қоғамның 
бір б�лігі к�з жұмып қарағанымен, бір 
тараптан сынның астына алып жатқандар 
да табылды. Сотқа ұласқан істің кең 
таралуына басты себеп – қазіргі техно-
логиялардың қарыштап дамуы. )нертану 
(PhD) докторы Молдияр Ергебек қазіргі 
әртістердің қоғамдық орындардағы 
мәдениетсіз әрекеттерінің жиі болуын жаңа 
медиа, жаңа коммуникация техно-
логияларының дамуымен байланыстырып 
отыр. 

«Біз қазір дамыған технологиялар 
дәуірінде �мір сүріп жатырмыз. Қазіргі 
болып жатқан жағдайлардың бәріне бір-ақ 
нәрсе себеп. Ол – медиа. Сондықтан 
оларды қай жерден тыйып тастаймыз десек 
те мүмкін емес. Бірақ �нер адамдарынан 
сол атқа лайық болуын, этикаға сай жүруін 
талап ете аламыз. Десек те, жаңа медиа 
дәуірінде осы тыңдарман, к�рермен 
тарапынан қойылған талаптың 100 пайыз 
іске асуы мүмкін емес», – дейді ол. 

)нертанушы �зін сапалы деп баға-
лайтын медиа қанша жерден халыққа 
�тімді қалжыңы бар әртістер мен танымал 
әннің орындаушылары мәдениетсіздік 
к�рсеткен  жағдайда олардың жұмысын 
таратпауы керек, сонда �здері-ақ авто-
цензура жасауы мүмкін деп есептейді.

«Қандай да бір сахна адамы к�пшіліктің 
этикасына жақпайтын іс-әрекет жасаған 
болса, сол әртістің кейінгі жұмыстарын 
медиа таратпауы керек.  Міне, сол кезде 
ғана мәдениетсіздік істермен аты кірленген, 
репутациясына нұқсан келген сахна 
адамдары �здерін мәдениетті к�рсетіп, 
ж�нделе бастайды», – деп  пайымды пікірін 
білдірді. 

ҚАТАР БОЛҒАН 
ІСТЕР КҮМ�НДІ

)нерімен танылған әртістер  к�пке үлгі 
болуы керек дегенді алға тартқан мәде-
ниеттанушы Бердалы Оспан сахна мәде-
ниетінен б�лек, қоғамдық орындарда да 
тәртіпті қатаң сақтау керегін айтады. Сон-
дай-ақ заңның лауазымға, танымал дыққа 
қарамастан бәріне ортақ екенін негізге 
алды. 

сұрақтың 
ықтың 
аттардың 

ын 
дар 
е» 
 

а 

ңымен 
ің ісі 
ық 
 

Бірі қойса, Бірі қойса, 
бірі бастар«åðêåñ³-à»!

«Елдегі миллиондаған азаматтың 
әрқайсысына б�лек-б�лек заң шығара 
алмаймыз. Халық – біреу, заң да – біреу. 
Кешегі танымал адамдардың әрекетіне 
қатысты «Баяғыда халық сал-серілердің 
еркелігін к�терген екен» деген пікір 
оқыдым. Шынында, сал-серілер халықтың 
еркесі болған мәдениеті биік �нер адамы 
еді. Ал қазіргілердің істеп отырғаны жай 
«еркелік». Заң алдында бәрінің құқы бірдей 
және оған бағынуға тиіс. «Семіздікті қой 
ғана к�тереді» демей ме қазақ? Бұл жұл-
дыздар танымалдықты к�тере алмаған 
секілді», – дейді мәдениеттанушы. 

Қазіргі экраннан к�рсетіліп жатқан 
арзанқол әзілдер шоу-бизнестің негізгі 
форматына еніп кеткен. Соның ішінде 
жүрген кей әртістер �здеріне жүктелген 
міндеттерді толық атқармай, шектен 
шыққан әрекет жасайтынына к�пшілік 
куә. Мұндай жағдайдың алдын алу немесе 
азайту үшін біріншіден, сахна адамының 
�зі күресуі керек. Егер қателік жіберген 
жағдайда аға буын �кілдері тарапынан 
айтылған кеңестің де маңызы зор. 
Мәдениеттанушы Бердалы Оспан ән-
шілердің қоғамдық орында жұл дыздардың 
мәдениетсіздігіне байланысты ешқандай 
аға буын �нер адамының ой саларлық пікір 
білдірмеуіне ашынғанын және атын 
шығару үшін әдейі бұзықтық жасау бұрын 
да болғанын айтты. Сонымен қатар елге 
танымал �нер адамдарының бірінен соң 
бірі айыпқа тартылып жатқаны күдікті 
болып тұр деген екіұшты ойға келгенін 
жасырмады. 

«Елдегі адамның біразы заңды біліп 
калды. Бұзғанына қарай қандай жаза 
қолданатынынан да хабардар. Соған қарай 
жеңіл қылмыс жасауы мүмкін. Шоу-
бизнесте жиі болып тұратын нәрсе бұл. 
Атын атамай айтайын. Сахнада тұрып 
«5 тәулікте ешқайда шықпай дайындалып 

келдік, енді Қ. азамат кетті дайындыққа» 
деп жағдайларын қалжыңға араластырып 
отыр. Зал толы к�рермен соған күледі. 
Бұл – елдің рухани тоқырауына алып 
келетін нәрсе. Баяғыда түріктің Азиз Несин 
деген жазушысы мен Қалтай Мұхамеджан 
ағамыз бір сатира әртісінің концертіне 
барыпты. Сонда күлкісіз шыққан ағамыз 
«Біз арзанқол әзілге күлетін жағдайға 
жеткеніміз жоқ» деген екен. Ал қазір 
жағдай мүлде басқа болып тұр», – деді ол. 

Мәдениеттанушының пікірінше, 
танымалдыққа ие адамдардың осындай ерсі 
әрекеттерін ел алдында талқылау керек. 
)йткені бір шаңырақ астындағы елге заң 
да бір. 

«Кей әншілерді жас деп істеген қа-
телігін сынға ала бермейді. «Aлі жас» деп 
айтуға болмайды. Қошқарбаев Рейхстагқа 
21 жасында ту тіккен. Енді осындайда 
менің қарным ашып отырғаны, жасы үлкен 
атақты әншілер ақыл айтып, �нер әлемінің 
тәртібіне шақыру керек. Біреудің қателігі 
екен деп отырмай, оған ұялу керек еді. 
)нердегі «елдің қаймағы» болуға ұмтылып, 
�зінен кейінгілерге үлгі к�рсетуге тырысса, 
�нердегі мәдениетіміз де, еліміздің әлем 
алдындағы мәдениеті де �сер еді», – дейді 
Б. Оспан. 

Осы кезде мәдениеттанушылар ара-
сында екіжақты пікір пайда болды. 

СЫНҒА АЛЫП, 
ТҮЗЕЙ АЛМАЙМЫЗ

Aл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университетінің мәдениеттану лекторы 
Айжан Нұрхамитқызы танымал тұл-
ғалардың тергеуге жіберілген ісін халықтың 

к�зінше талқылау дұрыс емес екенін және 
оның  мәдениетсіздікке жататынын баса 
айтты. 

«Ел алдында жүрген адамдардың сах-
надан тыс жасаған қателіктері мен ерсі 
қылықтарын �здері рұқсат бермейінше, 
к�пшіліктің назарына шығармаған дұ -
рыс. Оның керегі де жоқ.  )йткені тергеліп 
отыр  ған тұлға рұқсат бермесе, оны талқы-
лап жатқан қоғамның ісі тікелей мәде-
ниетсіздік болады. )йткені репутациясы 
жоғары тұлғаларды талқылау арқылы 
�здерінің абыройы мен рейтингін ойлай-
тындар да к�бейіп кетті. Кейде баспалар 
�здерінің рейтингі үшін танымал адамдарды 
тал қылап жатады, бұл мәде ниеттанушы 
ре тінде субъективті үлкен қателік деп ой-
лаймын. Мүмкін, халықтың алдына салу 
арқылы оларды тәрбиелейміз деп ойлайтын 
шығар. Бірақ толық қа лыптасып қойған 
тұлғаны тәрбиелеу мүмкін емес», – дейді 
А. Нұрхамитқызы. 

Сонымен қатар мәдениеттанушының 
пікірінше, сахнада жүргеннің барлығы 
сауатты адам болғанымен, олардың кей 
іс-әрекеттері �зінің алдындағы �нердегі 
ұстаздардан тәлім алмағанын к�рсетеді. 
)йткені сахна мәдениетін тек �нер адамы 
ғана біледі және оған қойылатын талап та 
күрделенуі керек сияқты. 

)нер адамы үшін халықтың ықыласына 
б�ленгеннен асқан марапат жоқ. Осындай 
марапатқа ие боламын дейтін әр сахна 
адамы хайппен емес, байыппен, нағыз 
�нерімен танылуы керек-ақ. Танылудың 
«жаңа» жолымен бір сәтте жарқ етіп алған 
атақтың ұзаққа бармайтыны анық. 

Ал заң – бәріне ортақ. Құқық бұздың 
ба, заң алдында жауаптысың. Ел «еркесімін» 
деп еркелеп жүрген жұлдыздардың да мұны 
ескергені ж�н болар.

сахнаныңсахнаның
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БІЛГЕНДЕРГЕ АНЫҚТАЙ, 
БІЛМЕГЕНДЕ ТАНЫҚТАЙ...

Жасанды интеллекттің қол да-
нылмайтын жері жоқ. Бұрын ол 
шығармашылық саласына бас 
сұға алмайды, санасы жетпейді 
деп есептелетін. Бірақ қазірдің 
�зінде ЖИ ақпарат құралдарына 
жаңалықтар әзірлеп, мақала жа-
зады, ЖИ «қаламынан» ту ған 
әдеби туындылар пайда бол ды, ол 
сондай-ақ музыкалық шы-
ғармалар шығара бастады. 

ЖИ құралдары интернетті ба-
рынша дербестендіреді. Мысалы, 
министрліктердің, әкімдіктердің, 
�зге мемлекеттік органдардың 
ресми интернет ресурстарында, 
eGov порталында және оның сер-
вистерінде қазақша, орысша, 
ағылшынша, сондай-ақ «К�ру 
қабілеті нашар адамдарға арнал-
ған нұсқа» бар. IT маманы Абы лай 
Аманбайдың айтуынша, болашақ-
та соның қатарына «ЖИ» нұсқасы 
қосылары даусыз. Себебі ЖИ 
арқасында әлемде к�ру не есту 
қабілетінен айырылған адам дарға 
арналған виртуалды к�мекшілер 
жасалып, дамытылып жатыр. 

«Адамдарға кез келген дерлік 
салада кез келген дерлік міндетті 
шешуге к�мектесе алатын ЖИ 
негізіндегі агенттер пайда болды. 
Олар, мысалы интернетте жария-
ланған барлық ақпаратты лезде 
қорытып, бәс тігушілерге, былай-
ғы жанкүйерлерге қандай ұлттық 
құраманың, не спорт клубтың 
немесе спортшының бабында 
екенін, жеңіске жетуге жағдайы 
жететінін айтып береді. Олар 
математикалық күрделі тапсырма-
ларды шешуге үйренді», – дейді 
сарапшы. 

Олар �тінішті, ғашықтық 
хатт ы, диплом мен диссертацияны 
қалай сауатты жазуды; стикерпак 
жасауды; қандай да бір затпен 
бүлінген киімді еш дақ қалдырмай 
қалай жуып тастауға болатынын 
біледі және ж�н-жобасын к�р-
сетеді. Жасанды интеллект кез 
келген мамандықтың зерік тіретін 
техникалық міндеттерін �з мой-
ны на алады да, адамға оның шы-
ғар машылық, комму никация лық, 
креативтік қырла рына назары 
мен күш-жігерін шоғырлан-
дыруына мүмкіндік береді.  Осы-
лайша, біз ЖИ т�ң керіс жа сайтын 
жоғары тех нологиялық болашаққа 
аяқ басқанымызды байқамай қал-
ғандаймыз. 

ЖИ-ГЕ БИЛІК ЕТУГЕ 
БИЛІК ДАЙЫН БА?

Сарапшылар бұл мәселенің 
жай-жапсарын егжей-тегжейлі, 
нысаналы талдау үшін оған Үкі-
меттің жеке отырысын арнауды, 
ең құрыса, Сенат пен Мәжілісте 
жеке парламенттік тыңдау �ткі-
зуді ұсынып келеді. Алайда билік 
органдары әзірге бұдан бас тартып 
жүр. 

Тек �ткен маусым айы ның 
соңында, Үкіметте Пре мьердің 
орынбасары–Үкімет аппара-
тының басшысы Ға лым жан 
Қойшыбаевтың т�ра ғалығымен 
шағын жабық кеңес �тті. Журна-
л ис тер қауымы жіберілмеген 
жиыннан Үкіметтің баспас�з 
қызметі шағын ғана мәлімет 
таратты, онда кеңесте азаматтар 
мен бизнеске арналған мемлекет-
тік қызметтерге жасанды интел-
лект элементтерін енгізу мә селесі 
талқыланғаны атап �тілген. 

Бірақ сарапшылардың ай-
туынша, Үкімет әзірге ЖИ-ді 
жап пай, батыл енгізуден қор-
қасоқтап отыр. 6йткені әлем де 
ЖИ тыңшылық жасау, мем лекет-
тік, �неркәсіптік құ пия ларды, 
азаматтардың дер бес деректерін 
ұрлау үшін де пай даланылады. 

Мұның сыртында жаһанды жал-
па ғынан баса бастаған жасанды 
интеллект бір сырды біліп қойса, 
ұмытпайды. Ол пара алмайды, 
қоқан-лоққыңа мыңқ етпейді, 
қылмыстық қуда лап, түрмеге 
қамаумен қорқыта алмайсың. Ол 
бір жерден білген құпиясын 
екінші жерде еркін б�лісе алады. 

Ал Қазақстанда киберқауіп-
сіздік саласы, хакерлік шабуыл-
мен күрес тетіктері енді ғана 
жетілдірілу үстінде, дамудың 
бас тапқы сатысында тұр. Сон-
дықтан жабық кеңесте вице-
премьер қауіпсіздікке бірінші 
кезекте баса к�ңіл б�луді жүктеді.

–Үкімет �мірдің барлық сала-
сында ЖИ енгізу үшін белсенді 
жұмысын жалғастырады. Бұл 
ретте деректердің қауіпсіздігіне 
және заңнамалық нормалардың 
сақталуына ерекше назар ауда-
рылатын болады. Мұндай ша ра-
лар азаматтардың �мір сүру са-
пасын жақсартуға және биз несті 
дамытуға ықпал ететін мем-
лекеттік басқарудың неғұрлым 
тиімді және ашық жүйесін құруға 
бағытталған, – деді Ғалымжан 
Қойшыбаев.

Бұл істе алға к�ш бойы ұзап 
кет кен АҚШ, Еуропа, бас қа 
дамыған елдерден айырма-
шылығы сол, Қазақстанда ЖИ-ге 
арналған жеке заң әлі күнге 
қабылданбаған. Тіпті, жеке мем-
лекеттік бағдар лама жоқ. Ци фр-
лық даму ми нистрлігі әзір леп, 
2024 жылғы ақпанда қоғамдық 
талқылауға шығарған «Жасанды 
интеллектті дамы тудың 2024-2029 
жылдарға арнал ған тұжырым-
дамасының» жобасы сол бойы 
пысықтауда жатқан к�рінеді. ЖИ 
енгізуге бағытталған алғашқы 
қадамдар 2017 жылы қабылданған 
«Ци фрлық Қазақстан» мемле-
кеттік бағдарламасы ая сын да 

жасалды және ол ЖИ-ді ден-
сау лық сақтау са ла сында �р іс-
тетуге ба ғытталды. Же келеген іс-
шара «Цифр ландыру, ғылым және 
инно вация есебінен техно логия-
лық сер піліс» ұлттық жобасы 
аясында к�зделді. Бірақ былтыр 
бұл ұлттық жоба күшін жойды.

Қазір «Қазақстанның 2025 
жылға дейінгі  ұлттық даму 
жоспары» және «Цифрлық транс-
формация, ақпараттық-комму-
никациялық технологиялар мен 
киберқауіпсіздік саласын дамыту-
дың 2023-2029 жылдарға арналған 
тұжырымдамасы» си яқ ты бірқа-
тар стратегиялық құжатта жасан-
ды интеллект бағыты бойынша 
кейбір міндет пен іс-шаралар 
ішінара ғана айқындалған.

БІЗДЕРДЕ МЫНАДАЙ БАР, 
МЫНАДАЙ БАР!

Жуырдағы Үкіметтегі кеңесте 
ЖИ-ге қатысты жобалардың 
бірен-сараны ғана қаралған екен. 
Онда бірқатар мемлекеттік орган 
�з саласында жаңа ЖИ-қызметін 
енгізу нәтижелерін ұсынды. Атап 
айтқанда, жасанды интеллектке 
негізделген білім беру к�мекші-
сінің, дүлей табиғи апаттарды 
мониторингтеуге арналған сер-
вистің, Қазақстан шекарасын-
дағы электронды кезектер жүйе-
сінің, «Бәйтерек» холдингіндегі 
бизнес-процестерді автоматтан-
дырудың тұсауы кесілді.

Кеңес барысында вице-
премьер «Бәйтерек» холдингіне 
қызмет к�рсетудің «бірыңғай 
терезесі» қағидаты бойынша бар-
лық қаржылық қызметті eGov 
мобильді қосымшасына шығару-
ды жүктеді. Сондай-ақ  жасанды 
интеллекттің мүм кіндіктерін 
пайдаланып, мемлекеттен түрлі 
қолдау қара жаттарын алу үшін 
бизнестен түсетін қаптаған �ті -

н імдер легін қарау 
мерзімдерін едәуір 

қысқартуды және 
бизнес пен жұмыс 

і с т е у д і ң 
п р о а к т и в т і 

форматына 
к � ш у д і 
тапсырды.
Ц и ф р л ы қ 

д а м у  м и -
н истрлігінің 

мәлі  метінше, 
Қазақстан бұл 

процеске кеш кір-
геніне қара мастан, 

б ү г і н д е  ж а с а н д ы 
интел лектке қатысты 

бір қатар жоба түрлі салада іске 
асы рылады.

«Мәселен, ден сау лық сақ тауда 
 қ а   ш ы қ т а н  м е  д и     ц и     н а  л ы қ 
қызметтер к�рсету, роботтан-
дырыл ған әдістерді және жа сан ды 
ин теллектті енгізу бо йын ша 
жобаларға қолдау к�р се тіледі. Ин-
сульт белгілерін диаг нос тикалауға 
к�мектесетін Cerebra жобасы 
(Almaty A.I.Lab), ортодонттарға 
жақтың ком пьютерлік томо граф-
иясын жедел оқуға, �ңдеуге, 
кінәратты табуға к�мектесіп, 
лезде жеке орто донтиялық талдау 
жүргізетін А.Исатаевтың Aident 
стартапы, электрокардио грам-
маны қа шықтан декодтауға ар-
налған Smart ECG, Pneumonet 
жүйесі, LungCancerCT жүйесі, 
ForUs Data ЖШС-ның Mgraph-
Net жүйесі, Galamat-тың Arnica 
PACS-Systems, Uniqa ai (дәрі-
ханалар) және басқа да жоба лар 
қолға алынды», – деп хабар лады 
министрлік.

ЖИ-ді Smart City бағытында 
енгізуді қарастыратын бірнеше 
жоба бар екен. Соның ішінде 
атақтысы әрі атышулысы – ешбір 
инспектордың, �зге де маманның 
бақылауынсыз, жол жүру ереже-
лер інің бұзылуын �з бетінше 
анықтап, айыппұл жазатын 
«Сергек» қоғамдық және жол 
қауіпсіздігі жүйесі (Open Tech-
nologies Group ЖШС).

Мұның сыртында, «Алматы 
қаласын дамыту орталығы» АҚ 
жүзеге асыратын «Қала басшы-
лығы үшін к�рсеткіштердің б�-
лінген динамикасы бар ахуалдық 
орталық», «Алматы қаласының 
мемлекеттік білім беру мекеме-
леріндегі Қауіпсіздіктің ке шен ді 
жүйесі», «Бірыңғай бей немони-
торинг жүйесі» жобалары да ЖИ-
ге құрылыпты.

Бұдан б�лек, министрлік ЖИ-
ге арқа сүйеген және негізінен 
қала к�шелерінде енгізіліп жат-
қан келесі жобаларды ата ды. 
Арасын да  қалалық ин фра-
құрылымға арналған зи ят керлік 
а қ п а р а т т ы қ - т е л е  к о м  м у н и -
кациялық жү йе лер: Smart City 
тұжы рым дамасындағы к�лік, 
экология, энер гетика және 
деректерді талдау (Smart city 
ғылыми-инновациялық орта-
лығы); н� мірлерді, тұлғаларды 

т а н у  ж ү й е с і  ж ә н е  ж о л 
қозғалысы ережелерін 

бұзушылықтарды тіркеу 
(«Ақпараттық және 

есептеу техно логия-
лары институты» 
ШЖҚ РМК); Targe-
tAI ақылды бейне 
аналитика  плат-
формасы (TargetAI 
Limited ЖШС) және 
басқалары бар.

6неркәсіп  са-
ласында мына дай 

жобалар іске  ас  ы-
р ылды: «Бәйтерек» холдин гінің 
Ах уал дық орталығы, Мұнай �ң деу 
және �ткізу тиім ділігін басқару 
орта лығы, «Газпром Нефть» 
ММ6З ГОБКК қондыр ғысының 
цифрлық егізі (Қ.Сәтбаев ат ын-
дағы ҚазҰТЗУ, Сандық тех-
нологиялар және техноло гиялар 
институты жоба лары).

Жер қойнауын пайдаланушы-
лардың �ндірістік процестерін 
оңтайландыруға арналған �нер-
кәсіптік автоматтандыру және 
цифрландыру технология лық 
платформасы, Brains жасанды 
интеллект �неркәсіптік плат-
формасы (Tech Garden.Intelli-
Sense-LAB цифрлық �неркәсіп 
орталығы), ұңғымалардағы инци-
денттерді к�пфакторлы талдау 
негізінде геологиялық-техника-
лық іс-шараларды іріктеуге ар-
налған Neuron Oil платформасы 
қолданысқа енгізілген.

Үкіметтің сарапшылары жа-
санды интеллектті енгізу бойын-
ша біраз проблема барын анық та-
ды. Біріншіден және ең бастысы –   
ЖИ және оған құрылған жүйелер 
заңнамалық реттелмеген.

Екіншіден, ЖИ қолданылған 
отандық �німдердің қазақстандық 
шығу тегін дәлелдеу күрделі: СТ 
КЗ сертификаты тек тауарларға 
беріледі, қызметтерге қолданыл-
майды, оның �зі биыл жойылып 
жатыр.

Үшіншіден, к�птеген елді 
мекенде, тіпті Астананың шет кері 
аудандарында жо ға  ры жылдам-
дықты интер нет жоқ. Т�ртінші-
ден, ақпа раттық жүйелердің �зара 
интег рация ланбауы сапалы 
талдау жүргізуге кедергі келтіреді. 
Медицинада FDA мақұлдауын алу 
үшін жаһандық стандарттарға 
сәйкес клиникалық зерттеулер 
жүргізу қажет. 

Салада маман тапшы. Бұл 
проблеманы шешу үшін биыл 
Ж И  м а м а н д а р ы н  д а я р л ау 
басталмақ: University Alliance of 
Science and Technology жоғары 
оқу орындар ының альянсы 
әзірлеген «Жасан ды интеллект» 
атты жаңа бака лавр иатта білім 
беру бағдарламасы 3 жыл ішінде 
маман дайындауды қарастырады. 
Қазақстандық және халық-
аралық сарапшылар бірлесе 
әзірлеген бағдарлама Ғылым 
және жоғарғы білім министр-
лігінің жоғары және жоғарыдан 
кейінгі білім беру ұйымдарына 
арналған 2024 жылғы Жол кар-
тасына кірді. Тиісінше,  5 уни-
верситет жаңа оқу жылында 
«Жасанды интеллект» бағдар-
ламасы бойынша сту денттерін 
қабылдауға кіріспек.

ЖИ саласының болашағы зор, 
демек, �з болашағының зор бо-
лу ын қалаған ел де одан шет қал-
мауға тиіс.

ИНТЕЛЛЕКТ!

Қ
азақстанға да жасанды интеллект (ЖИ) келді. ЖИ 
білім жүйесіне енгізіліп жатыр. Ол табиғи апаттарды 
бақылап, мониторинг жүргізуге жәрдемдеседі. 

Тіпті, шекарадағы электронды кезектерді ретке келтіруге 
жұмылады. Ауыл шаруашылығына берілетін барлық 
субсидияның, өзге қолдау қаржыларының әділетті бөлініп, 
нысаналы жұмсалуын ЖИ қадағаламақ. Осы және басқа 
жаңалықтарды ілгерілету үшін алдағы оқу жылында тари-
хымызда тұңғыш рет ЖИ мамандарын даярлау 
басталады.  

ЖАСАНДЫ
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 �ңгіменің әлқиссасын әрі-
ден бастасақ, биылғы жылдың  
7 шілдесі күні сағат 17.20 шама-
сында қатты жауын салдарынан 
к�лбеу ағын қалыптасып, 200-
ден астам үйдің ауласын су бас-
ты. Сондай-ақ 21 үйдің ішін су 
алды. Осы күні облыс әкімі 
Ербол Қараш�кеевтің тапсыр-
масымен оның орынбасары 
Қанат бек Мәдібек, Т�тенше 
жағдайлар департаментінің 
бастығы Арман Тоқанов және 
Жолаушылар к�лiгi және авто-
мобиль жолдары басқармасы-
ның басшысы Мұрат Саурықов 
шұғыл түрде Сарысу ауданына 
жетті. Бұл кезде аулаларды су 
шаюдан б�лек,  бірнеше елді 
мекенде жарық та с�ніп қалады. 
Міне, осындай қиын жағдайда 
ағын суды ауыздықтау үшін 50-
ден астам маман, 17 бірлік тех-
ника, 11 мотопомпа жұмылды-
р ылып, дрон әуеге ұшырылады.  
«Жаңатас – Саудакент» тасжолы 
су басу қаупіне байланысты жа-
былады. Саудакент елді мекен-
інде арнайы техникалардың 
к�мегімен бұрылыстағы суды 
тоқ тату әрі бағытын бұру жұ-
мыс  тары қолға алынады. 

8 шілде күні облыс әкімі Ер-
бол Қараш�кеевтің �зі су алған 
аймаққа аттанып, ахуалды к�з-
бен к�рді. Бұл күні су алған ау-
ла л ардың саны 400-ге жетіп, 47 
үй дің ішін су шайып кеткен 
болатын. Жедел штаб отырысын 
�ткізген �ңір басшысы жауапты-
ларға мұндай жағдай қайталан-
бауы қажет екенін жүктеді.  

– Арнайы комиссия құры-
л ып  тұрғындарға, зардап шек-
кен ны с андарға заң талаптарына 
сәйкес барлық қажетті к�мек, 
қолдаулар к�рсетіледі. Біз бұл 
қиындықты да бірге еңсереміз. 
Ең бастысы, мұндай жағдай қай-
таланбас үшін барлық алдын алу 
шарасын жасауымыз қажет, – 
деген Ербол Шырақпайұлы  
аталған жағдай жеке бақыла-
у ында болатынын баса айтты.

Бүгінде зардап шеккен тұр-
ғын үшін қабылдау пункттері 
жұмыс істеп тұр. Сондай-ақ ха-
лықты тасымалдауға арнайы 
к�л іктер қарастырылған.

�рине, апаттың салдарымен 
жұмыла күрескен ж�н. Алайда 
ха лықты қазір келтірілген шы-
ғын ның қалай �телетіні алаң-
датуда. Осыған орай бүгінде 
матер иалдық шығынды зерделеу 
бойынша жұмысшы топ құры-
л ып, есеп жүргізуде. Ал Т�тенше 
жағдайлар департаменті қызмет-
кер лері күн-түн демей су сору 
жұ мыстарын қолға алған.  Бүгін-
ге дейін 18 600 м3 су сорылса,  
жал пы 128 аула мен 47 үйдің іші 
су дан тазартылған.

Жаңатас қаласындағы «Ма-
лоэтажка» және  «Дегерес» ша-
ғын аудандары  жарыққа қосы-
л ып отыр. Ал Д.Қонаев орта ме-
к тебінде судан тазарту жұ мыс-
тарының жүргізілуіне байланыс-
ты жарық әлі берілмеген. 
Ат алған мектепті су алғанын 
мамандар кейіннен анықтаған.  

Қазір ұшқышсыз ұшу аппар а-
т ының к�мегімен су деңгейінің 
едәуір т�мендегені белгілі болып 
отыр. Мамандар адам мен мал 
шығыны жоқ екенін айтады. 
Зардап шеккен тұрғындар үшін 
105 орындық екі қабылдау пунк-
ті дайындыққа келтірілсе, оған 

12 адам орналыстырылған. 
Тұрғындардың дені �з еркімен 
үйлеріне оралуда. «Жаңатас – 
Сау дакент» тасжолы да жолау-
шы ларға ашылды. 

Десе де, т�тенше жағдайды 
жоюға азаматтық қорғау қыз-
мет терінен 282 адам, 64 техника, 
35 мотопомпа және 1 ұшқызсыз 
ұшу аппараты әлі оқиға орнын-
да. Олардың мақсаты – т�тенше 
жағдайдың қайталануын бол-
дырмау.

Кеше облыс әкімі Сарысу 
ауданында тағы іссапармен бол-
ды. Аулаларды аралап к�ріп, 
бұқарамен тілдесті. Ал 150 ерік-
ті жас «Таза Қазақстан» акциясы 
аясында су алған аймақтарды 
күл-қоқыстан тазартуға қол 
ұшын берді. Бұл – бас бармақ-
пен бағалайтын бастама.  

Негізі, «Арал теңізінің дең-
гейін к�теру үшін ғалымдар жа-
санды жаңбыр жаудырып жатыр» 
деген әңгіме айтыла бастағаннан 
бері ағын су тағы қос бүйірден 
қыса бастағандай. Олай дей-
тініміз –  атмосфера ның қолдан 
�згертілуі барлық �ңірдің клима-
тына әсер етіп жатқанына халық 
бек сенімді. Күні кеше Шу ауда-
нында шар уа ның 400 бас малын 
ағызып әкеткен селдің де туын-
дауын к�пшілік осы жасанды 
жаңбыр мен байланыстыруда. 
Сарысу ауданындағы аулаларды 
су шай ғанда да бұқара осы 
жағдайды еске алды. �рине, бұл 
тұста біз Аралдағы жағдаймен, 
Жамбыл дағы ағын судың байла-
нысы бар ма, жоқ па, оны нақты 
айта алмаймыз. �йтеуір, «ел үшін 
жасалып жатыр» деген шара -
ның сол елдің �зіне зияны тиме-
се бол  ғаны. 

Жамбыл облысы 

Саятхан САТЫЛҒАН

НЕ ТҮРТКІ БОЛДЫ?

ТАБИҒАТТЫҢ  
ТОСЫН МІНЕЗІНЕ 

Апат айтып келмейді. 
Ал айда кейінгі кездері а�ын 
су ды� зардабын ауылда�ы 
а�айынны� к�ріп жат�аны 
ойландырмай �оймайды. 
Бір апта б�рын шулы� 
шар уа    ны� 400 бас �ойын  
таудан а��ан сел шайып 
кетсе, енді к�ні кеше Сары-
су ауданы т�р�ындары тізе-
ден су кеш іп, шырылдап 
�алды.

Жылдар бойы қараусыз қал-
ған аумақ заманауи талапқа сай 
абаттандырылып, халықтың 
сер уен алаңына айналды. Қала 
әкімінің тапсырмасы аясында 
нысанда қалпына келтіру жұ-
мыстары жүргізілді.

К�лдің түбі тазаланып, айна-
ласы абаттандырылды. К� гал-
дандырылған аумаққа озық 
үлгідегі жарық жүйелері жүр-
гізілді. Су қоймасы толтыры-
лып, субұрқақтар іске қосылды. 
950 шаршы метрге бетон т�-
с еліп, 350 шаршы метр гранит 
жаң аланған.

Сонымен бірге осы күні  
үш інші мегаполис басшысы тұр-
ғындармен бірге заманауи та-
л ап қа сай абаттандырылған ба-
лалар теміржолы аумағын ара-
лады. Мегаполис басшы сының 
тапсырмасымен, қарау сыз қал-
ған аумақ жан-жақты зер деле-
н іп, жаңа серуендеу аймағы ның 
тұжырымдамасы дайындал ған 
болатын. Жоба бойын ша ха    лық-
қа қолайлы, серуенге ың ғайлы, 
қауіпсіз аймақ жасау қарасты-
рылғанды. Сонымен қатар 
спорт тық алаң шаларға да орын-
дар қарастыр ылған.

Орталық стадионнан Ден-
дро саябаққа дейінгі шамамен 
алты шақырымды құрайтын 
жолда жүгіру және велосипед 
жолдары, воркаут-алаңдары 
бар. Осы алты шақырымдық 
жол түгел ас фальт талған. Ал-
дағы уақытта азаматтардың 
қауіпсіздігі мен жайлылығын 
қамтамасыз ету үшін мұнда 
бейнекамералар орнатылады, 
сондай-ақ турполиция тәулік 
бойы тұрғындар дың қауіп-
сіздігін қамтамасыз етеді. Келе-
шекте нысанның тарихи келбеті 
сақталуы үшін стансаларға 
жаңартылған вагондар қойыла-
ды.

Сонымен қатар жол бойы   нан 
халықтың игілігі үшін кофе іш е-
тін орындар ашылады.

Айта кетейік, нысан демеу-
шілер есебінен жасалынып жа-
тыр. Қалада бұған дейін үш ны-
сан демеу шілердің к�мегімен 
халық игілі гіне берілген бола-
тын.

Бұл жұмыстар бизнестің 
әлеу меттік жауапкершілігі ая-
сында атқарылды. Қала басшы-
сы тұрғындармен кездесіп, 
 демалыс аймағын таза ұстап, 
ұқ  ыпты қарауға шақырды.

Шымкент қаласы 

Шымкент �аласында�ы жергілікті т�р�ындар 
«К�л» атап кеткен демалыс айма�ы бірнеше жыл-
дан бері �араусыз �ал�ан болатын. Сенбі к�ні осы 
нысан ел игілігіне берілді. $ала әкімі  &абит Сыз-
ды�беков жа�а ала�да болып, жер гілікті т�р-
�ындарды� �уанышымен б�лісті.

Назгүл НАЗАРБЕК

«HMI - ABB PP865 панельдерін ауыстыру»  
тауарларын сатып алу ж�ніндегі қайта ашық 

тендердің қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС Қазақстан Респуб-
ликасы, 010000, Астана қ., Есіл ауданы, Мәңгілік 
ел даңғылы, 33/1 ғимарат, БСН 101140007569, 
«Union Z» ЖШС тендерлік �тінімі «HMI - ABB 
PP865 панельдерін ауыстыру» тауарларын сатып 
алу бойынша қайта ашық тендердің жеңімпазы деп 
таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына теле-
фон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление об итогах повторного открытого 
тендера по закупке товаров

 «Замена HMI - панелей ABB PP865»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает побе-
дителем повторного открытого тендера по закупке 
товаров «Замена HMI - панелей ABB PP865» - тен-
дерную заявку ТОО «Union Z» - Республика Ка-
захстан, 010000, город Астана, район Есиль, про-
спект Мангилик ел, здание 33/1, БИН 
101140007569.

Дополнительную информацию и справку мож-
но получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

«SAP сүйемелдеу» қызметін сатып алу бойынша қайта ашық 
тендердің нәтижесі туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС ««SAP сүйемелдеу» қызметін сатып 
алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефо-
ны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера 
по закупке услуги «Сопровождение SAP»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый 
тендер по закупке услуги «Сопровождение SAP» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по 
телефону: + 7 (727) 393-01-50.

Демалыс аймағы 
ЕЛ ИГІЛІГІНЕ
берілді
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Қарағанды қаласында екінші мәрте «Ортеке» 
этнофестивалі өтті. Былтыр облыстық деңгейде өткен 
жарыс биылғы жылы республикамыздың барлық 
өңірін қамтыды. Республикалық этнофестивальдің 
ұйымдастырушылары – Қарағанды облысының 
Мәдениет, мұрағаттар және құжаттама басқармасы 
және облыстық Демалыс және халық шығармашылығы 
ғылыми-әдістемелік орталығы.

ИППОТЕРАПИЯ

Негізінен, иппотерапия – 
грек тілінде «hippo» – «ат» деген 
мағынаға ие. Түпкі мағына сын-
да «атқа мініп жүру арқылы ем-
деу» дегенді білдіреді. Бұл әдіс 
әлем дік деңгейде кеңінен қол-
данылады.

Медицина саласының маман-
дары бүгінгі таңда иппо терапия 
кешенді реабилитациялық к%-
мек  тің құрамдас б%лігі екенін 
айтып жүр. &йткені бұл тәсіл 
тірек-қимыл, жүйке жүйесі бұзы-
лысы бар ем алушыларда әр-
дайым оң нәтижесін к%рсетіп 
ке  леді. 'сіресе, баланың 12 мү-
шесін қозғап, қан айналымын 
жақсартады екен. 

Сыр %ңірінде де иппотерапия 
тәсілімен емдейтін арнайы орын 
жұмыс жасайды. Облыс орта  -
лығындағы «Ұлттық балаларды 
оңалту орталығы» Қызылорда 
филиалында жылқыға мініп 
сер  уендеу арқылы к%птеген ба-
ла   ла р дың бойынан оң %зге рістер 
байқала бастағаны жиі айтылады. 
Соған орай аталмыш орталықтың 
жай-күйіне қанықтық. 

«Орталығымызда иппо тера-
пияны жүргізудің %зіндік тәсіл-
дері бар. Бұл тәсілдер ем алу шы 
баланың негізгі патологиясына 
қарай таңдалады. Мысалы, қыз-
дыру әдісі жылқының дене тем-
пературасы адам ағзасынан 
жо    ғары болған соң, атты тер ле-
тіп әке ліп баланы мінгізгенде, 
бала да бұлшық ет спастикасын 
боса туға септігін тигізеді. Соң-
ғы уа қытта жиі кездесіп жатқан 
ЗПРР (психос%йлеу дамуының 
кешігуі) бұзылысы бар бала-
ларда, психо моторлы даму бұ-
зылысы (еңбек теу, тұру, жүру, 
с%йлеу қалыпты жасынан кеш 
дамыған жағдай) және невроз 
тәрізді бұзылысы бар балалар 
атқа мінгенде бойы нан оң %зге-
рістерді сезініп жүр. Соның 
әсе рінен к%ңіл күйі к%те ріліп, 
қызығушылығы да арта түседі. 
Ең бастысы, ат үстінде отыр ған 
баланың тепе-теңдігі жақсарып, 
%зіне деген сенімділігі арта-
ды», – деді бізге орталықтың 
б%лім меңгерушісі, дәрігер-нев-
ролог Амандық 'скербеков.

Негізінен, бұл орталық – 
Қазақстандағы медициналық 
оңалтуды, психологиялық-педа-
гогикалық түзетуді және па-
циент тердің әлеуметтік бейім-
делуін қамтитын орын. Онда 
ин новациялық техноло гияларды 
қолдана отырып, оңа лтудың то-
лыққанды интегра цияланған 
моделі қолданылады. Филиал 
2013 жылы ашылған.

Филиалдың негізгі бағыты – 
1-18 жас аралығындағы жүйке 
жүйесінің мүгедектікке шалдық-
тыратын дерт түріне душар бол-
ған балалармен жұмыс жасау. 
Бұл  жерде баланы қоғамда 

толыққанды %мір сүруге бейім-
деуге бағыт талған кешенді маман-
дан ды рылған, медици налық, 
психоло гиялық-педа гогикалық, 
әлеу   меттік салада оңалту к%мегі 
к%рсетіледі.

Орталық жүйке жүйесі мен 
тірек-қимыл жүйесінде патоло-
гиясы бар балаларға және жас-
%спірімдерге оңалту к%мегін 
к%р  сетуге арналған 60 т%сек-
орын мен жабдықталған. Оған 
жылына 900-ге жуық бала Қы-
зылорда, Түркістан облысы нан 
келіп ем алады екен.

Осы орталықтан кешенді ем 
алып, дертіне шипа тапқан жан-
ның бірі – бес жастағы Ұлан 
'діл хан есімді балақай. Ұланның 
анасы Гүлназ Медетьярованың 
айтуынша, целебральды сал 
ауруы, спастикалық диплегиясы 
бар баласы иппотерапиядан 
кейін %зін жеңіл сезіне бастағаны 
байқалыпты.

«Аттың үстінде ұлым %зін %те 
еркін ұстайды. Алғашқы күннен-

ақ бойынан жақсы нәтиже 
байқалды. Бұған дейін баланың 
екі аяғы сал болып, жүре ал май-
тын күйде келген едік. Осы емді 
қабылдағаннан бастап жағдайы 
жақсара түсті .  Осы орайда 
М'МС аясында тиісті  ем-
шарасы тегін жүргізілгенін айта 
кеткім келеді. Жалпы, иппо-
терапияның игілігін сезіндік», – 
деп қуанышымен б%лісті анасы. 

Сол сияқты церебралды 
салдану, спастикалық дипле гия-
ның ауыр дәрежелі түріне шал-
дыққан 15 жастағы Рамазан 
'бліштің де қазіргі жағдайы 
к%ңілге қуаныш сыйлайды. Ра-
мазанның әжесі Күлайша Т%-
леуова немересіне иппотера-
пияның шарапаты тигенін 
айтып, алғысын білдірді.

М'МС демекші, жыл басы-
нан бері «Ұлттық балаларды 
оңал ту орталығы» филиалына 
емделушілерді қалпына келтіру 
мақсатында әлеуметтік медици-
налық сақтандыру қорынан 
77 млн теңгеден астам қаражат 
б% лініпті. 

«Жалпы, орталықта кешенді 
оңалту шарасы 3 бағыт бойынша 
жүргізіледі. Филиалда атқа мініп 
жүру арқылы емдеу шарасынан 

б%лек, механотренажерлер, тірек 
рама (вертикализатор), батут, 
«Атлант» костюмі, пози цио нер-
лермен жабдықталған ЕДШ 
(Емдік дене шынықтыру) залы 
жұмыс жасайды. Сондай-ақ 
компьютерлі технология негі-
зінде жұмыс жасайтын МОТОмед 
тренажеры да бар», – дейді 
Амандық Мирамбекұлы. 

Мамандардың пікірінше, ат-
пен баяу серуендеу адамдардың 
барлық дене мүшесіне әсер ететін 
к%рінеді. Соның ішінде бұл әдіс 
тірек-қимыл жүйесінің дамуын 
арттырып, бұлшық еттерді босаң-
сытады екен. Сондай-ақ жылқыға 
міну адамның жүйке жүйесінің 
жұмысын жақсартуға мол септігін 
тигізеді. 

Иппотерапияның игілігін 
к%р  ген жандардың қай-қайсысы 
да орталықтың жұмысына оң 
бағасын беріп, ризашылықтарын 
білдіріп жатыр.

Қызылорда облысы

Иппотерапия – халықтық медицинаның тиімді әдісі 
саналады. Бүгінде жылқыға мініп жаттығу арқылы емделу 
мүмкіндігін дәрігерлердің өздері де мойындай бастады. 
Емнің бұл түрі тірек-қимыл жүйесі, аутизм, церебралды 
салдану, сөйлеу және тіл дамуының бұзылысы мен Даун 
синдромы секілді балалар ауруына таптырмас дауа 
болатынын дәлелденген.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

күйшілерді күйшілерді 
жинадыжинады

«ОРТЕКЕ»
игілігіигілігі

Қытай мен Моңғолиядан, 
сондай-ақ Астана, Алматы, 
Қарағанды қалалары мен 
Ақмола, Алматы, Қызылорда, 
Батыс Қазақстан, Солтүстік 
Қазақстан, Қостанай, Қара-
ғанды облыстарынан және 
Ұлытау мен Жетісу облыс та-
рынан келген %нерпаздар, 
барлығы он тоғыз қатысушы 
Қазақ драма театры сахна-
сында «Ортеке» этнофес тива-
лінде %з шығарма шы лықта-
рын ұсынды. 

Б и ы л ғ ы  ф е с т и в а л ь д і ң 
ерек шелігі қатысушылар тек 
осы байқау үшін жазылған 
авторлық күйлерін орындады.

– Болашақта біз «Ортеке» 
этнофестивалінің үздік күй-
лерінен жинақ жасағымыз 
ке  леді, – деп атап %тті қазылар 
алқасының т%рағасы, халық-
аралық байқаулардың лау-
реаты, музыкант, Б.Сарыбаев 
атындағы музыкалық аспаптар 
мұражайының негізін қалау-
шы, қазақ халық аспаптарын 
жасау шебері Азамат Бақия.

Бас жүлдені  Қытайдан 
кел ген Бағдар Жарқын жеңіп 
алды. Бірінші орынды қара-
ғандылық Ерлан Сәду, екінші 
орынды Ақмола облысының 
қа тысушысы Айжан Құрақ, 
үшінші орынды Жетісу облы-
сынан Жәнібек Мақатан қаң-
жығаға ілді.

Сәкен Сейфуллин атын -
дағы Қазақ драма театрында 
фестивальдің басты іс-шара-
сы – сәндік-қолданбалы %нер 
к%рмесі ұйымдас ты рылды, 
онда қол%нершілер %з жұмыс-
тарын ұсынды.

– Мен металды, ағашты, 
былғарыны және басқаларын 
%ңдеймін. Қазақ қол%нерінің 
барлық түрлерімен айналы-
самын. Бұқар жырау ауданы-
ның Сарыт%бе орта мектебінде 
еңбек пәні мұға  лімі болып 
жұмыс істеймін, сон дай-ақ 
20 жыл бойы «Жас шебер» жас 
шеберлер клубын басқарып 
келемін. Мен фес ти   вальге 
екін ші рет қаты сып отырмын. 
Дүниежүзілік к%ш пен ділер 
ойындарына эмбле ма жасап, 
оны к%рмеге ұсын дым, – дейді 
Мәлік Жомарт.

Экспозицияның ерекше-
лігі Астанадан келген «Марс» 
робототехника орталығының 
мамандары дайындаған элек-
тронды ортеке болды.

– Бізге ортекенің элек-
трон  ды нұсқасын жасау тура-
лы ұсы ныс келіп түсті, содан 
кейін олар біздің командамен 
жұмыс істей бастады. Модель 
әлі де әзірленуде. Болашақта 
біз ор те кені интерактивті тақ-
та ар қылы гаджеттерде ойнау-
ға бейім деуді жоспарлап отыр-
мыз, – дейді «Марс» робо   то-
  тех   ника  орталығының %кілі 
Марс Мақсот.

20 жастағы Есжан Мұрат-
бек Моңғолиядан тәжірибе 
жинап, одан әрі ортекені %з 
отанында %нер түрі ретінде 
дамыту үшін келгенін айтады.

– Ортекемен соңғы екі-үш 
жылда айналысамын. Фести-
вальге «К%ксерке» күйін алып 
келдім, – деп б%лісті Есжан 
Мұратбек.

Сондай-ақ фестиваль ая-
сында ЮНЕСКО %кілде рі нің 
қатысуымен материал дық 
емес мәдени мұра бойын  ша 
семинар %тті.

Қарағанды облысы

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ
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16 ЖАСТАҒЫ ОҚУШЫ
�рине, тізімнің басын Еуропа 

чемпионатының жаңғырығы 
болған Ямин Ямалдан бастаймыз. 
Иә, ол 13 шілде күні 17 жасқа 
толады. Десе де, әңгіме еурододаға 
келгендегі, қарсыластарын 
к$ргендегі кезеңді қамтиды. Негізі, 
Ямал жас шамасына қарай 
Германиядағы футбол турниріне 
емес, Париждегі Олимпиада 
ойындарына баруы керек еді. 
Мәселен, клубтасы Кубарси  (17 
жас) Францияға аттанды. Ал Ямин 
болса, аталған ірі турнирде 
Франция құрамасын үйге жіберді. 
Қызығы сол, «Барселона» клубы 
жақында ғана Пау Кубарси мен 
Ямин Ямалдың негізгі командада  
ресми түрде ауысқанын 
жариялады. Бұған дейін олар 
«Барселона Б-да» доп теуіп, 
арасында бірінші командадағы 
ағаларына к$мектесіп тұратын. 
Қалай к$мектескенін күллі әлем 
к$рді. Соның ішінде Испания 
құрамасының бас бапкері Луис де 
ла Фуэнте де бар. Ойыны қызыл 
фурия жетекшісіне ұнап, сеніммен 
аламанға қосты. 

«Ла Масия» түлегі бапкерін 
жерге қаратқан жоқ. Қайта атағы 
аспандап, футбол әлемі мен 
әлеуметтік желінің жұлдызына 
айналды. Финалға дейін алты ойын 
$ткізіп, бір гол соғып және үш 
нәтижелі пас берді. Осылайша, 
Еуропа чемпионатында гол соққан 
ең жас футболшыға айналды. Ол ол 
ма, ірі турнирлерде гол соққан ең 
жас ойыншы ретінде Пеленің 
рекордын жаңартты. Иә, Франция 
қақпасын қақырата алыс 
тоғыздықты дәл к$здеген голын 
к$ргенде к$з сүйсінеді. Тіпті, 
кейбірі мұны еурододадағы ең үздік 
гол деп жатыр. Мына сәйкестікті 
қараңыз, Ямал тура осындай голды 
Испания жастары U-17 қатарында 
тағы сол Францияға салған екен. 
Таңғаларлығы –  16 жастағы 
ойыншының алаңда тым еркін, 
сенімді қимылы. Алаңды оқып 
қана қоймай, Испания сапындағы 
Карвахаль, Начо сияқты егде 
футболшылар сенім артар 
«әріптесі» атанып шыға келді. 
Бұрын 23-24 жастағы ойыншыны 
жас жұлдыз десек, енді Ямалдың 
жанында Беллингем (21), Шашко 
(21), Вирц (21) , Кварацхеля (23) 
тәрізді футболшылар анау 
айтқандай жас болмай қалды. 
Сонымен, үй тапсырмасын 
еурододаға арқалап келген 
ойыншы трофей арқалап қайтуы 
бек мүмкін. 

СЕН КІМСІҢ, ДАНИ ОЛЬМО?
Испания құрамасы жартылай 

финалда Германиямен ойнады. 
Ойынның 8 минутында Педри 
жарақат алған соң бапкер оның 
орнына алаңға Дани Ольмоны 
шығарды. К$пшілік «Педридің 
орнын басардай сен кімсің?» деді, 
білем. Iйткені Ольмоның Испания 
жастар құрамасымен бірге 
Еуро-2019 жеңіп, финалдың үздік 
ойыншысы атанғанын біреу білсе, 
біреу бейхабар. Оның үстіне, 
финалда Германияны қапы 
қалдырып, алаңда небір сойқанды 

бастаған-ды. Одан бұрын аталған 
турнирде Франция, Германия 
сияқты құрамаларға гол соғып, 
$зін әр қырынан к$рсетті. 
Ойыннан кейін қызыл фурия 
жейдесін кигеннен ләззат 
алатынын әрі бұл қатарда болу кез 
келгенге бұйыра бермейтін бақ 
екенін атап $ткен. Тізімге ілігу 
қиын екенін, реті келсе ересектер 
қатарында да топ жарғысы 
келетінін айтқан. Ал сол тұстағы 
жастарды баптаған бапкер кім? 
�рине, Луис де ла Фуэнте еді. Бұл 
бапкер үшін Дани Ольмо сияқты 
ойыншының орны б$лек. 
Айтқандай, Дани да «Ла Масия» 
түлегі. Бас бапкер Ольмоны 
қатардан қалдырмай, биыл да 
біріншілікке әкелді. Бірақ ол үшін 
турнир қосалқы құрамда басталды. 
Хорватия құрамасымен жарты 
сағат ойнаса, Италиямен кездесуде 
алаңға шыққан жоқ. Бапкер 
Албаниямен ойында екінші 
құрамды шығарған соң Ольмо 
алғашқы минуттан бастап $нер 
к$рсеткені бар. Нәтижесінде, бір 
нәтижелі бас берді. Ал плейофф 
кезеңінде нағыз джокерге айналып 
шыға келді. Грузия құрамасына бір 
гол соқты, Германиямен ойында 
бір гол салып, бір нәтижелі бас 
берді. Жартылай финалда Франция 
қақпасына жеңіс голын соғып, 

құраманы финалға 
шығарды. Үш ойын 
қатарынан үш гол соқты. 
Iзі «Лейпцигте» доп 
тебетін ойыншының 
болашағы түрленіп сала 
берді. Енді талантты 
футболшыға АПЛ 
клубтары, «Бавария» мен 
«Барселона» к$з салып 
отыр. Келер маусым 
Ольмо үшін «Баварияға» 
соққан хет-тригінен де 
жарқын болмақ.

ТАҒЫ БІР УИЛЬЯМС...
«Атлетик Бильбаода» доп 

тебетін Нико Уильямстің атын 
естігендер алғашқыда «тағы бір 
Уильямс келді» деген-ді. Iйткені 
ағасы Иньяки Уильямс аталған 
клубтың аңызына айналған. Бірақ 
Никоның ж$ні б$лек, ол клубын 
жаңа деңгейге к$теріп, 40 жылдан 
кейін трофейге қол созуға 
мүмкіндік сыйлады. Ағасы 
армандаған қызыл фурия 
жейдесінде доп теуіп жүр. Оның 
алаңдағы асқан талантына біраз 
клуб қызығып отыр. 21 жастағы 
ойыншы Ямин Ямалмен 
қосылып, әдемі тандем құрып, 
қарсыластың айып алаңында 
қауіп т$ндіріп жүргені тағы бар. 
Грузиямен ойында Тайбурылдай 
ойнақтап, бір гол соғып, 
нәтижелі пас берді. �р ойында 
негізгі құрамда алаңға шығып, 
шабуыл шебінде жүр. Кезінде 
әке-шешесі Ганадан Испанияға 
қоныс аударған мигрант 
болатын. Ал ата-анасының 
Испанияға жету жолы бір 

фильмге сұранып тұрған сценарий. 
Отбасында екінші ұл дүниеге 
келген соң отбасы қаржыдан 
қиналып, әкесі Лондонға жұмыс 
іздеп кетеді. Осылайша, «Челси» 
клубының қатардағы күзетшісі 
болып жұмысқа тұрады. Екі ұлдың 
тәрбиесі, таңдауы мен талғамына 
жауапты анасы болады. Осынша 
бейнеттен соң қазір екі ұлы да 
футболшы, ал бірі Испания 
сапында доп қуып жүр. Қуып қана 
қоймай, нағыз 
таланттың бірі екенін 
дәлелдеп жүр.   Жалпы, 
Испания жастары  

компьютермен ойын ойнағандай 
топтасып, талант тас жаратынын 

к$рсетті. Алдағы маусымда әрбірі 
бір-бір топ клубтың 

жұлдызы болары анық. 

ТҮРКИЯНЫҢ ҚОС 
ҚЫРАНЫ

Германияда 
$ткен Еуропа 
біріншілігінің үздік 
жанкүйері кім 
десе, ойланбастан 
түріктер деріңіз 
анық. Iйткені 
стадион 
жаңғырып, рухты 

марштары неміс 
аспанында қалықтағаны бар. 

�сіресе, ойыншылардың атын 
айтып ән салғаны тіптен б$лек. Ал 
осы жолы түріктердің аузынан 
түспеген бір ойыншы болса, ол 
– Арда Гүлер. Ол с$зсіз Түркияның 
осы додадағы аңызына айналды. 
Ширек финалға дейін бес ойын 
$ткізіп, бір гол және екі нәтижелі 
пас берді. Грузия құрамасына 
қарсы соққан голына таңдай 
қақпасқа болмас. Шірене к$терген 
допты қайтаруға 
Мамардашвилидің шамасы жеткен 

жоқ. �рі осы кездесудің үздік 
ойыншысы атанды. 19 жастағы 
«Реал Мадрид» ойыншысы 
еуродода тарихында бірнеше 
нәтижелі пас берген жас 
футболшылардың т$рттігін 
түйіндеді. Нидерландпен $ткен 
ширек финал кездесуінде де барын 
салып, құрамасы үшін тырысып 
бақты. Тек сәттілік жетіспеді. 
Iйткені тәжірибе дейін десең, 
Түркия құрамасында Хакан 

Чалханоглу, Самет Ақайдын 
сияқты тіс қаққан ойыншысы 
жеткілікті. Жаңа буынның да 
осалы жоқ. Осы турнирде түріктің 
бірсыпыра талантты ойыншысы 
барын білдік. Мәселен, Арда 
Гүлер мен Кенан Жұлдыз 
бастаған жас буын құрамасын 16 
жылдан соң ірі доданың ширек 
финалына алып шықты. К$зінде 
жалын, «қайтсем Түркияның 
туын жықпаймын» дейтін рух 
бірден сезіледі. Айтқандай, 19 
жастағы Кенан Жұлдыз 
«Ювентуста» доп тебеді. Негізі, 
Баварияда дүниеге келген. 
�ке-шешесі Германияға қоныс 
аударған түріктер. Неміс жерінде 
туған соң Германия сапында да 
ойнауға болатын еді. Кенан 
Iзілдің жолымен жүрмей, тарихи 
отанын таңдады. Нидерландпен 
$ткен кездесуден соң 
ойыншылардың киіну б$лмесіне 
кірген Ердоған Арда Гүлер мен 
Кенан Жұлдыздың қолын 
қаттырақ қысып, әңгімеге 
тартады. Түркия президенті де 
рухты буын қалыптасып, 
байрақты бәсекеде абыроймен 
$нер к$рсеткеніне риза болған 
болар...

Ж�ЛДЫЗДАР

ЕУРОДАЕУРОДА
ЖАРҚЫРАҒАНББиыл Германия-иыл Германия-

да өткен Еуропа да өткен Еуропа 
чемпионатының жөні чемпионатының жөні 
бөлекбөлек. Неге десеңіз,  
сіз бен біз бірінен-бірі 
өткен жас таланттармен 
таныстық. Байқасақ, 
жақында кейбірі «мекен-
жайын» ауыстырып, топ-
клуб сапында доп тебеді. 
Өйткені жазда турнир 
өтеді десе, скауттардың 
«аладорбасын» арқалап 
сонда жүретіні белгілі. Сол 
үшін дүбірлі дода аяғында 
бірнеше жас саңлақты 
жақыннан таныстыруды 
жөн санадық. 

н аталған 
мания 
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ті. 

фурия 

компьютермен ойын ойнағ
топтасып, талант тас жарат

к$рсетті. Алдағы маусымд
бір-бір топ клубтың

жұлдызы болары
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